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ويژه الکامپ
E L E C O M P

پس از چهار ســال و بــا کش و قوس های فــراوان، 
بالاخره زمانی که در حال خواندن این یادداشت 
هستید، دوره بیست و ششم نمایشگاه الکامپ 
در حــال برگــزاری اســت. بخشــی از ایــن تأخیر 
چهــار ســاله، همان طــور کــه همــه می داننــد به 
دوران تاریــک کرونــا مربوط می شــود و بخشــی 
هم ماجراهای مفصلی دارد که تکرار دوباره آنها 
نه مشــکلی را حل می کند و نه زمــان را به عقب 

برمی گرداند. 
در یــک کلام و خلاصــه بگویــم، کارنــگ در ایــن 
نمایشــگاه حضــور فعالــی خواهــد داشــت. 
ایــن  بــا  اگــر  هــم  چرایــی اش 
نشــریه آشــنایی داشــته باشــید، 
مشــخص اســت. کارنگ بیش از 
دو ســال اســت تمرکز خود را روی 
اکوسیستم نوآوری گذاشته و برای 
همیــن الکامــپ بــرای کارنگی هــا 
چیــزی بیشــتر از افتتاحیــه و 
اختتامیه است. اینکه فلان وزیر و 
وکیل از نمایشگاه بازدید می کنند، 
در جــای خــود ارزش خبــری دارد، 
امــا بــرای مــا ایــن کســب و کارها 
هســتند که در صدر اخبار قرار می گیرند؛ اینکه 
چــه کرده انــد، بــرای چــه در این شــرایط دشــوار 
هزینه هــای فــراوان کرده اند تا در این نمایشــگاه 
حضور داشته باشند و در الکامپ به دنبال چه 
می گردند، مسائلی است که برای کارنگ اهمیت 
بیشــتری دارد و با ذره بین به ســراغ آنها خواهد 
رفت تا پای حرف هایشان بنشیند و دغدغه ها و 

چشم اندازهایشان را مرور کند.

در کنــار تمــام اینهــا، شــاید بتــوان اتفــاق خوب 
الکامــپ بیست و ششــم را برگــزاری پنل هــا و 
ســخنرانی های متعــدد بــا حضــور چهره هــای 
کسب و کاری دانست. البته زمانی که من در حال 
نوشتن این یادداشت هستم، هنوز هیچ کدام از 
این برنامه ها اجرایی نشــده و ممکن اســت این 
بخش نسبتاً جدید الکامپ نتواند به اهدافی که 
در نظر دارد، برسد. اما همین که قدمی برداشته 
شــده و باب گفت و گــو و تبــادل نظر در ایــن دوره 
از الکامپ به شــکلی جدی و سازمان دهی شده 
باز شــده، در جــای خــود قابــل بحث اســت. در 
ایــن پنل ها و ســخنرانی ها تلاش شــده مســائل 
مبتلابه کســب و کارها مورد بحــث و واکاوی قرار 
گیرد. صادق فرامرزی، نایب رئیس سازمان نصر 
تهران هــم می گوید اینجا هــم قرار اســت درباره 
چالش هــای جــدی ایــن اکوسیســتم صحبــت 
شــود و هــم اگــر مجالــی بــود، راهکارهایــی ارائه 
شــود که می توانــد مــورد توجه سیاســت گذاران 
نیز قرار بگیرد. نصر تهران قول داده این بحث ها 
و گفت و گوهــا محــدود به چهــار روز نمایشــگاه 
نباشند و پس از این نمایشگاه، هم باب گفت و گو 
را بیشــتر از گذشــته باز نگــه دارد و هم مســائل 
مطرح شــده را در دســتور کار خود قــرار دهد و تا 

حصول نتیجه آنها را پیگیری کند. 
به نظر می رســد ایــن دوره از نمایشــگاه الکامپ 
تفاوت هــای محسوســی بــا دوره هــای گذشــته 
داشــته باشــد. کارنگ هم با سر و شــکل نسبتاً 
متفاوتــی در ایــن نمایشــگاه حضــور خواهــد 
داشــت. همان طــور کــه ایــن شــماره هــم ظاهــر 

متفاوتی دارد.

INTROسرآغاز

نگاهیبهبیستوششمیندورهنمایشگاهالکامپ

نمایشگاهی که
در افتتاحیه و اختتامیه خلاصه نمی شود

نگاهیبهبرنامههایچهارروزهالکامپ
وغرفههایحاضردرایننمایشگاه

بزرگ و کوچک در کنار هم
بعد از چهار سال وقفه، بیست وششمین دوره نمایشگاه 
الکامپ چهارم تیرمــاه به مدت چهــار روز در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللــی تهــران توســط ســازمان نظــام 
صنفــی  رایانــه ای بر پــا می شــود. در ایــن دوره حــدود ۴8۰ 
شــرکت در فضــای ۴۰ هزارمتری در ۱۰ ســالن و فضــای باز 

مستقر شده اند.
همچنیــن نماینــدگان و مهمانانــی از کشــورهای روســیه، 
ازبکســتان، چیــن، کنیــا، ســوریه، روســیه، عــراق، ترکیه و 
ارمنســتان حضور دارند. بیست وششــمین دوره الکامپ 
ســاختار جدیدی بــه خــود گرفتــه و بنا بــر گفته هــای رضا 
قربانی، رئیس کمیسیون فین تک ســازمان نصر تهران در 
نشست خبری برگزاری این نمایشگاه، در این چهار سالی 
کــه از برگزاری آخریــن نمایشــگاه الکامپ می گــذرد، همه 
چیز تغییر کــرده و نباید این انتظار را داشــته باشــیم که با 
همان ســاختار و ویژگی های قبلی برگزار شود. به گفته این 
عضو هیئت مدیره سازمان نصر تهران، امسال با الکامپی 
مواجه هستیم که برندهایی در آن حضور دارند که تقریباً 
طول عمــر آنهــا بــه پنــج ســال نمی رســد و ایــن امــر اتفاق 
بزرگی اســت. بنابراین نباید انتظار داشــت در نمایشــگاه 
امسال، همان مطالب، شرکت ها و ساختار قبلی مشاهده 
شــود. یکی از تفاوت های الکامپ امســال بــا الکامپ های 

گذشــته، هســته اصلی ایــن نمایشــگاه یعنی 
همان الکامپ تاکز است. همچنین بخش های 
استیج و اســتودیو با بررســی آخرین تحولات، 
روندهــا و چالش هــای اکوسیســتم نــوآوری 
ایران در این نمایشــگاه در نظر گرفته  شده اند. 
صــادق فرامــرزی، نایب رئیــس ســازمان نصــر 
تهران هم اعلام کرده که در نمایشگاه الکامپ 
  B2B امسال قرار است نرم افزاری برای تبادلات
شرکت های داخلی و خارجی معرفی شود. در 
نمایشــگاه امســال، ســالن دولت الکترونیک 

وجــود نــدارد و شــرکت های دولــت در ســالن های پردیــس 
حضور دارنــد. همچنین بخش ویژه ای بــرای دانش آموزان 

به منظور آشنایی با اکوسیستم در نظر گرفته  شده است.

 نقشه نمایشگاه و جایگاه شرکت کنندگان
در ادامــه نگاهــی بــه برخــی شــرکت کنندگان در الکامــپ 

بیست و ششم خواهیم داشت
ســالن 5: در ســالن 5 نمایشــگاه الکامــپ ۳۱ شــرکت 
آینده پــرداز نــور، صنعت ســازان شــریف، اشــجع باتری، 
صباباتــری، صنعــت رایــان پــارس، مپســاباتری، صنایــع 
افــق،  مبتکــر  پرتــوان، هوشمندســازان  الکترونیــک 
توســعه انرژی ســنانگار، آرکاشــبکه، بازتــاب انــرژی البرز، 
پرداس انــرژی، رایــا تدبیر کویــر، امواج رســان، آمکا کوشــا، 
داده پــردازی ســپنتا، آمــاد ارتباط پارس، ســازمان توســعه 
تجارت، محققان یاسین، نوآوران فناوری اطلاعات امروز، 
ذخیره  سازی داده، توسعه انتقال داده آرین، گروه صنعتی 
TBM، تــوان صنعت انــرژی، مگا مداوم، پویا توســعه افزار، 
امواج نوری برنا، عصــر ارتباط کاویان، صنعتــی اکو و پارک 

پردیس مستقر شده اند.
سالن 6: در سالن 6 تعداد ۲7 شرکت غرفه  دارند؛ یوآیدی، 
رجــا، دژ افــزار نــت، امین پــرداز کویــر، ســپهر انفورماتیک 
درخشان، دارت ادز، صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی، 
مشاور سرمایه گذاری پرتو آفتاب کیان، بهین راهکار توسعه 
پیشرو، امین پرداز کویر، فناوری برق تیوان، بهسازان رابط 
اتحاد، فرتاک، پارک خراســان، توسعه امن کیان، ژرف نگر، 
پیام پــرداز، نرم افــزاری امن پــرداز، انتخاب، ســازه اطلاعات 

ســامان، آوای هوشــمند راوین، پانا، آتی رایان، پایا دانش، 
کیا پارس، کاربامن.

ســالن 7: ســالن 7 پذیــرای ۳۴ شــرکت در حوزه هــای 
ســخت افزار، نرم افــزار، پرداخت و رمزارز اســت و شــرکت  
ایرانیــکارت در غرفــه ۳5۰ و شــرکت توســعه ســامانه های 
هوشــمند بلــوط )دارا( در غرفــه ۳۱۴ ایــن ســالن حاضــر 
شــده اند. از میان بانک هــا هم بانــک رفاه در غرفه شــماره 
۳56 این سالن مستقر شده است. شــاکیلید نیز در غرفه 
۳۰8 این ســالن قرار دارد. توسعه ســرمایه بنیتا )کوینینو( 
هم صرافی رمزارزی ایرانی اســت که در غرفه شــماره ۳۳8 

حضور دارد.
ســالن 9-8: در ایــن ســالن کــه دارای بیشــترین تعــداد 
غرفــه اســت، نــام شــرکت های پرداخت یــار و رمــزارزی و 
هلدینگ های بانکــی به چشــم می خــورد. دو پرداخت یار 
زیبــال و پی پینــگ بــه ترتیــب در غرفه هــای شــماره ۴77 و 
۴۴۲ قرار دارنــد. آبان تتر در غرفــه ۴5۹-6، وینداد در غرفه 
۴58-۴ و والکس در غرفــه ۴6۰ هم از صرافی های رمزارزی 
حاضر در نمایشگاه الکامپ هستند. هلدینگ تفتا که قرار 
است از سرویس جدیدی در این نمایشــگاه رونمایی کند 
هم در غرفه ۴66 این ســالن مستقر شــده است. صندوق 
سرمایه گذاری امید در غرفه ۴6۲ و مؤسسه اعتباری ملل 

در غرفه ۴6۱ حاضرند.
سالن 3۱A: در این سالن ۱8 شرکت حاضرند. 
همچنین شــرکت های آســیاتک در غرفه 5۱8 
و خدمــات انفورماتیــک راهبــر در غرفــه 5۲6 
مستقر شــده اند. اوراســیا-پیام گســتر هم در 

غرفه 5۲۰ این سالن قرار دارد.
سالن 3۱B:  ۲۹ مجموعه از جمله شاتل موبایل 
و منطقــه ویــژه اقتصــادی پیــام در ایــن ســالن 
حاضرند. شاتل موبایل در غرفه 6۲۰ و منطقه 

ویژه اقتصادی پیام در غرفه شماره 65۰.
سالن 35: سالن ۳5 حدود ۱۰ شــرکت را پوشش می دهد. 
اپراتور همــراه اول در غرفه شــماره 7۱6 و مبین نت در غرفه 

7۱۲ این سالن قرار دارند.
سالن 38: این سالن ۱8 غرفه دارد و شرکت های ایرانسل، 
اندیشــه نگار پــارس، بهســازان فــردا و ترناسیســتم هم به 

ترتیب در غرفه های 8۴۲، 8۴۰، 8۳۰ و 85۲ قرار دارند.
ســالن 44A: ایــن ســالن هــم از ســالن های پرتراکــم 
بیست وششمین دوره الکامپ محسوب می شود. حدود 
۲5 مجموعه شرکت کننده از جمله سرزمین هوشمند پاد 

)غرفه ۹۲8( در این سالن قرار دارند.
ســالن 44B: ۲7 شــرکت حوزه  ســخت افزاری و نرم افزاری 
فعــال فنــاوری اطلاعــات در این ســالن مســتقر شــده اند. 
کتابخانه عمومی کشــور، ســامانه کارآفرین ایرانیان، ماورا 
فناوری پویا شریف و پارک فناوری نمونه ای از این شرکت ها 

هستند.
عــلاوه بــر ســالن ها، فضــای بــاز غربــی و شــرقی نیــز محل 
اســتقرار غرفه بعضــی شرکت هاســت. رایتل و تســکو دو 
شرکت حاضر در فضای شرقی هستند. تیپاکس، اوراسیا، 
همراه اول و... برخی شرکت های حاضر در فضای باز غربی 

هستند.
همچنین انجمــن صنفی کســب و کارهای اینترنتی شــهر 
تهــران در الکامــپ حضــور دارد. در غرفــه انجمــن صنفی 
کســب وکارهای اینترنتــی واقــع در ســالن 8-۹، اعضــای 
هیئت مدیــره انجمن آماده پاســخ گویی و گفت وگــو درباره 
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

مســائل شــرکت های بیمــه  آنلایــن 
با بیمــه مرکــزی همچنــان ادامه 
دارد و برخی فعالان این حوزه، 
چالش هــای رگولاتــوری را 
بزرگ ترین مانع برای رشد 
ایــن صنعــت در کشــور 
عنــوان می کننــد. حــدود 
شــش، هفــت ســال از ورود 
شــرکت های آی تی ســی بــه حوزه 
فروش بیمه به صورت آنلاین می گذرد 
و با وجود سرمایه گذاری هایی که در این عرصه صورت گرفته، 
سهم این شــرکت ها از بازار همچنان زیر ســه درصد است 
که تفــاوت زیادی بــا آمار و ارقــام این حــوزه در دنیــا دارد. در 
گفت وگو با امیرحسین عبیری، مدیرعامل شرکت آیتول به 

بررسی موانع رشد صنعت بیمه آنلاین پرداخته ایم. 

 یکی از موضوعاتی که در این حوزه بسیار 
بحث برانگیــز بــوده، ســامانه آمیتیــس اســت؛ آیــا 
اقدامی برای رفع ابهام کارکرد این سامانه انجام شده 

است؟
بعد از گذشــت مدت زمان طولانی و برگزاری انواع جلسات 
مــا هنــوز ســندی نداریــم که بــرای مــا تعییــن کند ســامانه 
آمیتیس دقیقاً چیست و قرار است کجا ورود کند؟ رگولاتور 
می گوید کارگزاران برخط پول هایشان را تسویه نمی کنند و ما 
می خواهیم با آمیتیس این مسئله را حل کنیم، اما نمی گوید 
که این مســئله قــرار اســت به چــه نحــوی حل شــود؟ مگر 
می شــود وقتی کاربر از من خرید می کند، پولش را از طریق 
درگاه پرداخت شرکت بیمه پرداخت کند. از سویی در آیتول 
شــما می توانید همزمان با اینکه بیمه را می خرید، خلافی 
خود را هم پرداخت کنید. آمیتیس چطور می تواند چنین 

مسئله ای را حل کند؟ همه چیز در حد حرف های کلی است 
که در نهایت با یک اجرای ناقص از آن مواجه می شــویم که 
برای همه کسب وکارهای این حوزه مشکل ساز خواهد شد. 
چنین ماجراهایی رگولاتور را به یک موجود پیش بینی ناپذیر 
تبدیل می کند و امکان توجیه ســرمایه گذاری در صنعت را 

سلب می کند.

 راهکار شما برای حل چنین چالش هایی 
و جلوگیری از بروز آنها چیست؟

ما باید بپذیریم که شرکت های بیمه و کارگزاران بیمه قبل از 
اینکه بیمه گر و کارگزار باشند، شرکت هستند و قانون تجارت 
حدود آنها را مشخص کرده و بیمه مرکزی قیم شرکت های 
بیمه نیست. ما بارها در جلسات بیمه مرکزی مطرح کرده ایم 
که حاضریم برای نظارت، هر نوع داده ای را به نهاد ناظر ارائه 
دهیم، اما وقتی ناظر خود را به یک کسب وکار ورود می کند و 
می گوید حتماً باید از این کانالی که من می گویم بیمه هایتان 
را خریداری کنیــد، این کار دخالــت در کســب وکار کارگزار و 
بیمه گر اســت. ناظــر باید چهارچوبــی را مشــخص کند، بر 
اساس آن از کسب وکارها گزارش بخواهد و برای تخلف ها نیز 
جرایم متناسب در نظر بگیرد. من فکر می کنم رگولاتورهای 
ما به نقش اصلی خود نمی پردازند و در حوزه  های غیرمرتبط 

ورود می کنند.

 درباره بخشی که رگولاتور به وظیفه خود 
نمی پردازد، بیشتر توضیح دهید.

برای مثال مسئله افت قیمت خودرو در تصادفات، یکی از 
نمونه هایی اســت که بایــد رگولاتور تکلیف آن را مشــخص 
کند، اما ایــن اتفاق نیفتاده اســت. قانون این موضــوع را باز 
گذاشته و مشــخص نیســت که آیا شــرکت بیمه درباره آن 
مسئول است یا خیر؟ سالانه هزاران نفر به خاطر این مسئله 

درگیر رفت وآمدهای دادگاهی می شوند؛ چراکه از سوی بیمه 
مرکزی تکلیفی برای آن مشخص نشده است.

 یکــی دیگــر از خدماتی کــه آیتــول انجام 
می دهد، پرداخت خلافی و عوارض آزادراهی است. 

در این زمینه چه چالش هایی دارید؟ 
یکسری از ســرویس هایی که مربوط به دولت است، مانند 
ســرویس های مرتبــط بــا پلیــس، بــه شــرکت هایی ســپرده 
شده اند که در ظاهر خصوصی هستند، اما در واقع این گونه 
نیســت و این موضوع باعــث ایجــاد نوعی انحصــار در این 
عرصه شده اســت. در واقع این اجازه داده نمی شود که این 
سرویس به راحتی به بیرون ارائه شود و اگر این اتفاق بیفتد 
به گونه ای است که آن شرکتِ وابسته به حاکمیت بیشترین 
منفعــت را می برد، نــه کســب وکارهایی که باید مشــتری را 
پشتیبانی کنند، ســرویس مناســب ارائه دهند و تبلیغات 

داشته باشند. 

 شــرایط صنعت بیمــه آنلایــن به صورت 
عمومی و آیتول به طور خاص به چه شکل است؟  

اعتمــاد کاربــران بــه اینترنــت به دلیــل محدودیت هــا و 
قطعی هایی کــه طی یک ســال اخیر بــا آن مواجــه بوده ایم، 
کمتر شده که این موضوع به نحوی روی روند رشد خدمات 
آنلاین تأثیر منفی گذاشته است. در مجموع اما حوزه بیمه 
آنلاین بازار رو به رشــدی دارد، هرچند این رشــد متناسب با 
انتظارات و سرمایه گذاری های انجام شده نیست. ما در آیتول 
ظرف یک سال گذشته رشد های چندصددرصدی را تجربه 
کرده ایم که اقتضای این مرحله است، اما همان طور که گفتم 
انتظار رشد بیشتری داریم. کمااینکه در دنیا سهم بیمه های 
آنلاین از بازار حدود ۲۰ الی ۳۰ درصد است و ما هنوز مسیر 

طولانی در پیش داریم تا به آن نقطه برسیم.  

امیرحسینعبیری،مدیرعاملآیتولازچالشهایحوزهبیمهآنلاینمیگوید

رگولاتوری، مهم ترین 
مسئله  صنعت بیمه آنلاین

بررسیتمایلمردمبه
استفادهازخدماتآنلاین
بیمهایازنگاهامیرحسین

عبیری

همه چیز به نوع 
خدمات بستگی دارد

 فرهنــگ اســتفاده مــردم از 
خدمات آنلاین به میزان زیادی 
به نوع سرویسی که ارائه می شود، وابسته 
است. زمانی که ما در آیتول کار خود را در 
حــوزه ارائــه بیمــه آنلایــن شــروع کردیم، 
کاربران برای خرید از کارگزارانی که قبل تر 
از ما کار فروش بیمه آنلاین را شروع کرده 
بودند، می بایست روندی نسبتاً سخت 

و زمان بر را طی می کردند. 

وقتی ایــن روند را با روال ســنتی 
مقایســه می کردیم که نماینده 
بیمه به همه اطلاعات کاربران دسترسی 
داشــت و صرفاً با یک تمــاس و پرداخت 
پول از طریق کارت به کارت بیمه را تمدید 
می کــرد، می دیدیــم کــه ســرویس های 
آنلایــن ارزش افــزوده ویــژه ای ایجــاد 

نکرده اند. 

در آیتول اما بعد از اطلاع رسانی 
کاربــر  بیمه نامــه،  انقضــای 
می توانســت بــا دو بــار کلیک کــردن بــه 
مرحلــه پرداخــت برســد؛ بنابرایــن یــک 
ارزش افزوده ایجاد شد. هرچند در ابتدا با 
مــا مخالفــت شــد و شــاهد هجمه هــای 
زیادی بودیم، اما بــا این حال همه در این 
صنعت متوجه شدند که راه درست این 
 API است. بعدها خود بیمه مرکزی یک
در اختیــار کارگزاران قــرار داد تا بتوانند با 
استفاده از آن با سرعت بیشتری خدمات 
ارائه دهند. این قضیه باعث ایجاد رشد 
در صنعــت بیمــه آنلاین شــد. ایــن روند 
نوآوری و ساده تر شدن کار برای کاربر باید 
همچنان با استفاده از ابزارهای پرداخت 

ادامه پیدا کند. 

در حــال حاضر ما در حــال ارائه 
سرویسی به کاربران مان هستیم 
که بتوانند بیمه شان را به  شکل اقساطی 
خریداری کنند و به صورت خودکار پول از 
حساب شــان کســر شــود. رگولاتــور اگــر 
بخواهد در این مســیر مانــع ایجاد کند، 
عملاً فضــا بــرای نــوآوری و ایجــاد تجربه 
کاربری بهتــر و تولید ارزش افزوده بســته 
 می شود و این مانع بزرگی در مسیر رشد 

این بازار است. 

POINT OF VIEWدیدگاه

   عکس:  نسیم اعتمادی

I N T E R V I E W
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گفتوگوباابوالفضلحیدر،عضوهیئتمدیرهتکنولایف

زمانی که جایی مانند دیجی کالا کارش را 
با تمرکز بر کالاهای دیجیتال شروع کرد، چند برگ 
برنده داشت که البته بعدتر مواردی تغییر کرد. مثل 
اینکه اولین بود، تضمین قیمت ارائه مــی داد و... . 
زمانی که شما کارتان را آغاز کردید، شرایط سخت تر 
شده بود و رقابت سنگین تری جریان داشت. شما 
چگونه نیازسنجی کرده بودید و چه مزیت هایی را 
بــرای تکنولایف در نظــر گرفتید تــا بتوانیــد در این 
میدان رقابت سهم خود را داشته باشید؟ در واقع 
نقاط ضعف و خلأهای این بازار که تکنولایف روی 

آنها دست گذاشته، چیست اند؟ 
مهم تریــن فاکتــور بــرای موفقیــت در تجــارت الکترونیک 
نه فقط در ایران، بلکه در همه جای دنیا، سیستم لجستیک 
کارآمــد اســت. تکنولایــف یکــی از معــدود فروشــگاه های 
آنلاین در ایران است که ارسال سریع و امن را برای کاربران 
 FMCG خودش فراهم آورده است. در زمینه فروش و ارسال

)کالاهای تندمصرف( یک مدل رقابت برای ارسال در جریان 
است و سیستم های ارسال حتی روی دقیقه ها تمرکز دارند، 
ولــی در مــورد کالاهــای الکترونیک و فشــن  رقابت بر ســر 
ساعت هاست؛ بنابراین یکی از مواردی که تکنولایف از روز 
اول به عنوان یک مزیت رقابتی به آن توجه داشت، ارسال 
ســریع بود. در حال حاضر  فاصله زمانی ثبت ســفارش تا 
رسیدن محصول به دست مشتری در تکنولایف در استان 
تهران و البرز در همان روز و در دیگر شــهرها بیــن ۲۴ تا 7۲ 

ساعت است.
این در حالی اســت که بیشــتر رقبای ما به دلایل مختلف 
تــوان انجــام ایــن کار را ندارنــد. تکنولایــف هم در یــک بازه 
زمانــی کوتاه بــا رشــد ۳۰۰درصــدی در تعــداد ســفارش ها 
روبــه رو شــد، امــا ســعی کردیــم از تجربــه دیگر شــرکت ها 
استفاده کنیم و از همان ابتدا همزمان با رشد در سفارش، 
زیرساخت های لجستیک را هوشمندانه توسعه دهیم. ما 
همواره برای افزایش ناگهانی ســفارش ها و رشد یکباره در 

بخش لجستیک آمادگی داریم و می دانیم این نقطه قوت 
تکنولایف برای برتری در بازار خواهد بود.

یکی دیگر از نکاتی که می توانم به عنوان مزیت تکنولایف 
به آن اشــاره کنم، بحث تأمین کالاســت. ارتباط مستقیم 
با واردکننــدگان این امــکان را بــه تکنولایــف داده که حتی 
در ایام کرونا که در بــازار کالای کافی موجود نبود، بتواند به 
تقاضاها پاســخ دهد و کالای با اصالت را به دست کاربران 
خود برساند. همین مسئله به نظرم یکی دیگر از دلایل رشد 
تکنولایف در ایام کرونا بود. زمانی که مردم نمی توانستند 
کالای مطمئن در بازار پیدا کنند، تکنولایف این فرصت را 
در اختیارشــان قرار داد. بدیهی است که ارتباط مستقیم 
با واردکنندگان باعث می شود که قیمت ها نیز مناسب تر 
از دیگر فروشــندگان؛ چه در فضای آنلاین، چــه در فضای 
آفلاین باشــد. قیمــت مناســب کالاهــا تکنولایــف را برای 
بســیاری از کاربران به یک مرجع مطمئن جهــت اطلاع از 

قیمت واقعی کالاها تبدیل کرده است. 

برای صعود به قله آماده ایم

نگاهیبهتاریخچه
فعالیتتکنولایفاززبان

ابوالفضلحیدر

تکنولایف از چه 
سالی و چطور کار 
خود را آغاز کرد؟

 فعالیت تیم ما به عنوان فعال در 
عرصه بازرگانی موبایل به دهه 8۰ 
برمی گــردد و تیم تکنولایف هــم در تاریخ 
۱۳88/8/8 بــا نــام سونی شــاپ رســماً 
فعالیــت خــودش را به عنــوان فروشــگاه 
اختصاصی محصولات سونی آغاز کرد و 
در سال ۱۳۹۲ به تکنولایف تغییر نام داد.

 همکاری تیــم مــا و تکنولایف با 
یک تجربه جالب و شگفت انگیز 
در پیش فروش گوشی های موبایل سونی 
کــه در حــال حاضــر دیگــر در خاورمیانــه 
فروشــی ندارد، برمی گردد و تجربه همین 
شــرکت  در  را  مــا  توجــه  همــکاری 

کسری پارس به خودش جلب کرد.

ایــن فروشــگاه آنلایــن از دیگــر 
پیش فــروش  در  فروشــگاه ها 
موفق تــر عمــل کــرده بــود و همیــن اتفــاق 
باعث شــد در ســال ۱۳۹6 به طور رســمی 
شــرکت کســری پارس روی تکنولایــف 
ســرمایه گذاری کنــد و مالــک ۱۰۰درصــد 

سهام این فروشگاه اینترنتی شود. 

به مرور اســتراتژی بازار دیجیتال 
کــرد و  ایــران تغییــر  هــم در 
تکنولایــف کم کــم بــه یــک فروشــگاه 
تخصصی موبایل و کالای دیجیتال تبدیل 
شــد و ما هــم تصمیــم گرفتیــم جدی تر و 
هدفمنــد روی بازار آنلاین ســرمایه گذاری 

کرده و تکنولایف را بیشتر معرفی کنیم.

 البته شــیوع کرونا به تکنولایف 
نیــز ماننــد ســایر فروشــگاه های 
آنلایــن کمک کــرد تا رشــد قابــل توجهی 
داشــته باشــد و ما هم از این فرصت برای 

توسعه بیشتر استفاده کردیم.

HISTORYتاریخچه

تکنولایف، فروشگاه اینترنتی کالاهای الکترونیک و لوازم خانگی سال ها پیش با هدف پوشش دادن نقاط ضعف حوزه تجارت الکترونیک فعالیت خود را آغاز کرد. جایی که لجستیک را 
خودش سامان دهی می کند و با وجود اینکه چند ماهی است به مارکت پلیس تبدیل شده، به سبب کنترل کیفی قدرتمندش توانسته نرخ مرجوعی را روی 0.4 درصد نگه دارد. آنچه در پی 

می آید، گفت و گو با ابوالفضل حیدر، عضو هیئت مدیره این شرکت درباره مسیری است که تکنولایف پیموده و ویژگی های این پلتفرم و چشم اندازهای آن.
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لجســتیک بر عهده خود شماســت یا آن را 
برون سپاری کرده اید؟

سیستم لجستیک از دستاوردهای تیم تکنولایف است. تمام 
سفارش های اســتان تهران و البرز توسط تیم تکنولایف ظرف 
چند ســاعت ارســال می شــود؛ آن هم بــا اســتانداردهای ویژه 
تکنولایف یعنی احترام بســیار به خریدار، ولی برای ارسال به 
شهرستان ها که تعدادشان امروز به بیش از ۱۰۰۰ شهر می رسد 
با پســت جمهوری اســلامی و چند شــرکت پســتی باکیفیت 

قرارداد داریم و بر نحوه عملکردشان نیز نظارت وجود دارد.

درباره تکنولایــف در شــبکه های اجتماعی 
جســت وجو کــردم و جالــب بــود که بــر خلاف بیشــتر 
فروشگاه های اینترنتی نظرات مثبت درباره تکنولایف 

بیشتر از نظرات منفی است، علت این امر چیست؟
واقعیت اینجاست که تاکنون تمام سعی خودمان را کرده ایم که 
پشتیبانی خوب و شرایط مرجوعی استثنایی داشته باشیم. 
اگر شما خریدی داشته باشــید و بعد از چند روز بخواهید آن 
کالا را مرجوع کنید و در اثر نوسان قیمتی که این روزها در حوزه 
موبایل وجود دارد، قیمت افزایش پیدا کرده باشد، حتماً سعی 
می شود کالای مورد نظر برای مشتری تأمین شود یا اینکه با در 
نظر گرفتن افزایش قیمت پول به حساب مشــتری بازگردد تا 

بابت نوسان قیمت هیچ ضرری متوجه مشتری نشود.
این مورد در هیچ کجای قانون تجارت الکترونیک وجود ندارد و 
ابتکار عملی است که خود تکنولایف به خرج داده تا کاربر حس 
خوبی از خرید خود داشته باشد. در تکنولایف تمام تلاش تیم 
مبتنی بر جلب رضایت خریدار نهایی است. امیدوارم بتوانیم 
این روند را همیشه حفظ کنیم، چون می دانم حفظ کردن آن کار 

مشکلی است، ولی باور ما بر این است که بتوانیم یک تجربه 
بی نقص و عالی از خرید اینترنتی را برای کاربر ایرانی خلق کنیم.

رشــد تکنولایف را طــی این ســال ها چگونه 
ارزیابی می کنید؟

در بسیاری از بخش ها رشد چشم گیری داشته ایم، اشاره کردم 
از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ در تعداد سفارش ها رشد ۳۰۰درصدی را 
تجربه کردیم. ترافیک سایت به ۱۰ میلیون بازدید منحصربه فرد 
افزایــش پیــدا کــرد. تنــوع کالاهــای موجــود در ســایت تقریباً 
چهاربرابر شد. یکی از مواردی که بسیار قابل توجه است، نرخ 
مرجوعی کالاهاست. به طور متوسط نرخ مرجوعی در تجارت 
الکترونیک بین ۲۰ تا ۳۰ درصد است، اما در تکنولایف این رقم 
۰.۴ درصد است. این رقم برای تکنولایف یک دستاورد بزرگ 
اســت؛ یعنی کمتر از نیم درصد از کالاها توســط کاربر مرجوع 
می شــود. علت آن هــم ارتباطی اســت کــه بــا تأمین کنندگان 
و گارانتی هــای معتبــر داریــم و البتــه راه اندازی بخــش کنترل 
کیفیت دقیقی که از سال گذشته در انبار راه اندازی شده است. 
ســفارش ها ۲۴ســاعته در حال پردازش هســتند و اگر کاربران 
سفارشی را تا ساعت ۱7 ثبت کنند، همان روز تحویل می گیرند؛ 
در شهر تهران سفارش ها در عرض سه ساعت به کاربر تحویل 
داده می شود. این یک حرکت استثنایی در بازار آنلاین کالای 
دیجیتال اســت. تمام تلاش خــود را در یک ســال اخیر انجام 
داده ایم تا یک انبار مدرن و مجهز داشته باشیم و قصد داریم 

باز هم آن را توسعه دهیم.
یکــی دیگــر از برنامه های رشــد ســال گذشــته افــزودن بخش 
مارکت پلیس به تکنولایف بود. توســعه پلتفرم فروشندگان و 
فراهم کردن امکان فروش برای همه فروشندگان یا واردکنندگان 
کالای دیجیتال به همت بخش فنی و توسعه بازار تکنولایف 
در ســه ماهه آخر ســال ۱۴۰۱ راه اندازی شــد و جالب اینجا بود 
که همچنان  آمار مرجوعی  روی ۰.۴ درصد باقی مانده است. 
امیدوارم بتوانیم همچنان این کنترل کیفیت را با جدیت حفظ 

کنیم و کاربران تکنولایف را خوشحال نگه  داریم.

کار دشــواری نیســت؟ ایــن را از ایــن جهــت 
می پرسم که یکی از مزیت های رقابتی شما، سرعت در 
ارسال کالاست و اگر قرار باشد کالا از فروشگاه یک بار 
به انبار ســپرده شــود و پس از طی کردن مراحل کنترل 
کیفی برای مشتری ارسال شــود، کار بسیار پیچیده و 

زمان بر خواهد شد؟
حق با شماست، فعلاً هر کالایی که 
قرار است به دست مشتری برسد، 
از مســیر انبــار تکنولایــف ارســال 
می شــود و تمــام مراحــل کنتــرل 
کیفی طی می شود؛ بنابراین ارسال 
چندســاعته را فقط برای کالاهایی 
در نظــر می گیریم کــه داخــل انبار 

تکنولایف موجود هستند. 

دســته  بــرای 
دومی که در انبار تکنولایف 
نیســتند، ارســال چقــدر 

طول می کشد؟
معمولاً کمتر از ۲۴ ساعت. البته این را هم در نظر داشته باشید 
که بســیاری از فروشــندگانی که با آنها همکاری داریم، از قبل 
کالاهایــی را در انبــار تکنولایــف قــرار داده اند و مراحــل کنترل 
کیفی آن انجام شده و لزوماً به این شکل نیست که پس از ثبت 

سفارش، تازه کالا وارد انبار تکنولایف شود. 

چه تعداد مشتری وفادار دارید؟
در تجارت الکترونیک نرخ بازگشت مشتری مشخص است 
و اســتانداردها می گوید نباید کمتر از ۳۰ درصد باشد.  این در 
حالی است که نرخ بازگشت مشــتری در تکنولایف چیزی در 
حدود ۴5 درصد است. نکته جالب دیگر اینکه معمولاً کاربران 

ما نه تنها بیشــتر از یک بار از تکنولایف خرید می کنند، بلکه 
با وجود اینکــه کالاهای دیجیتــال اکثراً گران قیمت هســتند، 
بیشتر از یک آیتم در سبد خریدشــان دارند. میانگین تعداد 
آیتم های موجــود در هر ســبد خریــد در تکنولایــف ۲.5 عدد 
است. نکته دیگری که علاقه مندم به آن اشاره کنم، این است 
کــه در ســال ۱۴۰۰ تنهــا ۲۰ درصــد از کالاهای خریداری شــده 
در تکنولایف غیرموبایل بودنــد، اما در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۴5 
درصد از کالاهای خریداری شده کالاهایی غیر از گوشی موبایل 
هستند و این نشان دهنده توسعه و تنوع کالاهای تکنولایف و 

اعتماد کاربران است. 

تا جایی که می دانم، شــما بــا لندتک ها نیز 
همکاری دارید و امکان خرید اقســاطی را از این طریق 
فراهم آورده اید. چه شد که به سمت لندتک ها رفتید؟ 
چــه برنامه هایــی بــرای آینــده ایــن دســت همکاری ها 

دارید؟
با توجه بــه اینکه مــا کالای دیجیتال عرضه می کنیــم که اکثراً 
گران قیمت هســتند، نیاز به خرید اقســاطی دیده می شــود و 
بســیاری از افراد با این روش ها راحت تر خریــد می کنند. برای 
همین تکنولایــف هم بایــد این امــکان را برای مشــتریان خود 
فراهم می کرد. ما در حال حاضــر با بالون )بلوبانــک(، ازکی وام 
و ایزی پی قرارداد داریم و کاربران با اســتفاده از تسهیلات این 
لندتک ها می توانند از تکنولایف خرید کنند. همه تلاش ما در 
این همکاری ها ایجاد امکانات بیشتر برای کاربران تکنولایف 

بود تا بتوانند راحت تر خرید کنند.

چه مدت است این امکان فراهم شده است؟
تقریباً حدود سه سال اســت که امکان خرید اقساطی فراهم 
شده است. همکاری با بالون و ازکی را اخیراً به تکنولایف اضافه 

کرده ایم.

تأثیری هم روی بزرگ تر شدن بازارتان داشته 
است؟

معمولاً وجــود امکانات متنــوع پرداخت کاربران را تشــویق به 
خریــد می کنــد. قاعدتــاً اضافه کــردن ســرویس های اعتبــاری 
بزرگ تر مثل ازکی یا بالون که اخیراً به تکنولایف اضافه شده اند، 
برای کاربران جذابیت خواهند داشت و اثرات مثبتی روی فروش 
می گذارند. به ویــژه روی کالاهایی که افزایش قیمــت زیادی در 

سال اخیر داشته اند، مانند موبایل و  لپ تاپ.

و  چــه چشــم اندازها 
برنامه هایی بــرای آینده تکنولایف 
دارید؟ آیــا قصد دارید ســهم بازار 

خود را افزایش دهید؟
تکنولایف به عنوان یک فروشــگاه 
تخصصــی کالای دیجیتــال قصد 
دارد تــا جــای ممکــن تنــوع کالای 
دیجیتــال و دسترســی مــردم بــه 
فنــاوری روز دنیــا را فراهــم کنــد. 
ایجــاد دسترســی بــه  تجهیــزات 
ســخت افزاری، اکسســوری های 
متنــوع، گجت هــای هوشــمند که 
تجربه زندگی در دنیای معاصر امروز را برای مردم ایران فراهم 
کند، از اهداف اصلی تکنولایف در این روزهاست. امیدواریم 
بتوانیم این فرصت را در اختیار همه جوان های ایرانی قرار دهیم 
تا بتوانند مانند سایر جوانان در سراسر دنیا به همه تجهیزات 
روز دنیا دسترســی یابنــد و در خلق و توســعه فناوری ســهمی 
داشــته باشــند. تنوع بخشــیدن به کالاها، افزودن بخش های 
جدید مثل لوازم خانگی و دیگر محصولات هوشــمند و به روز 

دنیا از برنامه های آینده تکنولایف است.

برنامه شما برای توسعه تکنولایف چیست؟
سهم بازار آنلاین از بازار بزرگ خرده فروشی ایران کمتر از هفت 

درصد است؛ سهم موبایل و کالای دیجیتال از این بازار آنلاین 
چیزی حدود ۳7 درصد است. معتقدم با توجه به ارتباطی که 
با واردکنندگان داریم و با توجه به اینکه شرکتی که سرمایه گذار 
تکنولایــف اســت، در زمــره واردکننــدگان موبایــل و کالاهــای 
دیجیتال است، می توانیم از این ظرفیت ها برای افزایش سهم 
بازار آنلاین و افزودن به ســهم فــروش آنلایــن کالای دیجیتال 
اســتفاده کنیم. برای تکنولایف این رســالت را قائل هســتم تا 
کمک کند مردم با اعتماد و اطمینان بیشتری بتوانند کالاهایی 
همچــون موبایــل را به صــورت آنلاین خریــداری کننــد. ایجاد 
حس اعتماد، تأکید بر اصالت کالا، ارســال ســریع و سرویس 
گارانتی و مرجوعی راحت و بدون دردسر کمک می کند بتوانیم 
ســهم بیشــتری از بازار آفلاین، رشــد بازار آنلایــن و در نهایت 

اکوسیستم تجارت الکترونیک داشته باشیم.

چشــم انداز و هــدف خاصــی نیــز در ذهــن 
دارید؟

هدف مان این است که لیدر این بازار باشــیم و با ارائه خدمات 
مناسب؛ فروش خوب، بازار متعادل و رو به رشدی بسازیم. ما در 
حال حاضر سهم قابل توجهی از بازار آنلاین فروش موبایل را در 
اختیار داریم، اما هدف ما افزایش سهم از بازار آفلاین و بزرگ تر 
کردن بازار آنلاین به طور کلی اســت. در بســیاری از کشورهای 
دنیا اقبال از سمت فروشگاه های بزرگ با انبوه کالاهای متنوع 
به ســمت فروشــگاه های تخصصی کــه خدمات بهتــری ارائه 
می دهنــد، رفتــه اســت. ایــن یک ترنــد جهانــی اســت. ما هم 
ســعی داریم به عنوان یک فروشــگاه تخصصی از این فرصت 
اســتفاده کنیم و خدمات باکیفیت با اســتانداردهای جهانی 
به کاربران ارائــه بدهیم. این امر به کاربــران کمک می کند برای 
خرید کالای دیجیتال با خیال راحت و با اطمینان مستقیماً به 
تکنولایف مراجعه کند؛ نه هیچ جای دیگری. سعی کرده ایم در 
این مسیر راه را برای کاربر هموار کنیم. مشاوره درست، تولید 
محتوای مناسب برای انتخاب راحت تر و در دسترس بودن در 
شــبکه های اجتماعی پرمخاطب به کاربــران ما کمک می کند 
تا راحت و بــا خیال آســوده خرید کننــد. البته در مــواردی نیز 
همچنان ضعف داریم کــه با جدیت در حــال برطرف کردن آن 
هستیم؛ مثلاً امکان ثبت نظر و تجربه کاربران و اشتراک آن با 
دیگر کاربران که در تجربه خرید بسیار بااهمیت است، هنوز در 
تکنولایف به اندازه کافی وجود ندارد؛ ولی به مرور آن را خواهیم 
ساخت. به هرحال تکنولایف در ابتدای جاده صعود است، ولی 

بسیار پرقدرت قصد دارد قله  را فتح کند.

شما اشاره کردید که در دوره کرونا با همت و 
همکاری اعضای تیم خود توانستید از دل یک بحران، 
فرصت خلق کنید. نیروی انسانی اهمیت بسیاری دارد، 
اما با افزایش نرخ مهاجرت اکثر شــرکت ها در جذب و 
نگهداشت نیروهای خود، به خصوص افراد متخصص 
بــا مشــکل مواجــه شــده اند. شــما چــه رونــدی بــرای 

محافظت از نیروی انسانی خود دارید؟
برای جذب و نگهداشــت نیروی انســانی، هم یکسری فرمول 
آکادمیــک وجــود دارد و هــم مقــداری تجربــه، ولی احســاس 
می کنم چیزی که در تکنولایف باعث شده نیروهای متخصص 
در شرکت بمانند، مسئله احترام است. البته من فکر می کنم 
هــر کســی در هــر ســطحی کــه کار می کنــد، در حــوزه خودش 
متخصص اســت و همه اعضای تیم باارزش هســتند. تلاش 
ما بر این بوده کــه فضای کاری تکنولایف را بــه گونه ای طراحی 
و فرهنگ مان را طوری تعریف کنیم که افــراد بتوانند ایده های 
خود را پیاده سازی کنند و حس مثبت بودن داشته باشند. در 
اینجا ارتباط نزدیک با لایه هــای مختلف مدیریتی وجود دارد 
و سلسله مراتبی برخورد نمی کنیم. همین روند سبب شده تا 
نیروی انسانی تکنولایف، حال خوبی را در اینجا تجربه کند و 
تکنولایف را از خود بداند و احساس کند در مسیر رشد و تعالی 
شرکت سهیم است. این فضا را ایجاد کرده ایم، زیرا معتقدیم 
اگــر تکنولایــف بــه دســتاوردی رســیده، قطعــاً حاصــل تلاش 

تک تک افرادی است که در این شرکت حضور دارند. 

 در تجارت الکترونیک 
نرخ بازگشت مشتری   
نباید کمتر از 30 درصد 
باشد.  این در حالی است 
که نرخ بازگشت مشتری 
در تکنولایف چیزی در 
حدود 45 درصد است

   عکس:  نسیم اعتمادی



تریدینگ هاوس یک شبکه اجتماعی تخصصی در حوزه 
بازارهای مالی و ترید است. به بهانه برگزاری نمایشگاه الکامپ 

سراغ مسعود سرپوشانی، بنیان گذار این پلتفرم رفتیم تا در 
مورد کاربردها و ویژگی های تریدینگ هاوس صحبت کنیم. 

دربــاره تریدینگ هــاوس بگوییــد. دقیقاً چه 
کاری انجام می دهد و روی چه چیزی تمرکز دارد؟

تریدینگ هــاوس اولین شــبکه اجتماعی تخصصی و بــه زبان 
فارسی در حوزه بازارهای مالی و ترید است. تریدینگ هاوس یک 
فضای متمرکز اســت و هر ابزار و دیتایی که در تریدینگ هاوس 
می بینید، صرفاً راجع به بازارهای مالی و ترید است. این مسئله 
باعث می شود کاربر تمرکز داشته و از صحت و اصالت داده ها 
مطمئن باشد. چون یک کامیونیتی متمرکز جایی برای اسکمرها 
و دیتاهای جعلی باقی نمی گذارد. ما روی برطرف کردن نیازهای اند 

یوزر و مخاطب مان در یک اپلیکیشن متمرکز شده ایم. 

مزیت های رقابتی تریدینگ هاوس چیست 
و چه تفاوتی با سایر پلتفرم های مشابه خود دارد؟

تمرکــز مــا روی پلتفــرم سوشــال نتورک یــا بهتــر اســت بگوییم 
سوشــال تریدینگ اســت. یعنــی می خواهیــم بســتری را برای 
اطلاع رســانی، آمــوزش، آگاهــی و درآمدزایــی فراهــم کنیــم. مــا 
می خواهیم فضایــی را برای کاربــران مهیا کنیم که بتــوان در آن 
محتوا تولید کرد، اخبار را پیگیری کرد و آموزش داد. اگر کســی 
بخواهــد در تریدینــگ آمــوزش دهــد یــا در کپی تریــد به عنوان 
مستر تریدر باشد، باید یکسری مراحل را طی کند تا از صحت 
داده های آن اطمینان حاصل شود. به علاوه این افراد می توانند 
گروه شخصی خود را داشته باشند. سرویس دیگر ما کپی ترید 
است. کاربر می تواند بدون اینکه پولش را وارد پلتفرم کند، از این 
سرویس بهره ببرد، چون ما صرافی نیستیم. این ویژگی به یوزر 

امکان می دهد که در هر صرافی ای که فکر می کند امن است و در 
آن اکانت دارد، فعالیت کند و اکانتش را با یکسری سیاست های 
خاص به API ما متصل کند.  سایر سایت ها روی مسائل دیگر 
تمرکز دارند و محصول متفاوتی از ما ارائه می دهند. ممکن است 
در کنار محصــول اصلی خود محصولات مشــابهی نیز عرضه 

کنند، اما تمرکز اصلی آنها بر موارد دیگری است. 

در حــال حاضــر تریدینگ هــاوس در کجای 
مسیر خود قرار دارد؟

از فعالیت تریدینگ هاوس حدوداً یک سال و نیم می گذرد. رشد 
تریدینگ هاوس در این مدت ارگانیک بوده و به سمت تبلیغات 
گسترده نرفته اســت. یکی از خدمات اصلی ما کپی تریدینگ 
اســت که با نام بلو ترید راه اندازی شــده اســت. اخیراً سیســتم 
آموزشی پلتفرم ما نیز با اسم بلو آکادمی راه اندازی شده است. 
در حال حاضر روی سیســتم گیمیفیکیشــن تمرکــز داریم. در 
ایــن سیســتم کاربــر بــه  ازای فعالیت هایی کــه در ســایت دارد، 
یکسری امتیازات دریافت می کند و با همین امتیازات می تواند 

از سرویس های سایت استفاده کند؛ بدون اینکه هزینه کند. 

در مورد بلو ترید بیشتر توضیح دهید. با توجه 
 به اینکه تریدینگ هاوس صرافی نیســت، کپی ترید در 
تریدینگ هــاوس چــه مزیتــی دارد کــه صرافی هــا از آن 

بی بهره هستند؟
اگر شــما بخواهید کپی تریــد را در یک صرافی انجــام دهید، 

بحث بیزینس مدل مطرح می شود. اولاً شما مجبور می شوید 
کــه پول تــان را در صرافــی ای ببرید کــه کپی ترید دارد. شــاید 
بســیاری از صرافی های بزرگ کپی ترید نداشته باشند یا اگر 
داشته باشند، کامل نباشــد. در نهایت شما مجبورید سراغ 
صرافی ای بروید که تاپ نباشــد، ولی مجبورید به آن اعتماد 
کنید. این یکی از ریسک هاســت. بحث بعدی این است که 
در چنین بیزینس مدلی، صرافی و مســتر تریدر در سود اند 
یوزر شــریک هســتند. به جز هزینه تراکنش ها )کــه به علت 
اســتفاده از ســرویس کپی ترید اســت(، اگر یوزر مبلغــی را از 
طریق سیگنال های تریدر با کپی کردن تریدها سود کند، باید 
سهم صرافی و مســتر ترید را بپردازد.  بلو ترید به عنوان یک 
پلتفرم شــخص ثالــث به کاربــر اطمینــان می دهد کــه بتواند 
ســرمایه اش را هر جا مایل اســت، نگــه دارد. بلو ترید ســعی 
می کنــد بــا صرافی هــای تــاپ دنیا مشــارکت داشــته باشــد.  
بحث بعدی بیزینس مدل است. ما بیزینس مدل بلو ترید را 
 SUB-SCRIPTION BASED به شکلی طراحی کرده ایم که
است. یعنی تمام سودی که اند یوزر کسب می کند، متعلق به 
خودش است. اند یوزر مجبور نیست مبلغ تراکنش دیگری 
را پرداخت کند. چون روی اکانت خودش و در صرافی خودش 
 SUBSCRIBE مانند یک ترید عادی کار می کند. کاربر فقط
می کند و پکیــج کپی تریــد و پکیج مســتر تریــدر را انتخاب و 
هزینه را پرداخت می کند. ما دو مشــکل اصلــی را که ممکن 
است در کپی ترید در صرافی ها اتفاق بیفتند، مطرح و راه حل 

آنها را در بلو ترید ایجاد کردیم. 

گفتوگوبامسعودسرپوشانی،بنیانگذارتریدینگهاوس

کپی ترید به روش تریدینگ هاوس

مورد کاربردها و ویژگی های تریدینگ هاوس صحبت کنیم. 



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۱
۴ تــــــــــــــــــــــــــــــیر ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

شــرکت »تاپین« به عنــوان یک پلتفرم تجــارت الکترونیک 
در زمینه یکپارچه سازی و تســهیل  دسترسی صاحبان بار 
به خدمات شــرکت های لجســتیکی  و حمل ونقل فعالیت 
می کند. در همین راستا لازم است زیرساخت ها و شرکت های  
لجستیک و حمل ونقل بتوانند به تاپین متصل شوند؛ برای 
این ارتباط به زیرساخت های نرم افزاری نیاز است که قابلیت 
ارائــه وب ســرویس  را داشــته باشــند. تاپین اخیراً ســرویس 
»تاپین ای آر پی« )Tapin ERP( را به مجموعه خدمات خود 
افزوده که می تواند به شــرکت های حمل در زمینه مدیریت 

یکپارچه ناوگان شان کمک کند. 

محصول جدیدی که تاپین ارائه داده، بر 
اســاس چه نیازی شــکل گرفته و چه امکاناتی را در 
اختیــار کســب وکارهای حــوزه لجســتیک قــرار 

می دهد؟
در ایــران، شــرکت های متعــددی در حــوزه حمــل بــار وجود 
دارند که هنوز با روش های سنتی کار می کنند. ما برای آنکه 
بتوانیم دامنــه فعالیت مــان را گســترش داده و این مــوارد را 
نیز پوشــش دهیم، یک محصول جدید در حــوزه مدیریت 
شــرکت های حمل، با نام »تاپین ای آرپــی«  طراحی و تولید 
کردیــم. این ســامانه می توانــد تمامــی فرایندهــای اجرایی و 
مدیریتی شــرکت های مذکــور را که زیرســاخت هایی مانند 
موتورســیکلت، خودرو، کامیون و همچنین ریلــی، هوایی و 
دریایی دارند، به صورت صفر تا صد پوشش دهد. همچنین 

این ســرویس قابلیت مدیریت پیمانــکاران، منابع 
انسانی، بازاریابان و... را نیز دارد. از امکانات دیگر 
تاپین ای آرپی می توان به ارائه نرخ نامه های پویا 
اشــاره کرد کــه بــا آن در بخش هــای مختلف، 
قابلیت پیاده سازی مدل های متنوع و پیچیده 
نرخ نامــه ای امکان پذیــر اســت؛ در ایــن زمینه 

هم لاین های مختلف لجســتیک و حمل اعم 
از هوایی، زمینــی، ریلــی و دریایی در نظر 

گرفتــه شــده اســت. ایــن نرم افــزار 
شــامل مدیریــت کل ناوگان ها از 

جملــه اعزام هــا و حرکت ها نیز 
می شــود و با آن می تــوان تمام 
دارایی های یک شرکت حمل 
را به خوبی کنترل کرد. از جمله 
فرایندهای قابل پوشش تاپین 
می تــوان بــه ثبــت و صــدور، 
بارگیــری، توزیــع، جمــع آوری، 
رهگیــری، مدیریــت انبارهــای 
وارده و صــادره، باراندازهــا و 
همچنیــن مدیریــت بارهــای 

ترانزیتی که قرار است از چند هاب 
مختلف عبور کنند و مجدد فعالیت 

ســورتینگ، تخلیــه و بارگیــری روی آنها انجام شــود، اشــاره 
کــرد. مدیریت فرایند حمل خــودرو از دیگر خدماتی اســت 
که می توان با این نرم افــزار انجام داد. همچنین احراز هویت 
به ویژه برای اتباع خارجی که طبق قانون الزامی است، از دیگر 

ویژگی های این محصول است. 

چه امکاناتی برای شرکت هایی که نقش 
بازاریاب  را در کنار شرکت های حمل بازی می کنند، 

ارائه می دهید؟ 
شــرکت های بازاریاب یا حتی اشــخاصی که به روش سنتی 
یا مــدرن اقــدام بــه فعالیــت می کردنــد، جــزء جدایی ناپذیر 
شــرکت های حمل و قابل احترام هســتند. تاپین بــرای ارائه 
خدمت به این دســت فعالان اقدام به ایجاد یک بستر پویا 
در تعیین نرخ و کارمزد کرده که با توجه به سیاســت های هر 
شرکت حمل قابل سفارشی سازی و شاخص گذاری است. 
همچنین در این سامانه، پنل های اختصاصی برای اطلاع از 

عملکرد در اختیار کاربران قرار گرفته است.
 

چه امکاناتی برای مدیریت ناوگان در این 
سامانه در نظر گرفته شــده و دسترســی کاربران به 

بخش های مختلف آن به چه شکل است؟
ایــن ســامانه شــامل۴۰ گــزارش پیش فــرض در حوزه هــای 
عملیاتــی، مالــی و مدیریتی اســت کــه کاربــران می توانند با 
اســتفاده از آنهــا تمــام سیســتم را بــا جزئیــات، مدیریت و 
مشاهده کنند. همچنین تمامی نقش های تعریف شده 
در سامانه )پیمانکاران، بازاریابان، ناظران و...( دارای 
پنــل اختصاصــی بــا دسترســی ها و گزارش هــای 
مشخصی هســتند. مدیریت دارایی ها از جمله 
ماشــین آلات، بخش جدایی ناپذیر شــرکت های 
حمل اســت؛ از این جهــت در این ســامانه اقدام 
به اضافه کــردن ســرویس مدیریت نــاوگان مبتنی 
بر موقعیــت مکانــی کرده ایم کــه ایــن بخش با 
اتصال به خودرو های تجهیزشده، امکان 
مشــاهده برخــط تمامــی فعالیت ها و 
کیفیت ارائه ســرویس به مشــتریان 
را بــه مدیران ســطوح میانــی و بالاتر 
می دهد و همچنین امــکان اصلاح 
فرایند تعمیر و نگهداری را پوشش 
خواهــد داد. مدیریــت ســطح 
دسترسی در این سامانه با در نظر 
گرفتن جزئی ترین اجزای سیستم 
طراحی شده اســت؛ این موضوع 
قــدرت مدیریــت دسترســی ها در 
تمامــی ســطوح و بــر اســاس نــوع 
فعالیت به تفکیک هر کاربر را فراهم 

کرده است.

هادیتایانلو،همبنیانگذارتاپینازمحصولجدیدشانمیگوید

«تاپین ای آرپی» 
سامانه مدیریت صفر تا 

صد ناوگان حمل ونقل

کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید!»

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان ن� کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان � سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

وی اودی ها زمین گیر � شوند 

در برنامه این هفته در برنامه این هفته 

این ســرویس قابلیت مدیریت پیمانــکاران، منابع 
انسانی، بازاریابان و... را نیز دارد. از امکانات دیگر 
تاپین ای آرپی می توان به ارائه نرخ نامه های پویا 
اشــاره کرد کــه بــا آن در بخش هــای مختلف، 
قابلیت پیاده سازی مدل های متنوع و پیچیده 
نرخ نامــه ای امکان پذیــر اســت؛ در ایــن زمینه 

هم لاین های مختلف لجســتیک و حمل اعم 
از هوایی، زمینــی، ریلــی و دریایی در نظر 

گرفتــه شــده اســت. ایــن نرم افــزار 
شــامل مدیریــت کل ناوگان ها از 

جملــه اعزام هــا و حرکت ها نیز 
می شــود و با آن می تــوان تمام 

بارگیــری، توزیــع، جمــع آوری، 
رهگیــری، مدیریــت انبارهــای 
وارده و صــادره، باراندازهــا و 
همچنیــن مدیریــت بارهــای 

ترانزیتی که قرار است از چند هاب 
مختلف عبور کنند و مجدد فعالیت 

مشاهده کنند. همچنین تمامی نقش های تعریف شده 
در سامانه )پیمانکاران، بازاریابان، ناظران و...( دارای 
پنــل اختصاصــی بــا دسترســی ها و گزارش هــای 
مشخصی هســتند. مدیریت دارایی ها از جمله 
ماشــین آلات، بخش جدایی ناپذیر شــرکت های 
حمل اســت؛ از این جهــت در این ســامانه اقدام 
به اضافه کــردن ســرویس مدیریت نــاوگان مبتنی 
بر موقعیــت مکانــی کرده ایم کــه ایــن بخش با 
اتصال به خودرو های تجهیزشده، امکان 
مشــاهده برخــط تمامــی فعالیت ها و 
کیفیت ارائه ســرویس به مشــتریان 
را بــه مدیران ســطوح میانــی و بالاتر 
می دهد و همچنین امــکان اصلاح 
فرایند تعمیر و نگهداری را پوشش 
خواهــد داد. مدیریــت ســطح 
دسترسی در این سامانه با در نظر 
گرفتن جزئی ترین اجزای سیستم 
طراحی شده اســت؛ این موضوع 
قــدرت مدیریــت دسترســی ها در 
تمامــی ســطوح و بــر اســاس نــوع 
فعالیت به تفکیک هر کاربر را فراهم 

کرده است.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۱
۴ تــــــــــــــــــــــــــــــیر ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

گفتوگوبامیثمفقیهیمدیرعاملشاکیلید

افزایش اعتماد با 
ایجاد هویت پایدارتر

 به نظر می رسد یکسری ویژگی های جدید 
به امضامی اضافــه کرده ایــد؛ راجع به ایــن ویژگی ها 

بیشتر توضیح می دهید؟
امضامی پیش تر فقط راهکار امضای همراه بود؛ البته اولین 

راهکار امضای آنلاینی بود که در ســال ۱۳۹۹ در حضور وزیر 
صمت وقت رونمایی شد. با ویژگی های جدیدی که افزودیم، از 
حالا به بعد امضامی هم امضای همراه است و هم کاربردهای 
عمومی امضای دیجیتال را پوشش می دهد. به این معنی که 

همه کسب وکارها و افرادی که توکن های سخت افزاری داشته 
باشند، از این به بعد با امضامی می توانند گواهی بگیرند و هر 
جا و در هر سامانه ای که به امضای دیجیتال نیاز داشتند، از 

آن استفاده کنند.

 گفتید امضامــی در ســامانه های اداری و 
دولتــی کاربــرد دارد. راجــع به ایــن کاربردهــا توضیح 
می دهیــد؟ مثــلاً امضامــی در بانک ها چــه کاربردی 

دارد؟
به طور کلی هــر  جایی که نیاز به هویــت پایدار وجــود دارد، با 
توجه به ظرفیت های قانونی می توان از امضای دیجیتال بهره 
برد. برخی سامانه ها در کشور به سمتی رفته اند که از امضای 
دیجیتال به جای امضای افراد اســتفاده می کنند. ســامانه 
تدارکات دولت از قدیمی ترین سامانه هایی است که از امضای 
دیجیتال استفاده می کند. سامانه مؤدیان نیز به زودی افراد را 
ملزم می کند صورت های مالی خود را با امضای دیجیتال امضا 
کنند. سامانه ثبت اسناد و املاک هم نیروهای خود را ملزم 
می کند امکانی را به فراهم بیاورند که اسناد را بتوان از راه دور 
امضا کرد. افزون بر این، امضامی فقط مختص کارهای دولتی 
و بانکی نیست. هر فرد و کسب وکاری هرجا که می بایست 
سندی را به صورت قانونی و امضاشده داشته باشد که بتواند 
به راحتی و قاطعیت از آن استفاده کند و نگران قانونی بودن 
و اطمینان آن نباشد، می تواند از امضامی بهره ببرد. امضای 
انواع قراردادها، فاکتورها، پیش فاکتورها، توافقات و تفاهمات 

را هم می توان به کمک امضامی انجام داد.

 مشتریان سرویس امضامی چه کسانی 
هســتند؟ آیــا بــا افــزودن ایــن ویژگی هــا، مشــتریان 

جدیدی به سراغ شما آمده اند؟
با توجه به اینکه ما ســرویس عمومی ارائــه می دهیم، در هر 
جایی کــه از امضــای دیجیتال اســتفاده شــده یا قرار باشــد 
اســتفاده شــود،  امضامــی کاربــرد دارد؛ بنابرایــن مــا طیــف 
گسترده ای از مخاطبان را داریم. تعریف مشتری در این حوزه 
کمی متفاوت است. مشتریان اصلی ما افرادی هستند که 
امضامی را نصب می کنند و می خواهند از گواهی امضایشان 
برای کارهایشــان کمک بگیرند. این دســته از مشــتریان به 
 واسطه رشد کاربردهای امضا، بسیار بیشتر شده اند. به دنبال 
توسعه امضای همراه هم هستیم. ویژگی امضای همراه این 
است که کسب و کارها و سازمان ها، سند را جهت امضا کردن 
برای فرد ارسال می کنند. آن فرد هر وقت صلاح دانست، سند 
را امضا می کند. به محــض اینکه فرد ســند را امضا کند، در 

پرتال ارسال کننده سند نمایش داده می شود.
تفاوت اصلی امضای همراه با امضای کلاسیک این است که 
در امضای کلاسیک فرد می بایست به محض مشاهده سند 
آن را امضا کند، اما در امضای همراه فرد می تواند به دفعات 
و کرات سند را مطالعه کند و هر وقت خواست سند را امضا 

کند؛ بنابراین اسناد با دقت بیشتری امضا می شوند.

اپلیکیشن امضای دیجیتال هم�اه

www.emza.me

سامانه اح�از هویت غ��حضوری

www.ashna.me

شاکیلید)شاهراه اعتماد کلید( از طریق دو سرویس بیومتریک، احراز هویت با عنوان »آشنامی« و سرویس امضای 
دیجیتال قانونی افراد به اسم »امضامی« ارائه دهنده سرویس های هویت دیجیتال است. این دو سرویس به  صورت 
عمومی در اختیار افراد و کسب وکارها قرار می گیرند. آشنامی کار خود را از سامانه سجام شروع کرد و در حال حاضر 

به نیمی از بازار سرویس احراز هویت ارائه می دهد. برای مثال سامانه ثنای قوه قضائیه و همچنین چند بانک برای 
احراز هویت کاربران شان از سرویس های شاکیلید استفاده می کنند. سرویس امضای دیجیتال »امضامی« در 

سامانه های اداری و دولتی ارائه می شود. البته این سرویس در اختیار افراد و کسب وکارها نیز قرار می گیرد. هر جایی 
که نیاز باشد یک سند هویت قانونی پیدا کند، امضامی با حفظ ویژگی های اصالت سند و هویت پایدار امضاکننده، 

این کار را انجام می دهد. کسب وکارهای خصوصی و دولتی نیز از این سرویس استفاده می کنند. به بهانه برگزاری 
نمایشگاه الکامپ و حضور شاکیلید در این نمایشگاه، به سراغ  میثم فقیهی، مدیرعامل شاکیلید رفتیم تا هم درباره 

تجربه حضور شاکیلید در نمایشگاه الکامپ بپرسیم و هم از سرویس های جدید امضامی آگاه شویم.

I N T E R V I E W

هدفازحضورشاکیلید
درنمایشگاهالکامپ
اززبانمیثمفقیهی

همراه کردن جامعه 
و کسب و کارها

ایــن  اولیــن دوره ای اســت کــه 
شاکیلید در نمایشگاه الکامپ 

شرکت می کند.

 میثم فقیهــی، مدیرعامل این 
شــرکت می گوید در دوره قبلی 
الکامپ که پیش از شــیوع کرونا برگزار 
شــده، آنها هنــوز فعالیت خــود را آغاز 
نکــرده بودنــد و ایــن دوره از الکامــپ، 
اولیــن دوره ای اســت کــه پــس از آغــاز 

فعالیت آنها برگزار می شود. 

 او درباره علت حضورشــان در 
این نمایشــگاه چنیــن توضیح 
می دهــد: »مــا الکامــپ را مکانــی برای 
رقم خــوردن اتفاقــات فضــای دیجیتال 
می دانیم. به  خاطــر همه گیری کرونا دو 
یا سه سال این نمایشــگاه برگزار نشد. 
ایــن اولیــن دوره نمایشــگاه بعــد از 

کروناست. 

 ما قصد حضور در نمایشگاه را 
در ســال های قبل داشتیم، اما 
به دلیــل عــدم برگــزاری این امــر ممکن 
نشد. اما اکنون شاکیلید با سهم بازار، 
ایده و پتانسیل بسیار خوب قصد دارد 
در نمایشگاه شرکت کند و توانایی های 
خــود را ارائــه دهــد تــا بتوانیــم بــا 
کســب وکارها و همکاران بــه هم افزایی 

برسیم و نتیجه مطلوبی کسب کنیم.

 در حــوزه هویــت دیجیتال هر 
چقدر بتوانیم هویت را پایدارتر 
و قانونی تــر کنیــم، ســطح تعامــلات و 
اعتمــاد افزایــش می یابــد. بــا افزایــش 
اعتماد در سطح کسب وکارها و جامعه 
نیــز می توانیــم بــه ارتقای ســطح تمدن 
کمک کنیم. این مســئله همــان چیزی 
اســت کــه مــا روی آن ســرمایه گذاری 

کرده ایم. 

 هــر چقــدر بتوانیــم همراهــی 
کسب وکارها، مردم و همکاران 
را جلــب کنیم، کمــک بیشــتری به این 
حــوزه کرده ایــم. در بانک هــا نیــز بــرای 
ســفته  و  دیجیتــال  چــک  صــدور 
الکترونیکــی از امضامــی اســتفاده 

می شود.«

POINT OF VIEWدیدگاه
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شرایط اقتصاد ایران باعث تمایل صاحبان سرمایه برای 
سرمایه گذاری در حوزه های زودبازده و مطمئن تر شده و این 
موضوع شرایط جذب سرمایه برای شرکت های استارتاپی 

را با دشواری بیشتری همراه کرده است. در این میان 
استارتاپ ها و کسب وکارهای نوآور با چالش های دیگری 

مانند سازوکار های مبهم ارزش گذاری و نبود نهادهای 
مشخص و بی طرف در این حوزه مواجه هستند. در 

گفت و گو با بابک عقیلی نسب، مدیرعامل پستکس به 
بررسی این موارد پرداخته ایم.

جذب سرمایه برای شرکت های استارتاپی 
با چه چالش هایی همراه است و تجربه خود شما در 

این حوزه به چه شکل بوده است؟
یکــی از مهم تریــن چالش ها در مســیر جذب ســرمایه این 
اســت که بتوانید ســرمایه گذار را اقناع کنید که پروژه شــما 
ســودآور اســت و در عین حال در آینــده دارای ارزش افزوده 
خواهد بــود. ایــن کار با توجه بــه آینده مبهمی کــه در حوزه 
اقتصاد و وضعیت تحریم ها وجود دارد، پیچیده و دشــوار 
اســت. همچنین بر اســاس تجربه ای که طی دو سال اخیر 
در ایــن حوزه داشــته ایم، یکــی دیگــر از چالش هایــی که در 
این حوزه وجود دارد، بحث ارزش گذاری استارتاپ هاست. 
ارزش گــذاری بایــد توســط یــک نهــاد متخصــص کــه 
مرضی الطرفین باشــد، صورت بگیرد، ولی ما چنین نهادی 
در ایران نداریم. ســرمایه گذاران معمولاً بــرای انجام این کار 
خودشان تیم ارزش گذاری دارند، اما با این وجود، در صورت 
دریافت سهام از شما، هنگام برداشت پول و خروج، دوبرابر 
میزان ارزش گذاری صورت گرفته را طلب می کنند. همچنین 
اگر بخواهنــد پولی به ســاختار مجموعــه شــما بیاورند، در 
صــورت ضرر، همــان مقدار از شــما پــول می خواهنــد و اگر 
دارایی غیرنقدی وارد کار کنند، حاضر بــه ارزش گذاری این 
آورده نیســتند و انتظــار دارنــد همان ارزشــی که خودشــان 

می گویند برای آن در نظر گرفته شود. 

یعنی امکان دارد ارزش گذاری متفاوتی از 
یک استارتاپ صورت بگیرد؟

بله؛ مجموعه ما چنین تجربه ای داشته است. در یک بازه 
زمانی دو تیــم مجموعه مــا را ارزش گذاری کردنــد و با اینکه 
هــر دو از یــک روش برای ایــن کار اســتفاده کرده بودنــد، اما 
یکی عدد 8۰ میلیارد تومان و دیگری ۲۲۳ میلیارد تومان را 

به عنوان نتیجه ارزش گذاری  اعلام کردند. چنین تفاوت 
فاحشی باعث می شود اعتماد استارتاپ ها به این فضا 
از بین بــرود. در ایــن میان دو، ســه ســرمایه گذار بزرگ 

به طور عمده در حوزه های ارتباطــی، مخابراتی و... وجود 
دارند که متأسفانه آنجا هم شاهد فضای غیرشفاف و حتی 
می توان گفت آلوده ای هستیم. برای این مجموعه ها بیش 
از آنکه ارزش گذاری مهم باشــد، مســائل حاشیه ای مانند 
اینکه چگونه ارتباط برقرار کرده اید و اینکه این ارتباط در چه 

سطحی است، در مرکز توجه قرار دارد. 

آیــا بــازار ســرمایه می تواند بــه ایــن حوزه 
کمک کند؟

مگر چه تعداد از مجموعه های فناوری اطلاعات در کشــور 
ما توانسته اند امروز پا به عرصه فرابورس بگذارند؟ ورود به 

فرابورس و بازار ســرمایه برای تمام مجموعه های استارتاپی 
خوب است، اما یکی از مشکلات بزرگ برای حضور در این 
دست بازارها این است که عمده دارایی استارتاپ هایی مانند 
ما دارایی های نامشهود است و گاهی تا ۹5 درصد دارایی یک 
استارتاپ می تواند از این نوع باشد. طولانی بودن فرایند این 

حوزه هم از دیگر مشکلات آن است.

فکــر می کنیــد چــه راهــکاری می تواند به 
فضای جذب سرمایه برای استارتاپ ها کمک کند؟

باید مانند کشور کانادا شــرکت هایی به طور رسمی از سوی 
دولــت این اجــازه را داشــته باشــند تا حــوزه اســتارتاپ ها را 
ارزش گذاری کننــد و این ارزش گــذاری فصل الخطاب ارزش 
یک اســتارتاپ در زمان فروش ســهام آن اســتارتاپ باشــد. 
چنین نهاد هایی می توانند نقش داور مرضی الطرفین را در 
فضای سرمایه گذاری بر عهده بگیرند. با شفاف شدن فضا 
همچنین باید یک بستر به وجود بیاید تا استارتاپ هایی که 
نیاز به جذب ســرمایه دارند، بتواننــد در یک فضای رقابتی 

میان سرمایه گذاران سهام شان را ارائه دهند.
در ایران شرکت هایی مانند ما با قوانین دست وپاگیر واگذاری 
سهام مواجه هستند و نمی توانند پذیره نویسی کنند؛ مگر 
اینکه ســهامی عام باشــند یا وارد فرابورس شــوند. اما یک 
شرکت سهامی خاص نمی تواند بگوید که توسط فلان نهادی 
که مورد تأیید حاکمیت است، ارزش گذاری شده و سهامش 
را برای فروش بگــذارد. نه تنها چنین شــرایطی وجود ندارد، 

بلکه چنین کاری در کشور ما جرم انگاری هم شده است. 

گفتوگوبابابکعقیلینسب،مدیرعاملپستکس

فقدان نهاد ی بی طرف 
برای ارزش گذاری استارتاپ ها

کارخانــه  ز�رمجموعــه  رســانه های  از  رمــزارز  �شــریه 
م��شــر  را  خــود  جدیــد  شــماره  راه کار  رســانه  نــوآوری 
کــرد. شــماره جدیــد رمــزارز، در گفت وگــوی اصلــی به 
ســراغ فرهــاد فــلاح، قائم مقــام صرافــی آبان �تــر رفته 
اســت. گفت و گو با میــلاد احــدی، مد�ــر مارک��نگ 
محصــول  مد�ــر  خو�ــی،  علــی  ســرمایکس؛  صرافــی 
مد�ــر  باقــری،  ســجاد  و  نو��تکــس  ا�ــ�یک�نگ 
ســرمایه گذاری ��نوســت از دیگــر گفت و گوهــای 
م��شــر شــده در شــماره چهل وســوم رمــزارز اســت. 

رمزارز شــماره ۴۳ در ۶۴ صفحه م��شر شــده و از طر�ق 
سایت ramzarz.karanagweekly.ir یا فروشگاه 

راه �رداخت قا�ل تهیه است.

رمزارز٤٣
منتشر شد
٤٣رمزارز٤٣رمزارز٤٣
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ارزش گــذاری بایــد توســط یــک نهــاد متخصــص کــه 
مرضی الطرفین باشــد، صورت بگیرد، ولی ما چنین نهادی 
در ایران نداریم. ســرمایه گذاران معمولاً بــرای انجام این کار 
خودشان تیم ارزش گذاری دارند، اما با این وجود، در صورت 
دریافت سهام از شما، هنگام برداشت پول و خروج، دوبرابر 
میزان ارزش گذاری صورت گرفته را طلب می کنند. همچنین 
اگر بخواهنــد پولی به ســاختار مجموعــه شــما بیاورند، در 
صــورت ضرر، همــان مقدار از شــما پــول می خواهنــد و اگر 
دارایی غیرنقدی وارد کار کنند، حاضر بــه ارزش گذاری این 
آورده نیســتند و انتظــار دارنــد همان ارزشــی که خودشــان 

یعنی امکان دارد ارزش گذاری متفاوتی از 

بله؛ مجموعه ما چنین تجربه ای داشته است. در یک بازه 
زمانی دو تیــم مجموعه مــا را ارزش گذاری کردنــد و با اینکه 
هــر دو از یــک روش برای ایــن کار اســتفاده کرده بودنــد، اما 
 میلیارد تومان را 

به عنوان نتیجه ارزش گذاری  اعلام کردند. چنین تفاوت 
فاحشی باعث می شود اعتماد استارتاپ ها به این فضا 
از بین بــرود. در ایــن میان دو، ســه ســرمایه گذار بزرگ 

به طور عمده در حوزه های ارتباطــی، مخابراتی و... وجود 
دارند که متأسفانه آنجا هم شاهد فضای غیرشفاف و حتی 
می توان گفت آلوده ای هستیم. برای این مجموعه ها بیش 
از آنکه ارزش گذاری مهم باشــد، مســائل حاشیه ای مانند 
اینکه چگونه ارتباط برقرار کرده اید و اینکه این ارتباط در چه 

آیــا بــازار ســرمایه می تواند بــه ایــن حوزه 

مگر چه تعداد از مجموعه های فناوری اطلاعات در کشــور 
ما توانسته اند امروز پا به عرصه فرابورس بگذارند؟ ورود به 

شرکت سهامی خاص نمی تواند بگوید که توسط فلان نهادی 
که مورد تأیید حاکمیت است، ارزش گذاری شده و سهامش 
را برای فروش بگــذارد. نه تنها چنین شــرایطی وجود ندارد، 

بلکه چنین کاری در کشور ما جرم انگاری هم شده است. 

کارخانــه  ز�رمجموعــه  رســانه های  از  رمــزارز  �شــریه 
م��شــر  را  خــود  جدیــد  شــماره  راه کار  رســانه  نــوآوری 
کــرد. شــماره جدیــد رمــزارز، در گفت وگــوی اصلــی به 
ســراغ فرهــاد فــلاح، قائم مقــام صرافــی آبان �تــر رفته 
اســت. گفت و گو با میــلاد احــدی، مد�ــر مارک��نگ 
محصــول  مد�ــر  خو�ــی،  علــی  ســرمایکس؛  صرافــی 
مد�ــر  باقــری،  ســجاد  و  نو��تکــس  ا�ــ�یک�نگ 
ســرمایه گذاری ��نوســت از دیگــر گفت و گوهــای 
م��شــر شــده در شــماره چهل وســوم رمــزارز اســت. 

رمزارز شــماره ۴۳ در ۶۴ صفحه م��شر شــده و از طر�ق 
ramzarz.karanagweekly.irسایت ramzarz.karanagweekly.irسایت ramzarz.karanagweekly.ir یا فروشگاه 

راه �رداخت قا�ل تهیه است.

٤٣رمزارز٤٣رمزارز٤٣
منتشر شد
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گفتوگوباصالحخواجهدلویی
مدیرعاملهیتوبیت،پلتفرمهوشمندمعاملاترمزارز

هیتوبیت، پلتفرم هوشمند معاملات رمزارز است و در حوزه فناوری های نوین مالی از جمله بلاکچین، رمزارز، هوش مصنوعی و یادگیری 
ماشین فعالیت دارد. این شرکت به عنوان یکی از زیرمجموعه های هلدینگ تجارت الکترونیک اول )سهامی خاص( که پرداخت یار 

رسمی بانک مرکزی و دارای رتبه یک تولید نرم افزار شورای عالی انفورماتیک بوده و با تکیه بر دانش و تجربه ۱۲ساله خود در زمینه تولید 
نرم افزارهای سازمانی و مالی؛ در حوزه فین تک و بلاکچین فعالیت می کند.  در همین راستا صالح خواجه دلویی، مدیرعامل و عضو 

هیئت مدیره هیتوبیت در گفت وگو با رمزارز به معرفی این پلتفرم و ویژگی های آن پرداخته است.

 خلق تجربه ای مطابق
با استانداردهای جهانی

 استانداردها و انتظارات را ارتقا می بخشیم
توسعه زیرساخت های هیتوبیت از ابتدای سال ۱۴۰۰ آغاز 
شد و در زمستان ۱۴۰۱، این پلتفرم به صورت محدود شروع 
به فعالیــت کــرد. خواجه دلویــی در ارتبــاط با علــت معرفی 
یک پلتفرم مبادله رمزارز جدید به اکوسیستم ایران گفت: 
»کاربران ایرانی بازار رمزارزها، لایق تجربه معاملاتی سریع، 

امن و در کلاس جهانی هستند.«
مدیرعامل هیتوبیت ادامه داد: »بــا توجه به ضعفی که در 
بازار داخلی مشــاهده کردیم و بــا توجه به نیازهــای کاربران 
و فاصله معنادار بــازار داخلی با پلتفرم های جهانــی، بر آن 
شــدیم تا بــا ارائــه پلتفــرم خریدوفــروش رمــزارز هیتوبیت، 

ســطح بــازی را تغییــر دهیــم و 
اســتانداردها و انتظــارات را ارتقا 

ببخشیم.«
خصــوص  در  خواجه دلویــی 
انگیزه هــای ایجاد و توســعه این 
ســکوی مبادلــه رمــزارز اضافــه 
کــرد: »مــا در هیتوبیــت، ســعی 
کرده ایــم بــا شــناخت عمیــق و 
درک صحیــح نیازهــای کاربــران 
ایرانی، تمامی خدماتی را که یک 
سرمایه گذار و تریدر بین المللی 
از آنهــا بهره منــد اســت، بــا 
استفاده از به روزترین فناوری ها 
در هیتوبیــت پیاده ســازی کنیم 
تا تمامی اعضای جامعــه رمزارز 

ایران از مبتدی تا حرفه ای، معاملات خود را با کیفیت بهتری 
تجربه کنند. معتقدیم فناوری، تفاوت ها را رقم می زند و آن را 

به عنوان ارزش کلیدی هیتوبیت در نظر گرفته ایم.«
به گفتــه خواجه دلویی، این شــرکت با بهره گیــری از تجربه 
۱۲ســاله تیم فنــی متخصــص خــود در تولیــد نرم افزارهای 
سازمانی و مالی، ویژگی ها و سرویس های متمایزی را در این 

پلتفرم تبادل رمزارزی پیاده سازی کرده است.

 چالش های بازار داخلی
یکی از بزرگ ترین چالش های پلتفرم های معاملات رمزارز، 
ایجاد بازارهای متعدد و فعال خریدوفروش رمزارز است که 
کاربران ایرانی در بازار داخلی رمزارزها با آن مواجه هستند. 
مدیرعامــل هیتوبیــت در ایــن خصــوص عنــوان کــرد: »در 
پلتفرم های ایرانی با افزایش پشتیبانی از رمزارزها، به دلیل 
ناتوانی در مدیریت بازار و عدم نقدینگی لازم جهت عملیات 
بازارگردانی به ناچار به ارائه سرویس OTC برای آن بازار روی 
می آورند که این امر باعث افزایش ریسک و از دست دادن 

بخش قابل توجهی از سود کاربران می شود که این موضوع 
در حال حاضر چالــش جدی پلتفرم هــای معاملاتی ایرانی 

است.«
به گفته خواجه دلویی، یکی دیگر از چالش های پلتفرم های 
موجود، رویکردی پایه ای و عمومی به مقوله امنیت اســت. 
او اضافه کرد: »امنیت دارایی های دیجیتال، فراتر از امکان 
فعال ســازی کــد دوعاملــی گــوگل و زیرســاخت ســرد و گرم 
نگهداری کیف پول است. ما در هیتوبیت با نگاهی یکپارچه 
در لایه سرویس و زیرساخت، امنیت دارایی های دیجیتال و 
 Threshold MPC کلیدهای خصوصی را به واسطه سازوکار
در مدیریــت کلیدهــای خصوصــی و زیرســاخت اتــاق امن 
به صــورت ۳6۰ درجــه تضمین 

می کنیم.«
خواجه دلویــی در این خصوص 
»هیتوبیــت  کــرد:  اضافــه 
ویژگی هــای  بــا  دارد  ســعی 
جملــه  از  منحصربه فــردی 
هســته و بازارســاز هوشــمند 
 ۳6۰ امنیــت  معاملاتــی، 
درجــه کلیدهــای خصوصــی و 
دارایی های دیجیتــال، بازارهای 
شبیه ســاز، معامــلات کاغذی، 
نســخه وایت لیبل و پشتیبانی 
از رمزارزهای برتر دنیا در بیش از 
۱6۰ بازار فعال، بالاترین سرعت 
انجــام معامــلات را بــا بهتریــن 

قیمت و کمترین گپ معاملاتی به کاربران ارائه دهد.«
به گفته مدیرعامل هیتوبیت، در این پلتفرم به کمک توسعه 
و بومی ســازی آخریــن نســل KMS، رمزنــگاری اطلاعــات و 
داده هــای کاربــران، پیاده ســازی لایه هــای ســرویس امــن و 
اتاق هــای امن، ســازوکار کیــف پــول هیبرید، وایت لیســت 
برداشــت رمزارز و مدیریت دســتگاه های متصــل، امنیتی 

یکپارچه برای کاربران ایجاد شده است.
هیتوبیــت قابلیت هــای متعــدد دیگــری از جملــه تخفیف 
کارمزد پلکانی برای هر دو بازار ریالی و تتری، روش معاملاتی 
OCO )با هدف کاهش ریســک و افزایش ســود(، معاملات 
تعهدی )کسب ســود در شــرایط ریزش بازار(، استیکینگ 
)کســب ســود از ســپرده گذاری رمزارزهــا(، برنامــه دعــوت 
)Referral( پیشرفته و مرکز راهنمای چندرسانه ای را نیز در 

طول دو سال توسعه خود به همراه دارد.

 مزایــای هیتوبیــت؛ دانــش فنــی، تجربــه 
پشتیبانی و سطح امنیت 

به گفته مدیرعامل هیتوبیت »یکــی از مهم ترین دارایی ها 
و مزیت هــای مــا، حضــور تیــم فنــی قــوی و بــه روز اســت«. 
خواجه دلویی با تأکید بر هوشــمند بودن ایــن پلتفرم ادامه 
داد: »قلب هیتوبیت از یک هســته هوشــمند معاملاتی و 
معماری ۳6۰ درجه امن تشــکیل شــده که صفر تا صد آن 
از جمله بازارســاز هوشمند و سیســتم مدیریت کلیدهای 
خصوصی توســط تیم فنی مجموعه طراحی و تولید شــده 
است. هسته معاملاتی هوشمند هیتوبیت بر اساس رفتار 
هر بــازار وKPI های تعریف شــده عمل می کند. بازارســازی 
هوشــمند در هســته معاملاتی هیتوبیت به گونــه ای عمل 
می کند کــه بــا تزریــق خــودکار و مدیریت شــده نقدینگی و 
سفارش بردار )Taker(، سرعت انجام معاملات را بالا برده و 
در هر بازاری سعی دارد بهترین قیمت خریدوفروش را ارائه 
داده و تجربه ای سریع، متمایز و پرســود از انجام معاملات 
عرضه کند. به گفته خواجه دلویی، پلتفرم مبادلات رمزارز 
هیتوبیت از ابتدای زمســتان ۱۴۰۱ به صورت محدود و تنها 
برای هلدینگ و خانواده آن راه اندازی شده و برنامه بازاریابی 
و تبلیغــات خــود را از تابســتان ۱۴۰۲ همزمان با نمایشــگاه 
الکامپ آغاز خواهد کرد. طبق گفته مدیرعامل هیتوبیت، 
سیستم کشف تقلب این پلتفرم، رفتار افراد را به طور پیوسته 
رصد می کند و با هشدار موارد غیرعادی و رفتارهای مشکوک 
در تلاش اســت تا ریســک کاربــران را کاهش دهــد و از بروز 

ضررهای مالی و امنیتی، پیشگیری کند.
خواجه دلویی در خصــوص قیمت ها در ایــن پلتفرم گفت: 
»ما در هیتوبیت، به خاطر وجود هسته هوشمند معاملاتی، 
قیمت های مناســبی را در تمــام بازارهــا ارائــه می دهیم و به 
واسطه فناوری ای که در اختیار داریم، کمترین شکاف قیمتی 
را بین بالاترین خرید و پایین ترین فروش تضمین می کنیم.«

در حــال حاضر هیتوبیــت بیــش از 8۰ رمزارز را پشــتیبانی 
می کند. مدیرعامل هیتوبیت در این مــورد گفت: »ما هیچ 
محدودیتی در پشتیبانی از رمزارزها، شــبکه ها و راه اندازی 
بازارهای آنان نداریم و بر اســاس ردُمپ لیستینگ نسبت 
به راه انــدازی بازارهــای جدیــد اقــدام می کنیــم. لازم به ذکر 
اســت هر رمزارز بــرای اضافه شــدن بــه بازارهــای هیتوبیت 
می بایست از یک ارزیابی سخت گیرانه عبور و نمره قبولی 

دریافت کند.«
خواجه دلویــی با اشــاره بــه فعالیــت هیتوبیت بــا جفت ارز 
ریال و تتــر اضافه کرد: »مــا در هیتوبیت برای همــه ارزهای 
پشتیبانی شده، بازار تتری و بازار ریالی آن ارز را همزمان در 
 BTC  اختیار کاربران قرار می دهیم و به زودی بازارهایی بر پایه

و ETH ارائه خواهیم کرد.«
خواجه دلویی در خصوص امنیت گفت: »در بحث امنیت 
دارایی هــای دیجیتال، پایمــان را از روش های جاری و نســل 

 در هیتوبیت، به خاطر 
وجود هسته هوشمند 
معاملاتی، قیمت های 
مناسبی را در تمام 

بازارها ارائه می دهیم و  
کمترین شکاف قیمتی 
را بین بالاترین خرید 
و پایین ترین فروش 

تضمین می کنیم

I N T E R V I E W

اولویتهایهیتوبیتاز
زبانصالحخواجهدلویی

موفقیت کاربران و 
تغییر بازی داخلی

به گفتــه صالــح خواجه دلویی، 
هیتوبیت بــر این اصل اســتوار 
است که افزایش دانش و مهارت کاربران 
یکــی از وظایــف اصلــی اســت؛ بنابراین 
فعالیت بــلاگ، شــبکه های اجتماعی و 
تولیــدات رســانه ای ماننــد پادکســت، 
ویدئوکســت، گفت وگوها و... در همین 
راســتا و بــا اولویــت افزایــش موفقیــت 
کاربــران در ایــن بــازار مالــی نویــن 
برنامه ریــزی شــده اســت. او ادامــه داد: 
»کار مــا در هیتوبیت بــه همین جا ختم 
نمی شــود و در آینــده ســرویس های 
مختلفی ارائه خواهیم داد که همگی در 
حــوزه راهکارهــای نویــن پرداخــت، 
یــک  پیاده ســازی  و  ســرمایه گذاری 
اکوسیســتم هوشــمند بــر پایه فنــاوری 

بلاکچین خواهند بود.«

هیتوبیــت مأموریــت خــود را 
از  اســتفاده  رونــد  تســهیل 
رمزارزهــا، تحقــق آزادی مالــی جهانــی و 
بهبود سطح زندگی عموم جامعه می داند 
و در عصــری کــه تعامــل افــراد بــا فضــای 
بلاکچین و بازار رمزارزها روبه رشــد است، 
در نظــر دارد تجربــه ای امــن، دســت اول، 
هوشمند، سریع و ساده را به کاربران ایرانی 
ارائه دهد و شعار خود را »تجربه معاملات 

هوشمند« معرفی می کند.

 بــه گفتــه خواجه دلویــی، ایــن 
شــرکت در طراحــی و توســعه 
پلتفرم هــای  بزرگ تریــن  هیتوبیــت، 
معامــلات رمــزارز دنیــا یعنــی بایننــس را 
الگوی خود قرار داده اســت. بــا نگاهی به 
ســال ۲۰۱7، متوجــه می شــویم کــه بــازار 
معامــلات رمــزارز در اختیــار پلتفرم هــای 
برتری ماننــد کوین بیــس بود که بــا ظهور 
بایننــس در کمتر از دو ســال، با پشــتوانه 
فناوری و تنوع سرویس های خود توانست 
به جایگاه اول از نظر بیشترین سهم بازار 

در دنیای مبادلات رمزارز دست یابد.

داد:  ادامــه  خواجه دلویــی 
»استراتژی هیتوبیت نیز برگرفته 
از بایننــس بوده و تــلاش دارد تــا به کمک 
فناوری و با پاســخ دهی بهینه و ســریع به 
پرسوناهای مختلف و پوشش چالش ها و 
 Game Changer نقاط ضعف رقبا، یک

در بازار مبادلات رمزارز ایران باشد.«

APPROACHرویکرد



قبلی کیف پول های Hot و Cold که در سایر رقبا مطرح است، 
فراتر گذاشته ایم و معماری کیف پول های هیبریدی را در کنار 
فناوری Threshold MPC در KMS خود پیاده سازی کرده ایم.« 
سیســتم مدیریت کلیدهای خصوصی هیتوبیت به گونه ای 
اســت که هر کلیــد خصوصی بــه تکه های مختلف شکســته 
شده و با دریافت تأیید از Approverها، تکه های مختلف این 
کلیدها ساخته شده و در نهایت درخواست برداشت کاربران 
 ،KMS امضا و تأیید می شوند. در راستای افزایش سطح امنیت
نگهداری آنها در اتاق های امن خواهد بود که معماری آن توسط 

تیم فنی هیتوبیت طراحی و پیاده سازی شده است.
خواجه دلویــی دربــاره احتمــال اختــلال در زیرســاخت های 
هیتوبیت هنگام مواجهه با افزایش ناگهانی کاربران با اشــاره 
به تجربه پشتیبانی هزاران کاربر در زیرمجموعه های هلدینگ 
تجارت الکترونیــک اول گفت: »ما در گروه شــرکت های خود، 
تجربه پــردازش و نگهــداری حجــم بالایــی از دیتا و کاربــر را در 
ســرویس های ابــری داریــم و همچنیــن در حــوزه پشــتیبانی 
 XRM کاربــران نیــز از ســرویس های مختلــف و زیرســاخت
)پیام گســتر( و Call Center )الوویــپ( منطبق بــا تجربه های 
برتــر دنیــا اســتفاده خواهیــم کــرد. در هیتوبیــت از معمــاری 
میکروســرویس و Kubernetes اســتفاده کردیم و متناسب 
با افزایش تعــداد کاربران، ســرورها و زیرســاخت های ما دچار 

مشکل سرویس دهی نخواهند شد.«
به گفته صالــح خواجه دلویی، ایــن مجموعه تمرکز خــود را بر 
ارائه بالاترین سطح کیفی خدمت رسانی و پشتیبانی کاربران 
معطوف کرده اســت. او در ایــن خصوص گفت: »مــا به دنبال 
موفقیت کاربران مان هستیم. این مهم، امری پیچیده و سخت 

بوده و هدف تمامی تیم ها، رقم زدن آن است.«
خواجه دلویــی ادامــه داد: »مــا بــا برخــورداری از یــک ســامانه 

 )OmniChannel Contact Center( مرکز ارتباط یکپارچــه
تمامی ارتباطات کاربران از تمامی کانال هایی ارتباطی از قبیل 
تماس، ایمیــل، پیامک، چــت و... را در ســوابق هــر کاربر ثبت 
می کنیم تــا بتوانیم با شــناخت ســریع تر و دقیق تر پرســونای 
هر کاربر، پاســخ دهی مطلوب تری داشته باشــیم. این رویکرد 
به کاهش زمان پشــتیبانی، ارتقای دانش کاربــر و موفقیت او 
منجر خواهد شد. همچنین در تلاشیم حتی در فرصت کوتاه 
پشتیبانی، با ارسال لینک های مرتبط آموزشی از مرکز راهنمای 
چندرسانه ای هیتوبیت، آمار رضایت و موفقیت کاربران را بالا 

ببریم.«

 فراینــد KYC چهارلایــه 
هیتوبیت، مطابق با الزامات 

فتاست
 Know Your« مخفــف KYC
Customer« اســت و بــه احــراز 
هویــت مشــتریان و کاربران اشــاره 
دارد. مؤسســات مالــی موظــف به 
تبعیت از قوانین KYC هستند. این 
تبعیت به منظور شناسایی هویت 
مشــتریان خود جهــت مقابلــه با 
خطــرات احتمالــی و همچنیــن 
جمــع آوری دانــش از فعالیت های 

مالی است.
خواجه دلویی در ارتباط با مراحــل KYC گفت: »مواردی که ما 
در هیتوبیت برای KYC از کاربر دریافت می کنیم، کاملاً و بدون 
 KYC هیچ کم وکاستی مطابق با الزامات پلیس فتاست. فرایند
در هیتوبیت سریع بوده و به واسطه همکاری با مجموعه های 

مختلف، در بخش هایی تمام اتوماتیک است.«
به گفته خواجه دلویی، سطوح احراز هویت هیتوبیت در چهار 
سطح تعریف شــده و هر ســطح کاربری نیز دارای قابلیت ها و 

محدودیت هایی است.
خواجه دلویــی تأکیــد کــرد کــه فراینــد KYC برای شــرکت های 
حقوقی روند متفاوتی دارد و در جلسات حضوری و پس از عقد 

قرارداد صورت می گیرد.

 همکاری هیتوبیت با پرداخت یارها 
خواجه دلویی در خصوص تعامل 
هیتوبیت بــا پرداخت یارها گفت: 
»هلدینگ تجارت الکترونیک اول، 
پرداخت یار رســمی بانــک مرکزی 
است و ما بخشی از سرویس های 
مــورد نیازمــان را از زیرســاخت 
هلدینگ و بخشی دیگر را از تعامل 
بــا دیگــر پرداخت یارهــای مطــرح 

دریافت کرده ایم.«
مدیرعامل هیتوبیــت دربــاره ارائه 
نســخه ویژه فعالان حوزه رمــزارز و 
بلاکچیــن )Whitelabel( گفــت: 
»الگوی این نســخه در هیتوبیت، 
Binance Cloud با شعار ساخت 
کسب وکار رمزارزی در چند دقیقه 
اســت. طبق برنامه ای که تعریف کرده ایم، نســخه وایت لیبل 
خود را صرفــاً در اختیــار فعالان این حــوزه ماننــد تحلیلگران، 
اشــخاص صاحــب کامیونیتــی و فعــال در حــوزه رمــزارز قــرار 
خواهیــم داد. ایــن افــراد پــس از احــراز صلاحیت توســط تیم 

توسعه کسب وکار هیتوبیت، امکان بهره برداری از این سرویس 
را خواهند داشت.«

 اعتبار ۱۲ساله هلدینگ
صالــح خواجه دلویــی معتقد اســت بــه واســطه خوش نامی و 
اعتبار ۱۲ســاله هلدینگ تجــارت الکترونیــک اول، هیتوبیت 
نیز مورد اعتماد کاربران قرار می گیرد. او در این خصوص افزود: 
»این مهــم لازم اســت، اما کافــی نیســت! اعتماد و قابــل اتکا 
بودن یک پلتفرم مالی به پارامترهای مختلفی از جمله سابقه 
موفق، تجربه تیم ها، زیرساخت ها، شفافیت اجرایی و ممیزی 
امنیتی آن مجموعه برمی گردد. همچنین دارا بودن رتبه یک 
شــورای عالی انفورماتیک در حــوزه تولید و توســعه نرم افزار و 
مجوز پرداخت یاری از سوی بانک مرکزی نیز در کسب اعتماد 

کاربران مؤثر است.«
وی تأکید کرد: »معماری، پروتکل ها و زیرساخت نرم و سخت 
امنیتی تعریف شــده در ایــن پلتفــرم، مطابق با شــاخص ها و 
استانداردهای جهانی هستند و تست های نفوذ توسط برترین 
مجموعه ها انجام شــده و ممیزی دوره ای امنیتی توســط تیم 

امنیتی ما در حال انجام است.«

 چشم انداز هیتوبیت
بــه گفتــه مدیرعامــل هیتوبیــت، چشــم انداز ایــن مجموعه، 
قــرار گرفتــن در میان ســه پلتفــرم برتر تبــادل رمزارز اســت که 
کاربران ایرانــی در آن نقدینگی دارند و به معاملــه می پردازند. 
خواجه دلویی در این خصوص تأکید کرد: »دغدغه هیتوبیت، 
خلق تجربه امن و متمایز سرمایه گذاری و معامله رمزارزها در 
پلتفرمی هوشــمند، کاربرمحور، قابل اتــکا، مقیاس پذیر و در 

کلاس جهانی است.«

معماری، پروتکل ها و 
زیرساخت نرم و سخت 

امنیتی تعریف شده 
در این پلتفرم، 

مطابق با شاخص ها و 
استانداردهای جهانی 
هستند و تست های 
نفوذ توسط برترین 

مجموعه ها انجام شده

   عکس:  نسیم اعتمادی
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اگرچه مدت زمان زیادی از ظهور فناوری رمزارزها نمی گذرد، 
اما رشد و گسترش این صنعت با چنان سرعت بالایی 
همراه است که هر روز شاهد اتفاق هایی جدید در این 
صنعت هستیم. کوینینو یکی از شرکت های فعال در 

عرصه رمزارز است که بنیان گذاران آن قصد دارند با تکیه 
بر تجربه هایی که پیش از این در بازارهای مختلف مالی و 
رمزارزی داشته اند، فعالیت صرافی آنلاین خود را توسعه 

داده و به یک پلتفرم ارائه دهنده خدمات مالی در حوزه 
رمزارزها تبدیل شوند. با جمشید عباسپور، مدیرعامل 

کوینینو درباره خدمات جدید این مجموعه که در الکامپ 
رونمایی می شود، گفت وگو کرده ایم. 

 بــرای رویــداد الکامــپ امســال چــه 
برنامه هایی دارید؟

در الکامپ امسال سرویس های جدیدی را معرفی می کنیم 
که ســعی کرده ایم متناســب بــا فضای ایــن روزهــای مالی و 
اقتصادی کشــور باشــد؛ شــرایطی که مــردم در آن به دنبال 
کســب درآمد هــای دلاری هســتند و نیــز تــلاش می کننــد 
سرمایه شان را در مقابل نوســانات قیمت ارز، حفظ کرده و 
کسب سود کنند. خدمات ما در حوزه سرمایه گذاری شامل 

سه طرح پایه، مدت دار و مشارکت در ترید است.

 تفاوت این طرح ها با یکدیگر چیســت و 
شرایط هر کدام به چه صورت است؟

ما در حــال حاضــر در این طرح هــا فقــط روی ارز تتــر تمرکز 
کرده ایم. در طرح پایه ما برای کاربرانی که حداقل یکصد تتر 
)معادل یکصد دلار( و بیشــتر از آن ســرمایه نزد ما داشــته 
باشند، با تأیید کاربر، یک سود ماه شمار که به صورت پلکانی 
افزایش پیدا می کند، در نظر گرفته ایــم. در مجموع، مقدار 
این سود برای یک ســال ۱۰ درصد خواهد بود که نسبت به 

بازارها و سایت های جهانی هم عدد بالایی است. 

در طرح مــدت دار ما کاربر می توانــد بازه ســرمایه گذاری را از 
ســه ماه )کوتاه مدت(  تا دو ســال )بلندمدت( انتخاب کند و 
ما بر اســاس بازه زمانی و مبلغ مورد نظرش موظف هستیم 
که یــک ســود ماهیانه مشــخص به کاربــر پرداخــت کنیم. 
حداقل سرمایه لازم برای طرح بلندمدت را ۲۰ هزار تتر در نظر 
گرفته ایم. سودی که برای طرح بلندمدت در نظر گرفته ایم، 
بســته به بــازه زمانی و مبلــغ کــه کاربر انتخــاب می کنــد، از 
سالیانه ۱۰ درصد تا ۲۰ درصد متغیر خواهد بود. ویژگی طرح 
پایه و بلندمدت این است که در آن هم اصل پول و هم سود 
آن به صورت تضمینی نزد ما حفظ می شود. همچنین کاربر 
می تواند هر زمان که خواست پولش را برداشت کند؛ بدون 
اینکه پول قفل شــود. طــرح دیگری که داریم، مشــارکت در 
ترید است. این طرح برای افرادی اســت که دوست دارند با 
افزایش ریسک سرمایه گذاری به سود بیشتری دست یابند. 
البته در این طرح امکان ضرر در اصل سرمایه نیز وجود دارد. 
جزئیات بیشتر این طرح ها در سایت کوینینو موجود است. 

 به جز حــوزه ســرمایه گذاری آیــا خدمات 
دیگری نیز در الکامپ معرفی خواهید کرد؟ 

یک ســرویس دیگــر هــم داریم کــه به صورت یک مســابقه 
دائمی راه انــدازی خواهــد شــد و در آن بدون قرعه کشــی به 
افرادی که در هر ماه بیشترین حجم ترید را روی وب سایت 
ما داشــته باشــند، به صــورت ماهیانــه جایــزه ای کــه از قبل 
مشــخص شــده، تعلق خواهد گرفت. برای بعــد از الکامپ 
هم این چشم انداز را داریم که بتوانیم هر دو ماه یک قابلیت 
و ســرویس مالی جدیــد به وب ســایت مان اضافــه کنیم. ما 
به دنبال این هستیم که از یک صرافی رمزارز به یک پلتفرم 
خدمــات مالــی و رمــزارزی تبدیــل شــویم و خدمــات مالــی 
متنوعی را به کاربران کوینینو ارائه دهیم. در حال حاضر دو 
ســرویس از ۲۰ سرویســی را که مدنظر داریم، در نمایشگاه 

الکامپ رونمایی خواهیم کرد.

گفتوگوبامدیرعاملکوینینودربارهخدماتیکهقرار
استدرنمایشگاهالکامپرونماییکند

 پلتفرمی برای ارائه
خدمات جدید مالی و رمزارزی

   عکس:  حامد کریم زاده

ويژه الکامپ
E L E C O M P





فضای باز شرق

۲۲رایتل

۲۴تسکو

فضای باز غرب
۱۴بازار  ساز پایدار

۱۱تیپاکس

۱۰اوراسیا

۱۳تسکو

۱۲مات

۹بستر یگانه تحول کیش

8ارم

7افراز پردازان نوآر جویا

6جابار

۴-5رایتل

۳ایده پرداز صبا

۲همراه اول

۱منشور سیمین

سالن 5
۱۰۲آینده پرداز نور

۱۰۴صنعت سازان شریف

۱۱۲اشجع باتری

۱۱۴صبا باتری

۱۱۰صنعت رایان پارس

۱۰8مپسا باتری

۱۰۰صنایع الکترونیک پرتوان

۱۰6هوشمند سازان مبتکر افق

۱۲۲توسعه انرژی سنا نگار

۱۲۰آرکا شبکه

۱۴۲بازتاب انرژی البرز

۱۴۰پرداس انرژی

۱۴7رایا تدبیر کویر

۱۴6امواج رسان

۱۴8آمکا کوشا

۱۴۹داده پردازی سپنتا

۱۴۴آماد ارتباط پارس

۱۲8سازمان توسعه تجارت

۱۳۰محققان یاسین

۱۳۲نوآوران فناوری اطلاعات امروز

۱۳۴ذخیره سازی داده

۱5۰توسعه انتقال داده آرین

TBM ۱57گروه صنعتی

۱56توان صنعت انرژی

۱۳8مگا مداوم

۱۳5پویا توسعه افزار

۱5۴امواج نوری برنا

۱5۱عصر ارتباط کاویان

۱5۲صنعتی اکو

۱۲۴-۱۲6-۱۱6-۱۱8پارک پردیس

سالن 6
۲۱۰دژافزارنت

۲۰8یوآیدی

۲۰6امین پرداز کویر

۲۰۴سپهر انفورماتیک درخشان

۲۰۲دارت ادز

۲۰۰صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی

۲۱۲مشاور سرمایه گذاری پرتو آفتاب کیان

۲۴۰بهین راهکار توسعه پیشرو

۲۴۲امین پرداز کویر

۲۴5فناوری برق تیوان 

۲۴7بهسازان رابط اتحاد

۲۴۴فرتاک

۲۴6پارک خراسان

۲۱۴توسعه امن کیان

۲۳8ژرف نگر

۲۳6رجا

۲۳۴پیام پرداز

۲۳۲نرم افرازی امن پرداز

۲۳۰انتخاب

۲۲8سازه اطلاعات سامان

۲۳6آوای هوشمند راوین

۲۲۴پانا

۲۱6آتی رایان

۲۱8پایا دانش

۲۱۹کیا پارس

۲۲۰کاربامن

سالن 7
۳۰۲گسترش فناوری فروش هوشمند ویرا

۳۰۴توسعه علم و دانش اطلس

۳۰۰مدیریت صنعتی

۳۰6گرجی کوچینگ

۳۰8شاهراه اعتماد کلید

۳۳6پیشرو فناوری اطلاعات رادین

3۱A
5۰8سگال صدر مبین

کلار سبز

5۱۰سومیکو

5۳۰پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان

5۱۲فرا موج سازان ارتباط پارسیان

5۱۳هوشمند سازان ساجد

5۲۰پیام گستر

5۲۲صندوق شکوفایی

5۲8سیمرغ

5۱۳-۱بوبوکو سرویس

5۱۳-۳رویای روشن بیداری

5۱۴راهکار اندیشان توسعه فناوری رایا

5۱8آسیا تک

5۲۴مگفا

5۲6خدمات انفورماتیک راهبر

5۰6مهرگان شبکه آفاق

5۰۴طراحان داتیس

۳۴۱هوشمند سازی تحلیل داده ها

۳۴۴داده گستران وب ایده

۳۴۳رسمیو

۳۴۲نرم افزار آفتاب

۳۴5همیار هوشمند آینده ساز

۳۴5-۱توسعه نوآوری باوند

۳5۰ایرانیکارت

۳5۲پارک گلستان

۳56بانک رفاه

۳۴6یوبیتکس

۳۱۰فراگامان پیام توسعه

۳۱۲توسعه فناوری هفت آسمان توکان 

۳۱۴بلوط

۳۴7تکانش

۳۴۹مستر کالا

۳۴8باشگاه مشتریان پیشگامان

۳۴۹-۱جذب سازه بنیان

۳58نفیس کاران

۳۱8تبیان

۳۲۰لایف وب

۳۲۲دایان داده پرداز همراه

۳۲۴گنجینه شاتوت

۳۲6سپهر آذین

۳۳۰رز پرداخت

۳۳۲مرکز نوآوری ایران زمین

۳۳۴وکیل باشی

۳۳8توسعه سرمایه بنیتا)کوینینو(

۳۴۰طرح و پردازش غدیر

K A R A N G



سالن 9-8
۴5۰بیمه پاسارگاد

۴5۲خطرپذیران نوین آفرینش

۴77زیبال

۴۱8رایتل

۴۴6تریبون

۴۴۲پی پینگ

۴۴۰یکتانت

۴۲۰تینو

۴55توسعه پایا

۴5۴نوآوری بازسازان پایدار

۴56بهین گسترکیش

۴58-۲بهین سازان

۴58-۱دواپس

۴56-۱صنعت فراز ارتباط

۴57آریا سامانه

۴58نوآوران کیان

۴587-۱تندیس تلاش

۴58-۳نگارخانه فردا

۴5۹-۲پردازش اطلاعات شتاب 

3۱B
6۳۱سیماتک

6۰۰پویا پرداز قرن

6۰۲فناوری اطلاعات نیک آموز

6۳۲ایده آل

6۳6سندیکا اینترنت اشیا

6۴۲نصر

6۴6گروه صنعتی مبتکر

6۴8تارا مشاور

6۲8شهر هوشمند رامند

6۲6هوش مصنوعی هیوا

6۲۴توسعه فناوری های آینده ساز

6۲۲رایکار خودرو

6۲۱نوین ایده کارا دیجیتال

6۲8بازرگانی کاسپین پارت

6۳8توسعه تجارت صنایع آپادانا

65۰ویژه اقتصادی پیام

6۲۰شاتل موبایل

6۱6گیگا گرداز پارس

6۱۴راد شید

6۱۲عصر گویش پرداز

6۱۱پک

6۱۰کارن سیستم مه آر

6۰۹کهربا

6۰8راه نو سورین

6۰7آرین نوین رایانه

6۰6توسعه فناوری ایرسا نوین

6۰۴پرنده پویای پارس

35
7۱6همراه اول

7۱۲مبین نت

7۱۰پارک تربیت مدرس

7۱۴آرتا ویژن آوا

7۰8پارک علم و فناوری کردستان

7۰6پیشگام رایان داده

7۰۴پارک علم و فناوری سمنان

7۰۰فوران تیما

7۰۲تاراسل

38
8۰۴ارتباط پندار بیستون 

8۴۴دوران

8۰۲برادران کارآفرین اوج

8۴۲ایرانسل

8۴۰اندیشه نگار پارس

8۴6زیرساخت ارم

8۳۰بهسازان فردا

8۳۲تسکو

8۳۴تیام شبکه

8۱8نگاره

8۱۴رهاکو

8۱۲نانوافزار تراشه

85۲ترنا سیستم

85۰آریا لیزر

8۴8ادیب

8۱۰پرتو تماس نوین

8۰8آسا پردازش

۹۰۲اهتمام

۹۰۰مطبوع عمران

۹۲8سرزمین هوشمند پاد

۹۰۴مدی مدیا 

۹۰6دایا تدبیر 

۹۰8کارجو پلاس

۹۱۰مبین فناوران جی

۹۱۲آسان تهاتر ایرانیان

۹۳۴اندیشه تجربه دستاورد

۹۳6آریا هدف پایدار

۹۲۲الماس فناوری پاسارگاد

۹۱۴نیک کاران تابران

۹۱5رادمان صنعت رایانه

۹۱8توسعه یکپارچه تراکنش کاربر

۹۱۹سخت افزار سارا

۹۲۰پایا سافت

۹۳8فرزاد جوانیان و شرکا

۹۴۳رزبان زبده اندیشه

۹۴۲مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی

۹۳۹کارخانجات تولیدی شهید قندی یزد

۹۴۰داده کاوان دنا

۹۳۴اندیشه تجربه دستاورد

۹۳۲هوش تجاری ویترای نو

-صندوق ضمانت صادرات ایران

 44B
۱۰۱۰فرا پردیس داتیس

۱۰۰8لاجورد تکوبن توانا

۱۰۰6قوای محرکه دینا

۱۰۰۴کیمیا پرداز طبرستان

۱۰۰۲آوید پژوه امید

۱۰۴۴آذرخش

۱۰۴7فناوران گستران ارد

۱۰۴5عزم داده پردازان

۱۰۴6توسعه تجهیزات ورسک

۱۰۱۲کتابخانه عمومی کشور

۱۰۰۰سامه سپنتا پایکار

۴58-۴وینداد

۴5۹-۱ماهران یکتا

۴5۹سینداد

۴5۹-۳پیشگامان دامنه فناوری

۴5۹-۱سروش رسانه

۴5۹-۴آمای نت

۴5۹-6آبان تتر

۴۲8فناوری تدبیر هومان

۴۳8شرکت ارتباطات پیوسته

۴6۰هلدینگ تفتا

۴6۲صندوق سرمایه گذاری امید

۴66والکس

۴۳۴هلو

جوان فکران داده گستر

۴6۱ملل

K A R A N G

۱۰۱6کندوی دانش پارسیان

۱۰56پارک فناوری

۱۰۲۰ویرا ابر آینده جهان

۱۰۲۲همیشه سبز پاینده مهر

۱۰۲۴راهکار هوشمند اندیشه و سخن

۱۰۲6ورتا

۱۰۲8سیستم گستر چیستا

۱۰۳۰پالا پال پرداز فارس

۱۰۳۲سامانه کارآفرین ایرانیان

۱۰۳۴فاکس گرام

۱۰۳6ماورا فناوری پویا شریف

۱۰۳8آکادمی کریمی

۱۰۴۰پالیز افزار

۱۰۴۱فناوران ارتباطات و اطلاعات نیتا

۱۰۴۲دیتک سیستم



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۱
۴ تــــــــــــــــــــــــــــــیر ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

18

ويژه الکامپ
E L E C O M P

سخت افزار بخش جدایی ناپذیر 
اکوسیستم فناوری محسوب 

می شود. به  عبارت  دیگر وجود 
و تأمین زیرساخت فیزیکی 

برای انجام عملیات 
نرم افزاری حیاتی است، 

اما به نظر می رسد از دیدگاه 
برخی فعالان حوزه سخت افزار 

مهم ترین مشکل این حوزه در 
کشور ما مسئله تأمین کالا نیست، 
بلکه یک واگرایی است که حاصل همسو نبودن فعالان از 
یک  سو و فعالان و تصمیم گیرندگان این حوزه با یکدیگر از 
 سوی دیگر است. شورش مرادی، دبیر رسته سخت افزار 

و ارتباطات نصر تهران در گفت و گوی پیش رو معتقد 
است نمایشگاه الکامپ می تواند محلی برای گردهمایی 
و آشنایی فعالان و قانون گذاران باشد و شاید مشاهده و 
شناخت بیشتر حوزه سخت افزار و فعالیت های متنوع 
آن، تأثیری هرچند اندک بر ذهن تصمیم گیران داشته 

باشد. 

حــوزه ســخت افزار چــه مشــکلات و 
گرفتاری هایی دارد؟ 

بخش بزرگی از هر اکوسیستم مبتنی بر فناوری اطلاعات، 
ابزارهــا و بــه شــکل خــاص ســخت افزارهایی هســتند کــه 
پلتفرم ها را شکل می دهند و زیرساخت ها را ایجاد می کنند. 
برای اینکه پــردازش یا تحلیل هــای عملیاتی انجام شــوند، 
به زیرســاخت فیزیکی برای ایجاد یک بســتر محاسباتی، 

پردازشــی و ذخیره ســازی نیاز اســت که عمــلاً هیچ 
بدیلی ندارد. بزرگ ترین مشــکل ما در تأمین 

کالای ســخت افزاری، خریــداری، واردات، 
نصــب و راه انــدازی و در واقــع مدیریــت 
زنجیــره تأمیــن نیســت. بخــش بزرگــی 
از مشــکلات مــا تصمیمــات ارگان هــا 
و نهادهایــی اســت کــه اساســاً ایجــاد 
شــده اند تــا رویه هــا و فرایندهــای 
نیــت  بــه  را  کســب وکار  توســعه 
تســهیل در پیاده ســازی و اجــرای 
عملیات یا دستیابی به شفافیت بالا 
سازمان دهی کنند؛ نهادهایی مانند 
گمرک، بانک مرکــزی، وزارت صمت، 
رگولاتــوری و امثالهم که فعــالان حوزه 
ICT به صــورت روزانــه در حوزه هــای 

مختلف با ایشان مراوده دارند. 
این نهادها شــاید به شــکل مســتقیم 
در حوزه های عملیاتی و اجرایی فناوری 

اطلاعات شــرکت ها دخیل نباشــند، اما 
به طــور قطــع بهره بــردار و اســتفاده کننده 

از خدمــات ارائه شــده توســط شــرکت های تأمین کننــده 
زیرساخت فیزیکی و ارتباطی محسوب می شــوند و تداوم 
کســب وکار هر کــدام از ایــن ســازمان ها و ارگان هــا بعضاً به 
استفاده از تشکیلات سخت افزاری به روز متصل است. نیل 
به یک دیدگاه شفاف و بسیار واضح در این موضوع بسیار 
حیاتی و مهم است. اما این سازمان ها وارد چرخه معیوب 
سیاســت گذاری های بعضــاً ناهماهنــگ شــده اند و بــدون 
کارشناســی و مشــورت با نخبگان این حــوزه تصمیم گیری 

می کنند و بخشنامه های پی درپی صادر می کنند. 

 این نوع سیاســت گذاری چه آســیبی به 
اکوسیستم می زند؟

برآیند مجموعه این سیاست ها، آیین نامه ها، دستورالعمل ها 
و تصمیمات خلق الســاعه یک واگرایی به شدت کنُدکننده 

اســت. روشــن ترین و شــفاف ترین تصویری که از وضعیت 
 Dragon امروز اکوسیستم می توان به دست آورد یک قایق
Boat است که در آن ۲۰ پاروزن وجود دارد. هر کدام از پاروزنان 
به دلخــواه و بر اســاس ایده و ذهنیــت خودش پــارو می زند. 
سکان دار هم از آن بالا می گوید از تولید داخل حمایت کرده، 
اشتغال زایی  کنید و به موضوعات چالش برانگیز دانش بنیان 
بپردازید. اما هیچ کس به حرف آن سکان دار گوش نمی دهد 
و هر کسی پاروی خودش را می زند. هر کسی به شکل منفرد 
پارو می زند. پارو زدن کار بدی نیست و اتفاقاً در راستای وظیفه 
تعریف شده است، اما منفرد و برای خود پارو زدن بد است. 
پاروزنان نه با نظر ســکان دار و نه با هدف کلی تعریف شــده، 
همســو نیســتند. این گونه پارو زدن عملاً ما را به هیچ جایی 
نمی رساند و فقط انرژی و زمان ما را می گیرد. پارو زدن به شکل 
منفرد، دقیق ترین و شــفاف ترین تصویر ممکن از تصویب 
بخشــنامه ها، آیین نامه هــا و دســتورالعمل هایی اســت که 
به تنهایی ممکن است بسیار کارآمد باشند، اما زمانی که در 
اجرا به  موازات دیگر مصوبات قرار می گیرند، عملاً آن واگرایی 
اشاره شده را ایجاد می کنند. زمانی ما دغدغه مهاجرت نیروی 
متخصص مان را به کشورهای آمریکایی و اروپایی داشتیم، 
اما ایــن روزها عمــان، عربســتان و ترکیه هم جزء کشــورهای 
مهاجرپذیر هستند و نخبه های ایرانی را جذب می کنند. این 
عزیزان، سرمایه های این کشور هستند. نیروهای متخصص 
ما که اتفاقاً باتجربه و تخصص هم هســتند، خیلی ســریع 
مهاجرت می کنند.  این مســئله مانند ســوخت برای همان 
چرخه معیوب عمل می کند و در بلندمدت باعث می شــود 
ما از کشورهای منطقه عقب بمانیم و به  جای اینکه پیشران 
منطقه باشیم، مجبور می شــویم خدمات مورد نیازمان را از 
کشورهای همسایه دریافت کنیم که به شدت به ما آسیب 

می زند. 

 آیا الکامپ می تواند محلی برای همگرایی 
باشد و تا حدی از این واگرایی بکاهد؟

نمایشگاه الکامپ برآیند فعالیت های شرکت هایی است که 
در حوزه های مختلف کار کرده اند و فعالیت داشته اند. ما از 
دو منظر می توانیم به الکامپ نگاه کنیم؛ می توانیم آن را از 
منظر یک نمایشگاه تجاری ببینیم. این نمایشگاه تجاری 
برای کسانی که به دنبال یافتن منابع جدید و بازیگران جدید 
هســتند، بســیار کارآمد و مؤثر است. ســال ها برگزاری این 
نمایشگاه و تجربه حضور ایشان، شرکت ها را به یک پختگی 
و اشراف بر شرایط رسانده و عملاً شرکت ها در بهترین حالت 

و وضعیت ممکن خود در نمایشگاه شرکت می کنند.  
امــا چیــزی کــه بــرای مــن و شــاید برخــی هم صنفی هــا و 
دوستانم مهم باشد این است که ما در نمایشگاه الکامپ 
یک گردهمایی داریم. این گردهمایی در الکامپ می تواند 
محلی باشد که ما بتوانیم در آن از بازدیدکنندگان دعوت 
کنیم تــا ضمن حضــور در ایــن رخــداد، دورنمایــی برای 

آینده متصور شوند. 

گفتوگوباشورشمرادی،دبیررستهسختافزاروارتباطاتنصرتهرانکهمعتقداست
وضعیتامروزاکوسیستمهمچونقایقیاستکهدرآنهرکسیپارویخودشرامیزند

پاروزنان فردی و 
دراگون بوت اکوسیستم

I N T E R V I E W

 سوی دیگر است. شورش مرادی، دبیر رسته سخت افزار 
و ارتباطات نصر تهران در گفت و گوی پیش رو معتقد 

است نمایشگاه الکامپ می تواند محلی برای گردهمایی 
و آشنایی فعالان و قانون گذاران باشد و شاید مشاهده و 
شناخت بیشتر حوزه سخت افزار و فعالیت های متنوع 
آن، تأثیری هرچند اندک بر ذهن تصمیم گیران داشته 

حــوزه ســخت افزار چــه مشــکلات و 

بخش بزرگی از هر اکوسیستم مبتنی بر فناوری اطلاعات، 
ابزارهــا و بــه شــکل خــاص ســخت افزارهایی هســتند کــه 
پلتفرم ها را شکل می دهند و زیرساخت ها را ایجاد می کنند. 
برای اینکه پــردازش یا تحلیل هــای عملیاتی انجام شــوند، 
به زیرســاخت فیزیکی برای ایجاد یک بســتر محاسباتی، 

پردازشــی و ذخیره ســازی نیاز اســت که عمــلاً هیچ 
بدیلی ندارد. بزرگ ترین مشــکل ما در تأمین 

کالای ســخت افزاری، خریــداری، واردات، 
نصــب و راه انــدازی و در واقــع مدیریــت 
زنجیــره تأمیــن نیســت. بخــش بزرگــی 
از مشــکلات مــا تصمیمــات ارگان هــا 

در حوزه های عملیاتی و اجرایی فناوری 
اطلاعات شــرکت ها دخیل نباشــند، اما 

به طــور قطــع بهره بــردار و اســتفاده کننده 

اکوسیستم می زند؟
برآیند مجموعه این سیاست ها، آیین نامه ها، دستورالعمل ها 
و تصمیمات خلق الســاعه یک واگرایی به شدت کنُدکننده 

همســو نیســتند. این گونه پارو زدن عملاً ما را به هیچ جایی 
نمی رساند و فقط انرژی و زمان ما را می گیرد. پارو زدن به شکل 
منفرد، دقیق ترین و شــفاف ترین تصویر ممکن از تصویب 
بخشــنامه ها، آیین نامه هــا و دســتورالعمل هایی اســت که 
به تنهایی ممکن است بسیار کارآمد باشند، اما زمانی که در 
اجرا به  موازات دیگر مصوبات قرار می گیرند، عملاً آن واگرایی 
اشاره شده را ایجاد می کنند. زمانی ما دغدغه مهاجرت نیروی 
متخصص مان را به کشورهای آمریکایی و اروپایی داشتیم، 
اما ایــن روزها عمــان، عربســتان و ترکیه هم جزء کشــورهای 
مهاجرپذیر هستند و نخبه های ایرانی را جذب می کنند. این 
عزیزان، سرمایه های این کشور هستند. نیروهای متخصص 
ما که اتفاقاً باتجربه و تخصص هم هســتند، خیلی ســریع 
مهاجرت می کنند.  این مســئله مانند ســوخت برای همان 
چرخه معیوب عمل می کند و در بلندمدت باعث می شــود 
ما از کشورهای منطقه عقب بمانیم و به  جای اینکه پیشران 
منطقه باشیم، مجبور می شــویم خدمات مورد نیازمان را از 
کشورهای همسایه دریافت کنیم که به شدت به ما آسیب 

می زند. 

نمایشگاه الکامپ برآیند فعالیت های شرکت هایی است که 
در حوزه های مختلف کار کرده اند و فعالیت داشته اند. ما از 
دو منظر می توانیم به الکامپ نگاه کنیم؛ می توانیم آن را از 
منظر یک نمایشگاه تجاری ببینیم. این نمایشگاه تجاری 
برای کسانی که به دنبال یافتن منابع جدید و بازیگران جدید 
هســتند، بســیار کارآمد و مؤثر است. ســال ها برگزاری این 
نمایشگاه و تجربه حضور ایشان، شرکت ها را به یک پختگی 
و اشراف بر شرایط رسانده و عملاً شرکت ها در بهترین حالت 

و وضعیت ممکن خود در نمایشگاه شرکت می کنند.  
امــا چیــزی کــه بــرای مــن و شــاید برخــی هم صنفی هــا و 
دوستانم مهم باشد این است که ما در نمایشگاه الکامپ 
یک گردهمایی داریم. این گردهمایی در الکامپ می تواند 
محلی باشد که ما بتوانیم در آن از بازدیدکنندگان دعوت 
کنیم تــا ضمن حضــور در ایــن رخــداد، دورنمایــی برای 

آینده متصور شوند. 

تأثیرالکامپبرفعالیت
کسبوکارهاازنگاه
شورشمرادی

الکامپ؛ نمایی 
از حوزه فناوری 

اطلاعات
شورش مرادی، دبیر رسته ســخت افزار و 
ارتباطات نصر تهران در خصوص برگزاری 
نمایشگاه الکامپ می گوید: »نمایشگاه 
الکامپ جــزء پرترددترین و پربازدیدترین 
نمایشگاه هاســت. چنیــن نمایشــگاهی 
می توانــد کارکــرد غیرتجــاری هم داشــته 
باشــد. در چنــد ســال اخیــر نمایشــگاه 
الکامپ بیشــتر محــل مراجعــه گیک ها 
بوده و اتفاقاً این مسئله به ما بسیار کمک 
خواهد کرد تا از حضور ایــن عزیزان که پر 
از ایده، جســارت و اشــتیاق برای نــوآوری 
و خلــق شــگفت انگیزترین تجربیــات 
هستند، استفاده کنیم. برخی از جوانان 
و کســانی که ایده، انگیزه و اشتیاق دارند، 
به این نمایشگاه می آیند تا ایده بگیرند و 
فعالیت تجاری خودشــان را شروع کرده و 
کمک کنند تا سرعت چرخ اقتصاد بیشتر 
شــود و راحت تــر و روان تر بچرخــد. اتفاقاً 
الکامپ می تواند جایی باشد که ما کارکرد 
غیرتجاری اش را بیشــتر ببینیم. الکامپ 
می تواند جایی باشد که ما نمایی از حوزه 

فناوری اطلاعات داشته باشیم. 
برگــزاری ایــن نمایشــگاه می توانــد دل آن 
جوان دبیرســتانی یــا دانشــجوی پرامید، 
یــا آن نخبــه را کــه از شهرســتان های 
کم برخوردار می آید، به ماندن در این کشور 
گــرم کنــد. نمایشــگاه الکامــپ می توانــد 
محلی باشــد که افراد تصمیم گیرنــده، با 
ما بیشتر آشنا شــوند و از نزدیک با تنوع 
 ICT خدمات رسانی در حوزه های مختلف
آشنا شوند تا شاید در بلندمدت، زمانی که 
برای تصویب یک بخشــنامه یا آیین نامه 
اجرایی اقدام می کنند، تصویر واضح تری 
از تأثیــر آن تصمیــم در ذهــن داشــته 
باشند.«اما آیا ملاقات با فعالان این حوزه 
تأثیری در تصمیم گیری و قانون گذاری های 
آنها خواهد داشت؟ مرادی معتقد است: 
»بستگی دارد تأثیر را چگونه ببینیم. اگر 
منظور تأثیر برهم زننــده، متحول کننده و 
صددرصدی است، به شــکلی که تمامی 
موانع و مشکلات بر ســر راه برطرف شود، 
پاســخ خیر اســت. اما من به شــخصه در 
طول مســیری کــه طــی کــرده ام، بــه تأثیر 
یک درصدی امیــد دارم. حتی اگر طی هر 
ســال یک درصد هم شــرایط بهتر شــود، 

برای من کافی است.«

POINT OF VIEWدیدگاه



نشســت خبری روز فناوری اطلاعات، نمایشــگاه الکامپ 
و گــزارش عملکرد ســازمان نصــر تهران در ســال جــاری با 
حضور حسین اسلامی، رئیس سازمان نصر تهران؛ صادق 
فرامرزی، نایب رئیس سازمان نصر تهران؛ حسن هاشمی، 
رئیس ســازمان نصر کشــور و ســایر اعضــای هیئت مدیره 
ســازمان نصر تهــران از جمله رضــا قربانی، مجیــد اورعی، 
آزاد معروفی، علیرضا کشاورز و آیدین عدالت برگزار شد.

در ابتدای این نشست اعضای هیئت مدیره به بیان گزارش 
عملکرد ســازمان نصر تهران پرداختند. حسین اسلامی، 
رئیس سازمان نصر تهران با بیان اینکه بخشی از نشست 
خبــری امــروز ســازمان نصــر تهــران گزارش دهــی دربــاره 
اقدامــات و عملکــرد ســازمان نصر اســت، گفــت: »از این 
منظر امروز به دنبــال ارائه یک گزارش صادقانه هســتیم؛ 
چه در مواردی که موفق عمــل کردیم و چه در مواردی که با 
وجود تلاش مان موفق نبودیم. اینکه دسترسی به اینترنت 
به حالت قبل برگردد، یکی از مواردی است که نتوانستیم 
در آن بــا وجــود مذاکــرات بســیار بــه توفیــق برســیم، اما با 
رئیس جمهــور و معــاون اول رئیس جمهــوری جلســات و 
نشســت هایی با محوریت رفع مشــکلات اقتصادی برای 

کسب وکارها برگزار کردیم.«

او در ادامه با اشــاره به جلســه فعالان اقتصاد دیجیتال با 
رئیس جمهور، بیان کرد: »اینکه معاون اول رئیس جمهور 
بیان کردند که رفع مشــکلات فعلی بــدون حمایت فعالان 

اقتصاد دیجیتال ممکن نیست 
و بیشــترین کمک به رشد تولید 
ناخالص داخلــی را فعالان حوزه 
خواهنــد  دیجیتــال  اقتصــاد 
داشــت، امیدوارکننــده اســت و 
نگاه متفاوتی با باقی دولتمردان 
اقتصــاد  حــوزه  بــه  نســبت 

دیجیتال داشتند.«

 تشکیل دو کمیسیون 
نرم افــزار در ســازمان نصر 

تهران
مجید اورعی، رئیس رســته توســعه نرم افزار ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای استان تهران در ادامه این نشست به بیان 
گزارشــی از عملکرد رســته توســعه نرم افــزار ســازمان نصر 
تهران پرداخــت و در ایــن  خصوص اظهــار کرد: »عــلاوه بر 
بزرگداشت روز فناوری اطلاعات، در حال برنامه ریزی برای 

برگزاری رویــدادی در حــوزه نرم افــزار در تاریخ ۲۳ شــهریور 
امســال بــا هــدف گفت وگــو دربــاره مســائل و موضوعــات 
مختلف، چه از ســمت فعالان و بازیگران این حوزه و چه از 
سمت مصرف کنندگان هستیم. 
موضــوع دومــی کــه در رســته 
توســعه نرم افزار دنبال می کنیم، 
دعــوت و مشــارکت بیشــتر از 
فعــالان حــوزه نرم افــزار بــرای 
بهره گیــری از نظــرات آنهاســت. 
همچنیــن به دنبال این هســتیم 
کــه در حوزه هــای نرم افزارهــای 
کاربــردی هم صنــف کمیســیون 
تشــکیل دهیم که دو کمیسیون 
نرم افــزاری در حــال شــکل گیری 
است.« او ادامه داد: »از ابتدای 
تشکیل دوره ششم سازمان نصر تهران، نزدیک به ۳۰ مورد 
از مشکلات شرکت ها را احصا کرده ایم. این مشکلات را در 
حوزه های تنظیم گری، سامان دهی کســب وکارها و تقویت 
شرکت ها تقسیم بندی کرده ایم. در حوزه تنظیم گری موفق 
شــدیم ارزش گــذاری دارایی های نامشــروع شــرکت ها را به 

سرانجام برسانیم و موضوع توثیق نرم افزار را به صورت یک 
ماده واحده به کمیسیون اقتصاد دیجیتال پیشنهاد دادیم. 
در حــوزه ســامان دهی کســب وکارها نیز بحث اســتانداری 
اســت. در حوزه نرم افــزار، مشــکل در  ارجــاع کار نرم افزار و 
تولید نرم افزار وجود دارد که ظرف شش ماه اسناد را در این 
زمینه بازنگــری کردیم. برای رفــع این مشــکل در دوره قبل 
صرفاً نرم افزارهای سفارشی مد نظر نبود، اما در این دوره از 
سازمان نصر تهران، هم نرم افزارهای محصولات آماده و هم 

نیمه آماده را مد نظر قرار داده ایم.«

 تعــدد گواهینامــه؛ چالــش فعــالان حــوزه 
نرم افزار

اورعی تعــدد گواهینامه بــرای فعالیت شــرکت ها در حوزه 
نرم افزار را یکی از مشــکلات ایــن صنف دانســت و در این 
زمینه بیان کرد: »در این راســتا، رســته توســعه نرم افزار به 
دنبال تجمیع گواهینامه هــا از گرفتن داده هــای تکراری از 
شــرکت ها جلوگیــری می کنــد. همچنیــن، پرهیــز از ایجاد 
هرگونه گواهینامه غیرضروری را از دیگر اولویت های خود 

قرار داده ایم.«
ادامه در صفحه ۲۲

نشستخبریسازماننصرتهراندربارهروزفناوریاطلاعاتونمایشگاهالکامپبرگزارشد

محتوا و شبکه سازی؛ محور اصلی الکامپ

از ابتدای تشکیل 
دوره ششم سازمان 

نصر تهران، نزدیک به 
30 مورد از مشکلات 

شرکت ها را احصا 
کرده ایم
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 مینــی کالا از چــه 20
زمانی فعالیت خود را آغاز 
کــرده و در چه حــوزه ای 

فعالیت می کند؟
مینــی کالا  پلتفــرم 
توســط شــرکت مبتکر 
راه انــدازی شــده اســت. 
ایــن شــرکت از ســال ۱۳8۹ 
فعالیت خود را در فضای آی تی 
شــروع کرده، امــا ایده ســاخت پلتفــرم »مینــی کالا« از 
اواخر ســال ۱۳۹۹ شــکل گرفت. از اوایل سال ۱۴۰۰ هم 
به طــور جــدی کار تیم ســازی و مراحــل تولیــد مینی کالا 
آغــاز شــد و شــرکت مبتکــر کــه پیــش از ایــن اقــدام بــه 
تولیــد چندین اپلیکیشــن و پلتفــرم کرده بــود، روی این 
پــروژه متمرکــز شــد. پلتفــرم مینــی کالا بخشــی از یــک 
اکوسیســتم بزرگ تــر بــه نــام »مینی شــهر« اســت کــه 
شــامل مجموعــه ای از اپلیکیشــن ها و پلتفرم هــا بــرای 
شــکل گیری یــک شــهر هوشــمند اســت. مینــی کالا بــا 
تمرکز بر »سوشال کامرس« یا شبکه فروش غیرمتمرکز، 
اولین بخش از این اکوسیستم است. ما پیش از این به 
کســب وکارهای مختلفــی خدمــات و زیرســاخت هایی 
بــرای تجاری ســازی ارائــه داده بودیــم و بــا نیازهــای این 
بخش آشــنایی کامل داشــتیم. مینی کالا بــا ایجاد یک 
بســتر، هزینه های ایجاد زیرساخت های مورد نیاز برای 
فروش آنلاین را به صفر می رساند. در واقع فروشنده در 
مینی کالا به راحتی به یک بستر آنلاین آماده برای ارائه 

محصولاتش دسترسی دارد.

 مینی کالا چه مزایایی نسبت به موارد 
مشابه در این حوزه دارد؟

مینــی کالا عــلاوه بــر فراهم کــردن بســتری بــرای فــروش 
آنلاین، به صورت خودکار و با استفاده از هوش  مصنوعی 
اقــدام بــه معرفــی محصــول و بازاریابــی می کنــد. وقتی 
فروشــنده محصولــش را در پلتفــرم بارگذاری کــرد، کالا 
به وســیله هوش مصنوعی شناسایی شــده و بر اساس 
بررســی ذائقــه  کاربــران به کســانی کــه احتمــال می رود 
بیشــتر به این محصــول علاقه  داشــته باشــند، معرفی 
می شود. برای مثال اگر یک فروشــگاه در حوزه پوشاک 
کار می کنــد، محصولاتــش بــرای افــرادی نمایــش داده 
می شود که بیشتر به دنبال دسته بندی پوشاک هستند. 

همچنین محصولی ماننــد کفش به طــور خاص تر برای 
افرادی کــه به دنبــال این محصول هســتند نشــان داده 
می شــود. برای همین فروشــندگان در همان ابتدای کار 
شاهد افزایش بازدیدکنندگان، پیام ها و در نتیجه فروش 
خود هستند. اغلب فروشــندگان برای رسیدن به اولین 
فروش خود باید کلی زمان و هزینه صرف زیرساخت های 
لازم، مجوزها، تبلیغات، سئو و... کنند؛ در مینی کالا اما 
برای رســیدن به این مرحله بــه پرداخت هیــچ هزینه ای 
نیــاز نیســت. همچنیــن یکــی از شــعارهای اصلــی مــا 

در این پلتفــرم، ساده ســازی و 
سهولت استفاده از آن است. 
همان طــور کــه پیــش از این در 
تبلیغات مــان گفته ایــم، یــک 
فروشــنده می توانــد ظــرف ۱5 
ثانیــه، فروشــگاه خــود را در 

مینی کالا ایجاد کند.

از  یکــی   
دغدغه هــای کاربــران 
از  اســتفاده  بــرای 
س ها  مر ل کا شــا سو
امنیــت خریدوفــروش 
است؛ در این حوزه چه 
اقداماتــی در مینی  کالا 

انجام شده است؟
یکی از مهم ترین ســرویس ها 
در مینی کالا »اسکرو اکانت« 

است. اســکرو  اکانت ها بین خریدار و فروشنده واسطه 
می شــوند تــا فضــای پرداخــت را امــن کننــد. خریــدار 
سفارشش را ثبت می کند و این سفارش توسط فروشنده 
تأییــد می شــود. ســپس خریــدار کار پرداخــت را انجام 
می دهد، اما هزینه پرداخت شده در کیف پول فروشنده 
به صــورت فریز باقی می مانــد تا زمانی که کالا به دســت 
خریــدار برســد. وقتی خریــدار رضایتــش را اعــلام کند، 
هزینه آن در دســترس فروشــنده قرار خواهد گرفت. در 
این روند هر جا اختلافی پیش بیاید، یا تخلفی از قوانین 
مینی کالا صورت بگیــرد، فاکتور مربوطه لغو می شــود و 

هزینه پرداخت شده به خریدار بازمی گردد. 

 بخشی به نام »بفروش« در مینی کالا 

در نظر گرفته شــده؛ این ســرویس چــه خدماتی 
ارائه می دهد؟

این بخــش کــه می تــوان گفــت شــبیه آن در هیــچ جای 
دیگری وجود نــدارد، مربوط به حوزه بازاریابی اســت که 
ترکیب آن با مینی کالا ویژگی جذابی را رقم زده است. هر 
فروشنده ای به طور مستقل می تواند یک حق بازاریابی 
برای محصــولات خود در نظــر بگیرد. بازاریابان و ســایر 
افرادی کــه به این بخــش می آینــد، می توانند با انتشــار 
لینــک بازاریابی محصول مــورد نظر در صفحــه و کانال 
خود یا گروهی که در آن عضو 
هستند، کار بازاریابی را انجام 
دهند. در صورتی که محصول 
یــق لینــک مذکــور بــه  از طر
فروش برسد، به محض اینکه 
فاکتــور نهایــی شــود، مبلغــی 
که به عنــوان حــق بازاریابی در 
نظــر گرفته شــده، به حســاب 

بازاریاب واریز می شود. 

 بــرای آینــده چــه 
برنامه هایی برای مینی کالا در 

نظر دارید؟ 
قــرار اســت بــه زودی کمپینــی 
برگــزار کنیــم کــه در آن همــه 
هزینه هــای فروشــنده بــرای 
ایجــاد فروشــگاه از جملــه 
و  کنیــم  صفــر  را  کارمــزد 
همچنین آن وجه نقــدی را که بــه خاطر قوانیــن بانکی، 
مدت زمانــی طــول می کشــد تــا از حســاب ها منتقــل 
شــود، به صورت آنی انتقــال دهیــم. این ویژگی هــا برای 
کســب وکارهای کوچک و حتــی کســب وکارهایی که در 
بازار خرده فروشی در حال فعالیت هستند، مهم است 
و می توانــم بگویــم در هیــچ نمونــه مشــابه داخلــی ایــن 

ویژگی ها وجود ندارد. 

 بازخوردی که طی این چند ماه از سوی 
کاربران خود داشتید، به چه صورت بوده است؟

یکی از شــعارهای اصلی ما این اســت که اگــر مجموعه 
فعالیت هایــی کــه انجــام می دهیم بــه این منتج نشــود 
که فروش فروشــنده افزایش یابــد، پس ما راه را اشــتباه 

گفتوگوبابنیانگذارمینیکالادربارهتجارتآنلاینوچالشهایآن

شاید تا همین یک دهه قبل کمتر کسی این اعتماد را به اینترنت داشت که فقط با مشاهده یک یا چند عکس، پولی را به حساب شرکت یا فردی که نمی شناسد واریز کند و منتظر بماند 
تا آن محصول به دستش برسد. امروز اما شرایط تجارت الکترونیک بسیار متفاوت شده و افراد زیادی روزانه انواع و اقسام خریدهای خود را از طریق اینترنت انجام می دهند. در این میان 

اما اینترنت نیز از گزند افراد سودجو و کلاهبردار در امان نمانده و با وجود فراگیر شدن خریدهای اینترنتی، اما اعتماد همچنان یکی از دغدغه های مردم برای استفاده از این فضاست. 
فروشندگان کوچک و نوپا آسیب پذیری بالایی در این زمینه دارند و یکی از چالش های پیش روی آنها جذب اعتماد مشتریان است. در این میان پلتفرم هایی مانند »مینی کالا« می توانند 

نقش قابل توجهی برای توسعه کسب وکارهای خرد اینترنتی در یک فضای امن داشته باشند. در ادامه با »مهدی مقیمیان«، بنیان گذار مینی کالا و مدیرعامل شرکت مبتکر درباره فعالیت 
این مجموعه و چالش هایی که در حوزه تجارت الکترونیک وجود دارد، گفت وگو کرده ایم. 

در ۱۵ ثانیه فروشگاه 
آنلاین خود را بسازید مهمترینچالشهای

تجارتالکترونیکاز
نگاهمهدیمقیمیان
بنیانگذارمینیکالا

هر روز با قوانین 
جدیدی روبه رو 

هستیم
چالش در این حوزه بسیار زیاد 
اســت و می توانم بگویــم ما هر 
روز بــا یــک چالــش جدیــد مواجــه 
هســتیم. یکــی از مهم تریــن چالش ها 
برای مــا بــه رگولاتــوری حــوزه پرداخت 
مربــوط می شــود. قوانیــن ایــن حــوزه، 
به ویژه طی دو سال گذشته مکرراً تغییر 
و  قوانیــن  بــا  روز  هــر  مــا  و  کــرده 
دســتورالعمل های جدیــدی روبــه رو 
می شــویم کــه تأثیــر مســتقیمی روی 
اصل کســب وکار ما و فعالیــت چند ده 
هــزار آدمــی کــه بــا مــا کار می کننــد، 

می گذارد. 

 بــرای مثــال از آنجایی کــه نیاز 
در  فروشــنده ای  هــر  بــود 
مینــی کالا درگاه پرداخــت مســتقلی 
داشــته باشــد، لازم بــود مجموعــه مــا 
مجــوز پرداخت یــاری دریافــت کنــد. 
دریافــت ایــن مجــوز بــا دشــواری های 
زیادی همراه بود و نزدیک به یک سال 
زمان برد. اوایــل همه ایــن درگاه ها روی 
بســتر مینی کالا با یک زیرساخت فنی 
در حال ارائه سرویس بودند و مشکلی 
وجود نداشــت، اما بعد از حدود شش 
مــاه، طــی یــک دســتورالعمل ایــن کار 
ممنوع شــد و گفتند همه ایــن درگاه ها 
بایــد مســتقل باشــند. ایــن تغییــر در 
فرایند ما یک اختلال جدی ایجاد کرد. 
همچنیــن حــدود دو، ســه مــاه پیــش 
تجمیــع وجــوه ممنــوع شــد کــه ایــن 
ممنوعیــت کار ما را بــرای تأمین فضای 

امن سخت تر می کند.

 سیســتم کار مــا به این شــکل 
بود که باید پول پرداخت شــده 
تا زمانی که رضایت خریدار از کالا ثبت 
می شود، نگه داشته شود و بعد از آن در 
دسترس فروشنده قرار  گیرد. بر اساس 
قانــون جدید مــا نمی توانیم ایــن پول را 
تجمیــع و بعد آزاد کنیم. ما پیوســته از 
ســوی رگولاتوری با چنین چالش هایی 
مواجــه هســتیم و مــدام در تلاشــیم با 
یافتــن راه حــل  بــرای آنهــا چــراغ ایــن 

کسب وکار را روشن نگه داریم.

POINT OF VIEWدیدگاه

ويژه الکامپ
E L E C O M P

 یکی از مهم ترین 
چالش ها برای ما به 
رگولاتوری حوزه 
پرداخت مربوط 
می شود. قوانین 
این حوزه، به ویژه 

طی دو سال گذشته 
مکرراً تغییر کرده و 
ما هر روز با قوانین 
و دستورالعمل های 

جدیدی روبه رو 
می شویم

I N T E R V I E W



آمده ایــم. خوشــبختانه از اســفندماه ســال گذشــته 
اســکیل آپ مینی کالا بــا یک تبلیغات گســترده آغاز شــد 
و بازخوردی که دریافت کردیم، رضایــت کاربران و افزایش 
فــروش در این پلتفــرم بوده اســت. در مینــی کالا خریدار و 
فروشنده با سهولت می توانند یکدیگر را پیدا کرده و به طور 
مســتقیم با هم گفت وگو کننــد. ما تلاش می کنیــم در امر 
فروشــندگی هیــچ دخالتــی نداشــته باشــیم و به اصطلاح 
تصدی گری نکنیم. نقش ما ایجاد یک بستر امن و راحت 
اســت تــا در آن بــا تدابیــری کــه در گلوگاه هــای پرداخت و 
لجستیک اندیشیده شده، جلوی عده قلیلی که در نقش 
فروشنده یا خریدار می خواهند اقدام به کلاهبرداری کنند، 

گرفته شود. 

 آیا برای فروشــندگان محدودیتی جهت 
انتخــاب نوع ســرویس لجســتیکی مورد اســتفاده 

وجود دارد؟
فروشــندگانی کــه از پلتفرم مینــی کالا اســتفاده می کنند، 
در انتخاب سرویس لجســتیک خود اعم از شرکت پست 
یا شــرکت های خصوصی فعال در این حوزه آزاد هستند. 
مینــی کالا با دریافــت کد رهگیری کــه فروشــنده در فاکتور 
درج می کنــد، بــا توجــه بــه API هایــی کــه دارد، اقــدام بــه 

دریافــت اســتعلام و پیگیــری وضعیــت مرســوله مربوطــه 
می کند. 

 در حــال حاضر چــه تعداد فروشــنده در 
مینی کالا فعال هســتند، چند نوع محصول وجود 

دارد و تعداد کاربران آن چقدر است؟ 
ما جــزء معــدود کســب وکارها و اســتارتاپ هایی بودیم که 
در حــوزه محصــول خیلــی درنــگ کردیــم تــا محصول مان 
کامل شــود و ســپس وارد بازار شــدیم. در واقع ورود جدی 
ما به بازار در اسفندماه سال گذشــته اتفاق افتاد. تا پیش 
از آن مــا بــا یــک جمعیــت حــدود ۲5۰۰نفــره فروشــنده و 
5۰ هــزار کاربر کار می کردیم که بیشــتر در راســتای تســت 
محصول و تحقیقات بــازار بود. از اســفندماه که تبلیغات 
گسترده خود را شروع کردیم، حجم گســترده ای از تقاضا 
به ســمت مــا آمد کــه نشــان از تشــنگی بــازار بــرای چنین 
پلتفرمی داشــت. هم اکنون در حالی که کمتــر از چهار ماه 
از ورود جدی ما به بازار گذشــته، مینی کالا حدود ۴5 هزار 
فروشــنده دارد و بیــش از ۱5۰ هــزار محصــول متنــوع را به 
خریداران ارائه می دهد. همچنین صفحه اصلی ما روزانه 
بیش از یک میلیون بازدیدکننده داشته و بیش از۲5۰ هزار 
کاربر ثبت نام شــده در حال اســتفاده از خدمات مینی کالا 

هستند. گفتنی است این اعداد به شکل شگفت انگیزی 
در حال بزرگ شدن هستند.

تنوع محصولاتــی که در حــال حاضر در مینــی کالا عرضه 
می شــوند، بالاســت و فروشــندگان در۳6۰ دســته بندی 
مختلــف محصــولات خــود را درج کرده انــد. در مجموع از 
آنجایی که ما نمی خواهیم کار را برای فروشــندگان سخت 
کنیم، هر محصول فیزیکی که قابلیت ارسال از نقطه ای به 
نقطه دیگر را داشته باشد، در مینی کالا قابل عرضه است.

 در ابتــدای گفت وگــو دربــاره مینی شــهر 
صحبــت کردیــد و اینکــه مینــی کالا بخشــی از ایــن 
اکوسیستم است. چشم انداز شما برای »مینی شهر« 

چیست و قرار است به چه نقطه ای برسید؟
مینی شهر شامل بخش های دیگری از جمله »مینی کیو« 
اســت که برای بازی و ســرگرمی راه اندازی کرده ایم. در کنار 
آن در حــال کار کــردن روی »مینی بانک« هســتیم که قرار 
است به فروشندگان خدمات مالی و بانکی ارائه  دهد و طی 
ماه آینده کمپین بزرگی برای آن در نظر گرفته ایم. همچنین 
در حوزه پزشــکی بخــش »مینی دکتر« را خواهیم داشــت 
که در آن خدمــات و مشــاوره پزشــکی ارائه خواهد شــد یا 
اینکه همین حالا فروشنده و خریدار از طریق »مینی گپ« 

با یکدیگر گفت وگو می کننــد که تاکنون بیــش از ۱۰۰ هزار 
گفت وگو صورت پذیرفته است. ما به دنبال این هستیم که 
اجزای مختلف این اکوسیستم به نحوی کامل در کنار هم 
چیده شوند تا کاربر ما بتواند همه نیازهای خود را از طریق 
این پلتفرم با ســهولت برطرف کند. در حــال حاضر تمرکز 
اصلی ما روی مینی کالاست و طی یکی، دو سال آینده این 
روند ادامه خواهد داشت و سرویس های دیگر به آن اضافه 

خواهند شد.

برای رویداد الکامپ چه برنامه هایی را در 
نظر دارید؟

در مجموع ما به دنبال این هســتیم که فروشــندگان فعال 
در مینی کالا را همچنان افزایش دهیم تا خریداران بتوانند 
با رجوع بــه این پلتفــرم به راحتــی هرچــه را که نیــاز دارند، 
بــا خیــال راحــت تأمیــن کنند. بــه همیــن منظــور یکــی از 
برنامه های اصلی ما در الکامپ این است که سرویس های 
گوناگــون خــود را بــه فروشــندگان معرفــی کنیــم. در حــال 
حاضر بیش از 5۰ ســرویس مختلــف جهــت بازاریابی در 
مینی کالا توسعه داده شــده که لازم است این سرویس ها 
به فروشــندگان معرفی شــوند تا بتوانند از آنها در راستای 

افزایش فروش شان استفاده کنند.

   عکس:  نسیم اعتمادی
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ويژه الکامپ
E L E C O M P

همچنیــن، آیدیــن عدالــت، رئیــس رســته ســخت افزار و 
ارتباطات سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران درباره 
فعالیت این رسته در سازمان نصر تهران با بیان اینکه جمع 
واردات در حوزه آی تــی به دو میلیارد دلار نمی رســد، اظهار 
کرد: »یکی از چالش های بازار ســخت افزار کــه همواره با آن 
درگیر اســت، تخصیص ارز بــرای کالاهای آی تی اســت. در 
بانک مرکزی تشخیص اولویت های تخصیص ارز به درستی 
صــورت نمی گیرد و تخصیــص نیم تا یــک میلیــارد دلار ارز 
به سختی تأمین می شود. چالش در تخصیص ارز به حوزه 
فناوری اطلاعات باعث شده تا عرضه کالای آی تی از تقاضا 
عقب بیفتد و اقلام این حوزه دچار حباب قیمتی شده است. 
حباب قیمتی اقــلام حوزه آی تــی فقط به خاطــر تعرفه های 
قیمتی نیست، بلکه ناشی از کمبود عرضه و سیاست های 
بانــک مرکــزی اســت؛ بنابرایــن کمبــود ارز و گرفتاری هــای 
ســامانه ها و سیاســت های بانــک مرکــزی تخصیــص ارز را 
کند کــرده و چرخــش نقدینگی بــرای ســرمایه گذاری انجام 
نمی شود. از سوی دیگر نبود کالا، عدم دسترسی به پهنای 
باند و ازدســت رفتن زیرســاخت فنــاوری اطلاعــات از دیگر 

تبعات کندی تخصیص ارز وارداتی به حوزه آی تی است.«

  تخصیــص ارز واردات؛ مهم تریــن چالــش 
حوزه سخت افزار

او در ادامــه بــا درخواســت از دولــت و بانــک مرکــزی بــرای 
اولویت دهی بــه تخصیص ارز به حوزه آی تی، از بخشــنامه 
جدید بانــک مرکزی بــرای نحوه تخصیــص ارز بــه کالاهای 
وارداتی انتقاد کــرد و در این زمینه گفت: »حدود ســه هزار 
کسب وکار و فعال اقتصادی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
وجود دارد که با این بخشــنامه منحل می شــود و ما در این 
زمینه با وزارت صمت و رئیس جمهور نامه نگاری کردیم تا از 

ادامه این روند جلوگیری شود.«
پیشنهادهای صنف آی تی برای درج در برنامه هفتم توسعه، 
تعامل بیشــتر ســازمان نصر تهران با مجلس و بیمه شدن 
فریلنسرها برای دومین بار از جمله موارد اعلام شده از سمت 

علیرضا کشاورز، دبیر سازمان نصر تهران بود.

  حضور 480 شرکت در نمایشگاه الکامپ
در بخــش دوم نشســت خبــری ســازمان نصر تهــران، به 
بیــان جزئیاتــی از برگــزاری نمایشــگاه الکامــپ پرداختــه 
شد. صادق فرامرزی، نایب رئیس ســازمان نصر تهران در 
این زمینه با بیان اینکه نمایشــگاه الکامپ امسال بعد از 
چهار دوره کنسل شدن قرار است برگزار شود، اظهار کرد: 
»به رغم همه مشکلات کشور در حوزه آی سی تی، استقبال 
خوبی برای حضور در این نمایشگاه صورت  گرفته است. 
نمایشــگاه الکامپ در یک فضا با پوشش ۴۰ هزارمتری و 
حضور ۴7۰ تا ۴8۰ شرکت از جمله اپراتورها، سازمان های 
دولتــی و شــرکت های خصوصی که تقریبــاً ۲۳ هــزار متر 
فضای اختصاصی به آنها داده شــده، برگزار خواهد شد. 
در این مدت کوتاه، از نزدیک به ۱۰ کشور همچون روسیه، 
ازبکســتان، چین، کنیــا، ســوریه، روســیه، عــراق، ترکیه و 

ارمنستان، 7۰ مهمان بین المللی داریم.«
او با بیان اینکه تفاوت کلیدی نمایشــگاه الکامپ امسال 
در زمینه محتواســت، گفت: »معتقدیم زمــان گفت وگو 
اســت و شــرکت ها باید در این نمایشــگاه شــرایط تعامل 
بیشــتر را داشــته باشــند. موضــوع جدیــد دیگــر در ایــن 
نمایشگاه این اســت که بخش ویژه ای برای دانش آموزان 
به منظور آشنایی با اکوسیستم در نظر گرفته ایم. حضور و 
استقبال استارتاپ ها قابل  توجه بوده که در سالن های 8 و 
۹ نمایشگاه حضور خواهند داشت. دو استیج و استودیو 
ویژه هم در نمایشگاه تعبیه شده که محتوای نمایشگاه را 

تدوین و ارائه می دهند.«
طبق گفته نایب رئیس سازمان نصر تهران، در نمایشگاه 
  B2B الکامپ امســال قرار اســت نرم افزاری برای تبادلات
شــرکت های داخلــی و خارجی معرفــی شــود. همچنین، 
در نمایشگاه امســال، ســالن دولت الکترونیک نداریم و 

شرکت های دولت در سالن های پردیس حضور دارند.
فرامــرزی در پاســخ بــه ســؤال »کارنــگ« دربــاره انتقــاد 

شــرکت ها از هزینه بــالای خریــداری غرفه در نمایشــگاه 
الکامــپ و تأثیــر ایــن موضــوع بــر انصــراف از حضــور در 
نمایشگاه، پاسخ داد: »قیمت گذاری غرفه های شرکت های 
متقاضی حضور در الکامپ بر عهده شــرکت نمایشــگاه 
است و سازمان نصر نقشی در این زمینه ندارد و برگزاری 
نمایشــگاه الکامپ برای ســازمان نصر نیز هزینــه زیادی 
داشــته اســت. قوانین جدیدی نیز در زمینه عــودت وجه 
برای کرایــه غرفه وضــع نشــده و دربــاره اینکه تعــدادی از 
شــرکت ها از حضور در نمایشــگاه منصرف شــده باشــد، 

موردی مشاهده نشده است.«

  خبری از هیاهوی استارتاپ ها نیست
رئیس کمیســیون فین تــک ســازمان نصر تهران بــا اعلام 
اینکه خبری از هیاهوی استارتاپ ها در نمایشگاه الکامپ 
امســال نیســت، ادامــه داد: »در ســالن 8 و ۹ نمایشــگاه 
امســال شــرکت هایی حضــور دارنــد کــه در همیــن پنــج 
ســال اخیــر شــکل  گرفته انــد. در کنــار اینکــه به صــورت 
سنتی شــرکت هایی همچون ایرانســل، همراه اول و سایر 
شرکت های بزرگ فناوری حضور دارند، اکنون با الکامپی 
مواجه هستیم که برندهایی در آن حضور دارند که تقریباً 
طول عمر آنها به پنج سال نمی رسد که اتفاق بزرگی است؛ 
بنابراین انتظار نداشته باشید در نمایشگاه امسال، همان 

مطالب، شرکت ها و ساختار قبلی را ببینید.«
قربانی همچنین در ارتباط با تفاوت های الکامپ امسال با 
الکامپ گذشته با بیان اینکه هسته اصلی این نمایشگاه، 
الکامپ تاکــز یا همان اســتیج خواهد بود، گفــت: »تمرکز 
امسال الکامپ روی محتوا خواهد بود، چون حوزه فناوری 
اطلاعات برای به روزشــدن به داده  ها و محتوای به روز نیاز 
دارد. الکامپ امسال می خواهد تصویر درســتی از امروز 
جامعه بدهد، جدا از خوب یا بد بودن، واقعی بودن است 
که شرایط را به همه ما نشان می دهد. اینکه کدام حوزه های 
آی سی تی پررنگ تر شده اند، کدام ها کم رنگ شده یا محو 

شده اند، همه در آینه الکامپ خود را نشان می دهد.«

ادامهازصفحه19

محتوا و شبکه سازی؛ محور اصلی الکامپ

دلیل نبود 
 الکام استارز
در الکامپ

صــادق فرامــرزی دربــاره ســؤال کارنگ 
درباره دلیل عــدم حضور الکام اســتارز 
در نمایشگاه امســال الکامپ نیز بیان 
کــرد: »در ایــن نمایشــگاه، بــا تمرکــز بر 
محتوا، الکام استارز نیز دیده شده، اما 
اگر منظور شما پیچ است، در کمیته ها 
به این نظر رسیدیم که موقعیت زمانی 
مناسب نیســت که به ســمت برگزاری 
مسابقه برای شرکت ها برویم و با وجود 
زمان محــدود، تمرکــز خود را بــر محتوا 

گذاشتیم.«
 در ادامه رضا قربانی، رئیس کمیسیون 
فین تــک ســازمان نصــر تهــران دربــاره 
برگزاری روز فناوری اطلاعات و نمایشگاه 

الکامپ توضیحاتی ارائه داد.
رئیــس کمیســیون فین تــک ســازمان 
نصــر تهران بــا بیــان اینکــه نمایشــگاه 
الکامــپ رویــدادی نیســت کــه تمــام 
مقدمــات برگــزاری آن در مالکیــت 
ســازمان نصر باشــد، اما با این  حال در 
این دوره امکانات رفاهی مناسبی برای 
خبرنــگاران در نظر گرفته شــده، درباره 
برگــزاری روز فنــاوری اطلاعــات اظهــار 
کرد: »در ادامه رویداد سال گذشته که 
به یک دورهمــی شــبیه و فرصتی برای 
دیدوبازدید فعــالان حوزه فنــاوری بود، 
امسال در برج میلاد تهران یک رویداد 
نصفــه روزه از ســاعت ۱۴ تــا ۲۰ برگــزار 
خواهد شد. امســال تمرکز روز فناوری 
اطلاعات بر محتوا و شبکه سازی است 
و جمعیت قابل  توجهی از افراد صنفی 
و غیرصنفی در این روز حضور خواهند 

داشت .«
ملــی  شــرکت  اینکــه  بیــان  بــا  او 
ایرانســل  جیبیــت،  انفورماتیــک، 
برگــزاری  حامیــان  از  نوبیتکــس  و 
نمایشــگاه الکامــپ هســتند، گفــت: 
»آخرین نمایشگاه الکامپ چهار سال 
پیش برگزار شــده و در این چهار ســال 
همه چیز تغییر کرده و نباید این انتظار 
را داشــته باشــیم که با همان ساختار و 
ویژگی قبلی برگزار شــود؛ بلکه با تغییر 
شرایط کشور و اکوسیستم آی  تی کشور 
طبیعتاً تغییراتــی در ســاختار برگزاری 
این نمایشگاه ایجاد شده و نباید انتظار 
داشت همان اســتارتاپ هایی که پیش  
از ایــن حضــور داشــتند، امســال هــم 
حضور داشــته باشــند؛ به همین دلیل 
بخش هایی همانند آوردگاه ســرمایه و 

پیچ در الکامپ وجود ندارند.«

NEWSخبر
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حضوردانشآموزان
درالکامپ۲۶

آشنایی کودکان با 
فضای استارتاپی

رویداد تینواستارز الکامپ ۲6، در 
ســالن 8 و ۹ با حضور بیش از ۳۰ 
تیم دانش آموزی از استان های مختلف از 
جمله سیستان و بلوچســتان، هرمزگان، 
خراسان جنوبی و تهران برگزار می شود. در 
تینواستارز امسال ۱۲ تیم منتخب به ارائه 
ایده و محصول شان می پردازند. این رویداد 
با حمایت شرکت های بزرگ حوزه فناوری 
اطلاعات، منتورها و مشاوران صاحب نظر 
حــوزه کارآفرینــی و همــکاری وزارت 
آموزش وپــرورش برگــزار می شــود. حضور 
مدیــران و کارشناســان متخصــص حــوزه 
فناوری اطلاعات از جمله امنیت، شبکه، 
برنامه نویســی،  مصنوعــی،  هــوش 
بازی سازی، بانکداری الکترونیک، سلامت 
الکترونیک و بلاکچین از دیگر برنامه های 

مؤثر تینواستارز است.

حضــور  بــا  مشــاوره  میــز 
متخصصــان حــوزه کوچینــگ، 
مدیــران منابع انســانی و منتورهای حوزه 
کســب وکار، بازدیــد از فضــا و آشــنایی با 
فعالیت هــای شــرکت های بــزرگ حــوزه 
فنــاوری اطلاعــات از جملــه شــرکت های 
زیرمجموعه هلدینگ فناپ، شرکت ملی 
انفورماتیک، فینوداد و رمیس در حاشیه 
نمایشــگاه، از دیگــر برنامه هــای بخــش 

دانش آموزی است. 

 صادق فرامرزی، رئیس کمیته 
اجرایی الکامپ بیست وششم 
و قائم مقــام نصر کشــور در گفت وگو با 
کارنــگ در ایــن خصــوص کــه چــرا 
الکام گیمــز،  ماننــد  بخش هایــی 
الکام ترندز و... از این دور از نمایشــگاه 
حــذف شــده اند، گفــت:  »واقعیت این 
اســت کــه هیچ کــدام از اینهــا حــذف 
نشــده اند. الکام تاکز و ترندز را در قالب 
یــم یــا تینواســتارز بــرای  اســتیج دار
دانش آموزان و الکام جابز برای کاریابی 
را در سالن های مشخص داریم، ولی در 
کل خیلی به بخش بندی در این سری از 
نمایشــگاه قائــل نبودیــم. واقعیت این 
اســت کــه زمــان کافــی هــم بــرای ایــن 
برنامه ریزی نداشــتیم. ما همــه اینها را 
در بخش محتوا متمرکــز کردیم؛ یعنی 
این موارد در سخنرانی ها و پنل هایی که 
در طــول نمایشــگاه بــه صــورت منظــم 

برگزار می شود، دیده شده است.«
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تمرکزالکامپبیستوششمرویمحتواوگفتوگواست

آینده بهتر 
برای اقتصاد دیجیتال

بیست وششــمین دور از نمایشــگاه 
الکامــپ بالاخــره بعــد از بارهــا لغــو 
از چهــار ســال گذشــته تاکنون، 
چهارم تیرماه شروع به کار کرد. 
این دور از نمایشگاه آن طور که 
مســئولان برگــزاری آن، یعنــی 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
می گوینــد بــا دوره هــای گذشــته 
خــود و مخصوصــاً دوره بیســت وپنجم 

تفاوت های بسیاری دارد.
دیگر نــه خبــری از بخش  الکام اســتارز اســت که بــه خاطر 
حضور اســتارتاپ ها به بخش پرهیاهــوی الکامپ در چند 
دوره اخیــرش تبدیل شــده بود و نــه حتی خبــری از حضور 
مســتقل دولتی هــا کــه در دوره هــای گذشــته بــا در اختیار 

داشتن یک سالن مجزا سروصدای زیادی برپا می کردند.
به باور برگــزار کننــدگان ایــن دور از الکامــپ، همان طور که 
در این چهار ســال بازار فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور 
با تغییــرات اساســی روبــه رو بــوده، طبیعی اســت الکامپ 
۲6ســاله با الکامپ چهار ســال پیش خود فرق های زیادی 

داشته باشد.
الکامــپ  اجرایــی  کمیتــه  رئیــس  فرامــرزی،  صــادق 
بیست وششــم در گفت وگو با »کارنگ« اعــلام می کند که 
الکامپ بیست وششــم هرچنــد مانند چند دوره گذشــته 
خود قائل به بخش بندی هایی مانند الکام استارز یا الکام  پیچ 
و... نیست، اما در این دوره سعی شــده بیشتر از دوره های 
گذشته از حضور استارتاپ ها و شرکت های دیگر حمایت 
شود و در رویداد هایی مانند »استیج« بیشتر به مشکلات و 
مسائل فعالان این حوزه نگاه و برای آن راه  حل پیدا شود. او 
می گوید تمرکز آنها در این دور از برگزاری نمایشگاه الکامپ 

بیشتر از همه روی محتوا و گفت وگو است.

 یک نحسی بزرگ
برگزاری الکامپ بیست وششم شاید یکی از عجیب ترین 
دوره های برگزاری نمایشگاه الکامپ باشد که به جایی برای 
گرد هم جمع شدن فعالان حوزه فناوری اطلاعات کشور طی 

دهه های گذشته تبدیل شده است.
بعد از برگزاری الکامپ بیســت وپنجم، خبرهایــی در مورد 
برگزاری الکامپ بیست وششم توسط سازمان نظام صنفی 

حضورهمراهاولدرنمایشگاهالکامپ۲۰۲۳

تجربه جهان دیجیتال

NEWSخبر

 گروه همراه اول با شعار تجربه جهان 
دیجیتــال، در الکامــپ ۲۰۲۳ بــه ارائه 
آخریــن دســتاوردهای فنــی و ســرویس های 
دیجیتال خود می پردازد و رونمایی های ویژه ای 

را برای بازدیدکنندگان در نظر گرفته است.

 به گزارش روابــط عمومی همــراه اول، 
بیــن  نمایشــگاه  بیست وششــمین 
المللــی الکامــپ از ۴ تــا 7 تیــر ۱۴۰۲ در محــل 
دائمــی نمایشــگاه های بین المللــی تهــران بــا 
حضور فعالان عرصه فناوری برگزار می شود که 
»همراه اول« نیز در آن حضورد دارد. نخستین 
و بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه کشور به شکلی 
متمرکــز در ســالن ۳5 بــه همــراه اعضــای گروه 
خــود و در فضایــی نزدیک بــه ۱۲۰۰ متــر مربع 
حضــور دارد که به ارائــه آخرین دســتاوردهای 
دیجیتــال و فناوری هــای نســل نــو در قالــب 
محصولات و ســرویس های تجاری، یوزکیس و 

دموهای کاربردی می پردازد.

 همــراه اول بــا در اختیــار داشــتن 
بیشترین سهم بازار مشــترکان تلفن 
همراه کشور، در قالب سه زون اصلی »شبکه و 
زیرســاخت«، »راه حل هــای کســب و کاری« و 
»زندگــی دیجیتــال« در ایــن رویــداد حاضــر 
می شــود و بــه ارائــه جامعــی از خدمــات و 
ســرویس های مربوط به این زون ها می پردازد. 
محوریت حضور سگمنت شبکه و زیرساخت 
بــر »تکنولــوژی و اتصــال« اســت کــه ضمــن 
برقــراری پوشــش 5G در ســطح نمایشــگاه، 
مقدمــه ای از فناوری هــای نســل جدیــد ارائــه 
می دهد و همچنین پلتفرم ویژه اینترنت اشیا 

را به نمایش می گذارد.

 سگمنت راه حل های کسب و کاری نیز 
بــا شــاخه های محصــولات و خدمــات 
ســازمانی، لجســتیک و حمل و نقــل، ابزارهــای 
هوشمند، آینده تحرک پذیری، فین تک، خدمات 
ابری و مرکز داده، سلامت الکترونیکی، خدمات 
مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی و اســتارتاپ های 
موجود در سبد سرمایه گذاری همراه اول در این 

رویداد حاضر می شود.

 در نهایت هم زون زندگــی دیجیتال با 
ســاختار توریســم، فین تــک )فنــاوری 
مالــی(، بــازی و ســرگرمی، کــودک و نوجــوان، 
محصــولات و خدمــات مخابراتــی، حمایــت از 
مشــتریان، آمــوزش الکترونیکــی، خدمــات و 
سلامت هوشمند به میزبانی از بازدیدکنندگان 

الکامپ ۲۰۲۳ می پردازد.

 همراه اول به منظــور تفکیک خدمات 
ســرویس های  ارائــه  و  دیجیتــال 
نمایشــگاهی، در غرفه های محیطی خود که در 
محوطــه نمایشــگاه تــدارک دیــده، ضمــن 
پاســخ گویی به تمامی درخواســت ها، به فروش 
انواع سیم کارت، مودم، موبایل و مودم قسطی و 

همچنین رونمایی از مودم 5G می پردازد.

 در ایــن نمایشــگاه بــرای نخســتین بار 
یوزکیســی مربــوط بــه ســرویس های 
هوشــمند با عنوان »عکس با سلبریتی ها« که 
توســط مرکــز تحقیــق و توســعه همــراه اول 
پیاده ســازی شــده، آورده می شــود و در اختیــار 
بازدیدکننــدگان قــرار می گیــرد تــا بتواننــد بــا 
چهره هــا و قهرمانــان ورزشــی مــورد علاقه خود 

عکس اختصاصی بگیرند.

 حضور همراه اول منوط به فضای سالن 
نمایشــگاهی نمی شــود و بــه منظــور 
اشــتراک مســاعی، شبکه ســازی و هم افزایــی 
تجربیــات فن ســالاران در حوزه هــای گوناگــون 
آی سی تی درصدد اســت با حضور و ارائه هایی 
ویــژه در بخــش الکام تاکز بــه گفتمان ســازی در 
حوزه های تحــول دیجیتال، اقتصــاد دیجیتال، 

دولت الکترونیک و هوشمندسازی بپردازد.

 در این راستا دو سخنرانی با موضوعات 
»نقش آفرینــی اپراتورهــای تلــکام در 
توانمندسازی و توسعه اکوسیستم دانش بنیان 
صنعــت ICT کشــور« و »مدل هــای کاربــردی 
و  ســلامت  در صنعــت  مصنوعــی  هــوش 
چالش هــای پیــش رو« بــه ترتیــب در روزهــای 
»یکشــنبه ۴ تیر ســاعت ۱۰« و »دوشنبه 5 تیر 

ساعت ۱5« در سالن ۴۴ برگزار می شود.
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رایانه ای مخابره شــد، اما برگزاری این نمایشــگاه درست با 
روزهای سیاه شیوع ویروس کرونا در کشور تلاقی پیدا کرد.

 الکامپ بیست وششم بارها به خاطر شرایط قرمز کرونایی 
در چهار ســال گذشــته لغــو و تاریخ هــای جدیدی بــرای آن 
اعلام شد، اما تنها کرونا نبود که باعث لغو چندباره الکامپ 
بیست وششــم شــد. یکــی دیگــر از دلایــل لغــو الکامــپ 
بیست وششم، کشــمکش های صنفی و ناهماهنگی بین 
نصر تهران و کشور بود. به عنوان مثال در حالی که سازمان 
نظام صنفــی رایانــه ای تهران بعــد از فروکش کردن شــیوع 
ویروس کرونا سال گذشته اعلام کرد که الکامپ قرار است 

۱۰ تا ۱۳ مرداد برگزار شود، سازمان نظام صنفی 
رایانــه ای کشــور در اطلاعیــه ای اعــلام کــرد کــه 
برگزاری الکامپ هم زمان با دهه اول ماه محرم 
متضاد با شعائر دینی و باورهای مذهبی است؛ 
بنابراین زمان برگزاری آن را بــه تعویق انداخت 
و اعلام کرد کــه زمان جدید برگزاری نمایشــگاه 

به زودی تعیین می شود.
ایــن پایــان ماجــرا نبــود؛ چراکــه دو روز بعد نیز 
ســازمان نصــر تهــران در اطلاعیــه ای دیگــر به 
مخالفــت بــا ســازمان نصــر کشــور پرداخت و 
گفت سه بار به تعویق انداختن الکامپ تاکنون 

هزینه های زیادی به شرکت های فناوری اطلاعات وارد کرده 
است؛ بنابراین سازمان نصر تهران به عنوان متولی برگزاری 
الکامــپ، ایــن نمایشــگاه را در همان تاریــخ ۱۰ تــا ۱۳ مرداد 

برگزار خواهد کرد.
اما داستان کشمکش بین نصر تهران و کشور به همین جا 
ختم نشــد. چند روز بعد نصر کشــور مجــدداً در اطلاعیه 
دیگری اعلام کرد که بیست وششــمین نمایشگاه الکامپ 
با هم افزایی و تعامل ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشــور 
و نهادهــای متولــی پــس از ماه هــای محــرم و صفــر و عبــور 
کشــور از خطر احتمالی موج جدید کرونا در آبان ماه برگزار 

خواهد شد.
در ایــن اطلاعیــه نصــر کشــور، نصــر تهــران را مــورد انتقاد 
شــدید قرار داده و گفته بود: »طبق تفاهم نامه امضاشــده 
با نصر کشور، ســازمان نصر تهران برای برگزاری نمایشگاه 
الکامپ، صرفاً مســئولیت اجرایــی را عهده دار اســت و نه 
سیاســت گذاری، اما به این حــوزه ورود و مشــکلات کنونی 

را ایجاد کرد.«
در نهایــت در این اطلاعیه نصر کشــور ضمــن عذرخواهی 
مجــدد از اعضا به  دلیــل ناهماهنگی صورت گرفته توســط 
یکــی از ســازمان های اســتانی )تهــران(، اعــلام کــرد کــه بــا 
هم افزایــی دســتگاه های متولــی و در نظــر گرفتــن شــرایط 
کرونایی کشور، تاریخ دقیق برگزاری نمایشگاه در بازه زمانی 

۱۹ تا ۲۲ آبان ماه خواهد بود.
بعد از تمام شدن این کشمکش های صنفی، در مرحله بعد 
و با نزدیک شدن به زمان برگزاری الکامپ بیست وششم، 
این شرکت ها بودند که از حضور در این نمایشگاه انصراف 
دادنــد و گمانه زنــی برای برگــزار نشــدن دوبــاره الکامپ بالا 

گرفت.
دلیــل انصــراف شــرکت ها از حضــور در ایــن نمایشــگاه 
تخصصی حــوزه کامپیوتر و الکترونیک هــم زخمی بود که 
حاکمیت با قطع، اختلال و ایجاد محدودیت روی اینترنت 
از نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ بر پیکر کســب وکارهایی زد که بین 
مشکلات اقتصادی، تورم و نوسانات نرخ ارز سعی داشتند 

زنده بمانند.
پــس از ایــن اتفاقــات، شــرکت نمایشــگاه های بین المللــی 
برگــزاری  زمــان  به عنــوان  را   ۱۴۰۱ اســفندماه ســال 
بیست وششــمین نمایشــگاه الکامــپ پیشــنهاد داد کــه 
رئیس ســازمان نظام صنفــی تهران اعــلام کرد بــا توجه به 
شــرایط محدودیت های اینترنتی این ســازمان و اعضایش 

تمایلی به برگزاری آن ندارند.
در نهایت در گام آخر ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 

در اردیبهشت ماه ســال جاری در  اطلاعیه ای اعلام کرد که 
دور جدید نمایشگاه الکامپ بعد از سال ها وقفه، بالاخره 

در تیرماه ۱۴۰۲ برگزار می شود.

 از تغییر در محتوا تا تغییر در ساختار
شش دوره اخیر نمایشگاه الکامپ )نمایشگاه بین المللی 
الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیک( توسط سازمان 
نظــام صنفــی رایانه ای کشــور برگــزار شــده اســت. مدیران 
دوره پنجم این ســازمان ادعــا می کردند کــه حداقل در پنج 
دوره گذشــته با توجه به اینکه نصــر برگزارکننــده آن بوده، 
این نمایشــگاه به بهترین شــکل ممکن برگزار 

شده است.
حالا این سؤال به وجود می آید با توجه به اینکه 
دور بیست وششــم الکامــپ بــا پایــان کار دور 
ششم سازمان نصر و تغییر در ساختار و حتی 
افراد سازمان مواجه شده، آیا این تغییرات روی 

نحوه برگزاری الکامپ هم تأثیر می گذارد؟
صحبت هــای اعضــای ســازمان نظــام صنفــی 
رایانه ای در نشست خبری اخیر این سازمان در 
مورد الکامپ پاسخ به این سؤال را مثبت نشان 
می دهــد. از حرف های اعضای ســازمان در این 
نشست مشخص اســت که الکامپ بیست وششم اصلاً 

قرار نیست مانند پنج دوره اخیر آن برگزار شود.
دیگر نه خبری از بخش هایی مانند الکام استارز، الکام گیمز، 
توان تــک، الکام پیــچ و... اســت کــه در دور بیســت وپنجم 
گل های سرســبد نمایشــگاه بودند و نه برعکــس دوره های 
گذشــته بخــش دولتــی بــه صــورت پررنــگ بــرای نمایــش 
دستاورد های دولت الکترونیکی در این نمایشگاه به شکل 

مجزا حضور دارد.
اعضای سازمان نظام صنفی اعلام می کنند اوضاع صنف 
فنــاوری اطلاعــات نســبت به چهار ســال گذشــته بســیار 
متفاوت شده و این تفاوت را باید در برگزاری نمایشگاه هم 
دید. بــرای نمونه رضا قربانــی، عضو هیئت مدیره ســازمان 
نظــام صنفــی رایانــه ای اســتان تهــران در نشســت خبری 
برگزاری الکامپ بیست وششم گفته  بود: »اکنون با الکامپی 
مواجه هستیم که برندهایی در آن حضور دارند که تقریباً 
طول عمر آنها به پنج سال نمی رسد که اتفاق بزرگی است؛ 
بنابراین انتظار نداشته باشید در نمایشگاه امسال، همان 

مطالب، شرکت ها و ساختار قبلی را ببینید.«

 چــرا بخش هــای قدیمــی الکامــپ دیگــر 
نیستند؟

الکامــپ  اجرایــی  رئیــس کمیتــه  فرامــرزی،  صــادق 
بیست وششم و قائم مقام نصر کشــور و نایب رئیس نصر 
تهران می گوید بــا توجه به زمان حــدوداً یک مــاه و نیمه که 
برای برگزاری الکامپ داشته اند، بیشــتر تمرکزشان را روی 

محتوا گذاشته اند.
فرامرزی در حالی اعلام کرده تمرکزشان روی محتواست که 
بخش بندی  الکامپ در دوره های گذشته نظم مشخصی به 
این نمایشــگاه می داد. او در گفت وگو با کارنگ در پاسخ به 
این پرسش که چرا بخش هایی مانند الکام گیمز، الکام ترندز 
و... از این دور از نمایشگاه حذف شده اند، گفت:  »واقعیت 
این است که هیچ کدام از اینها حذف نشــده اند. الکام تاکز 
و ترنــدز را را در قالــب اســتیج داریــم یــا تینواســتارز بــرای 
دانش آمــوزان و الکام جابــز بــرای کاریابــی را در ســالن های 
مشــخص داریم، ولی در کل خیلی به بخش بنــدی در این 
ســری از نمایشــگاه قائــل نبودیــم. واقعیت هم این اســت 
که زمان کافی هم برای ایــن برنامه ریزی نداشــتیم. ما همه 
اینها را در بخش محتوا متمرکز کردیم، یعنی این موارد در 
ســخنرانی ها و پنل هایی کــه در طول نمایشــگاه به صورت 

منظم برگزار می شود، دیده شده است.«
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اصلــی  ســالن  در  حضــور  بــا  ایرانســل 
بیست وششمین نمایشگاه بین المللی الکامپ، 
آخریــن دســتاوردهای خــود را در حــوزه تحــول 
دیجیتــال، در معــرض بازدیــد علاقه منــدان قــرار 
می دهد. به گزارش روابط عمومی ایرانسل، اولین 
و بزرگ تریــن اپراتــور دیجیتــال ایــران بــا حضــور 
در »ســالن اصلــی نمایشــگاه ۳8« و »ســالن 
8و۹« بیست وششــمین نمایشــگاه بین المللــی 
الکترونیک، کامپیوتر و تجــارت الکترونیک که از 
۴ تا 7 تیرماه ۱۴۰۲ در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللــی تهــران برگــزار می شــود، آخریــن 
محصولات، خدمــات و دســتاوردهای خــود را در 
حوزه هــای مختلف فناوری هــای ارتباطــی، هوش 
مصنوعــی، نــوآوری و تحــول دیجیتــال، معرفــی 
می کنــد. غرفــه ایرانســل در نمایشــگاه الکامــپ 
۱۴۰۲، مانند نمایشگاه های گذشته، تحت پوشش 
شبکه نســل پنج تلفن همراه 5G اســت و بازدید 
 )usecase( کننــدگان می تواننــد کاربســت های
مختلف 5G را با ایرانســل تجربه کننــد. از جمله 
خدمات و محصولات ارائه شــده توسط ایرانسل 
در نمایشــگاه الکامــپ ۱۴۰۲، می تــوان به معرفی 
خدمات قابل ارائه بر بستر جدیدترین فناوری های 
 5G ارتباطی، مانند نسل پنجم شبکه تلفن همراه
 )FTTx( و شبکه فیبر نوری به منازل و کسب وکارها

اشاره کرد.
همچنیــن جدیدتریــن دســتاوردها و خدمــات 
فناورانــه ایرانســل، ماننــد ســرویس های مبتنــی 
بر هــوش مصنوعــی و ســرویس تمــاس تصویری 
در شــبکه نســل چهارم تلفن همــراه  )ViLTE(در 
این نمایشــگاه به بازدید کنندگان ارائه می شــود. 
سرویس های دیجیتال ایرانسل که در نمایشگاه 
الکامــپ ۱۴۰۲ بــه علاقه منــدان ســبک زندگــی 
دیجیتال معرفی و عرضه می شــود، نســل جدید 
ســوپر اپلیکیشــن »ایرانســل مــن«، تلویزیــون 
اینترنتی »لنــز«، ســامانه احراز هویــت و امضای 
دیجیتال »یلونام«، ســرویس تبلیغات هوشمند 
 API و دیجیتــال »یلــو ادوایــز«، بــازار دیجیتــال
)یلوهــاب(، پلتفرم جامــع آموزش آنلایــن »دانا«، 
ســرویس اشــتراک ویدئو با امکان کســب درآمد 
»راویتــو«، ســرویس پیشــواز ویدئویــی، پلتفــرم 
جامع انتشار و استریم موسیقی، خدمات آهنگ 

پیشــواز و بســتر کســب درآمد برای صاحبان اثر 
صوتی »ریتم« و ســامانه امن دسترســی کودکان 
و نوجوانــان بــه محتــوای مناســب »ســیمبا« 
اســت. بخــش کســب وکار ســازمانی ایرانســل 
در ایــن نمایشــگاه، ســرویس خــودروی متصــل، 
  VPN سیستم بی سیم ایرانسل »واکه«، سرویس
 ،»MVPN« سازمانی، سرویس موبایل ســازمانی
سامانه خدمات امنیت شــبکه به کسب و کارها، 
شبکه اختصاصی 5G برای کسب وکارها و سامانه 
مدیریت هوشمند ناوگان »FMS« را به سازمان ها 
و شــرکت ها ارائــه می دهــد. ارائــه محصــولات 
نرم افــزاری تولیدشــده توســط ایرانســل بــرای 
اســتفاده در بخش های منابع انسانی سازمان ها 
و شــرکت ها، از جمله ســامانه  تیکتینــگ داخلی 
 ،BDM ســامانه مدیریــت کلان پروژه هــا ،iCare
ســامانه افزایش تعامل درون ســازمانیiShine  و 
ســامانه ارزیابــی عملکــرد کارکنــان IPF، از دیگــر 
بخش های غرفه ایرانسل اســت. شرکت ویستا، 
بازوی سرمایه گذاری ایرانســل در کسب وکارهای 
نوپــا، در غرفه ایرانســل در این نمایشــگاه حضور 
دارد و میزبان تیم های خلاق و نوآور در اکوسیستم 

استارتاپی کشور است.
همچنین بخش دیگری از غرفه ایرانسل، به حضور 
شرکت های زیرمجموعه ایرانسل مانند اسنپ و 
روبیکا اختصاص دارد. معرفی بخش های مختلف 
مجموعه ایرانسل لبز از جمله مرکز نوآوری، مرکز 
تحقیق و توسعه، آکادمی و مرکز تعمیر قطعات نیز 
از دیگر بخش های غرفه ایرانسل است. در روزهای 
برگزاری نمایشــگاه، علاوه بر امضــای تفاهم نامه 
بــا ســازمان ها و کســب وکارها، ایرانســل در غرفه 
خود در ســالن ۳8، در بخش ویــژه ای، کارگاه هایی 
با محوریــت هوش مصنوعــی، بلاکچیــن، تحول 
دیجیتــال ســازمان ها و صنایــع، مســیر یادگیری 
برنامه نویســی، فناوری هــای مالــی، مدیریــت 
منابع انســانی، توســعه محصــول، تبلیغــات در 
جهــان دیجیتــال و... همــه روزه در چهــار نوبــت 
مختلف برگزار می کند. همچنین ایرانسل حامی 
رویداد جانبی »الکام تاکز« اســت کــه در روزهای 
نمایشگاه با هدف بررسی آخرین تحولات، روندها 
و چالش های اکوسیســتم نــوآوری ایــران در غرفه 

ایرانسل در سالن 8 و ۹ برگزار می کند.

سونیتاسرابپور

@Sonitasarabpour
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بررســی آخریـــن تحــولات، روندهـــا و 
چالش های اکوسیســـتم نوآوری ایران
بــا حضــور بیــش از ٢٠٠ چهره کســب وکاری
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او ادامــه داد: »این اتفــاق هم به این خاطر افتــاده که زمانه 
زمان محتوا و بیان مسائل اســت؛ حتی اگر خوب شنیده 
نشوند. اینکه بخش  بندی می شد می توانست بهتر شود یا 
بدتر را نمی توانم تأیید یا رد کنم، ولی اساساً اولویت امسال 

جمع بندی ما در محتوا و در گفت وگو است.«
او در پاسخ به این سؤال که بحث روند های فناوری را که در 
سال های گذشته در بخش الکام ترندز دیده می شد در این 
دور از نمایشگاه چگونه دیده اند، گفت: »بحث الکام ترندز 
را بــا مفهــوم هوشمندســازی و IoT به صــورت پراکنــده در 
نمایشــگاه داریم. این بــار این بخــش در یک ســالن واحد 
حضور ندارد؛ چراکه خیلی از شرکت  ها علاقه مند بودند در 
حوزه های خودشــان در بخش های مختلف شرکت کنند، 

ولی در حوزه محتوا برایشان محوریت داریم.«
فرامــرزی در ایــن مــورد توضیــح داد: »مــا در چهــار روز در 
دو اســتیج ویــژه از ســاعت 8:۳۰ صبــح تــا ۱5:۳۰ برنامــه 
ســخنرانی و پنل داریم و حدود 56 ساعت برنامه با حدود 
۲۰۰ کارشناس آماده می شود که شاید برای ماه ها محتوای 

مفیــد آموزشــی آمــاده می کنیــم و در اختیــار شــرکت ها 
می گذاریم.« به گفته او یک استودیو ویژه هم با محوریت 
خود ســازمان نظام صنفی رایانه ای وجــود دارد که نزدیک 
۱۰۰ نفر مهمان در چند روز برگزاری نمایشگاه در آن حضور 
دارند. آن طور که فرامرزی می گوید این برنامه ها پخش زنده 
از طریق ســایت نصر، آپارات و احتمالاً رسانه های دیگری 

خواهند داشت.

 شرکت های بزرگی که باز هم نیستند 
این دور از الکامپ اما یک شــباهت چشم گیر با دوره های 
گذشــته الکامــپ دارد و آن عــدم حضــور شــرکت های 
بزرگ و قدیمی حوزه فنــاوری اطلاعات اســت. در الکامپ 
بیست وششــم نیــز بســیاری از شــرکت های معــروف و 
خوش نــام حــوزه آی تــی از شــرکت های اینترنتــی گرفته تا 
شــرکت های نرم افــزاری و ســخت افزاری حضــور ندارنــد. 
حداقل فهرست شرکت های حاضر در نمایشگاه الکامپ 

که منتشر شده، این موضوع را به خوبی نشان می دهد.

با این حال صادق فرامرزی، رئیس کمیته اجرایی الکامپ 
بیست وششم این موضوع را قبول ندارد و معتقد است با 
توجه به شرایط، شرکت های بزرگ در این دور از نمایشگاه 

شرکت کرده اند.
او در این مورد به کارنگ گفت: »البته شــرکت های بسیار 
بزرگی در کنــار همه اپراتورها در نمایشــگاه حضــور دارند، 
منتهــا مقتضیــات زمانــه باعــث تغییراتــی شــده اســت. 
بسیاری الان اساساً آمادگی شــرکت ندارند. مثلاً در حوزه 
تولید، شرکت ها اعلام می کنند که مشکلات تأمین قطعه 
و مشکل فروش دارند و شرکت  در نمایشگاه فقط یک بار 

اضافه بر دوش آنهاست.«
او توضیح داد: »مشکلات اقتصادی و شرایط بازار از دلایلی 
اســت که برخی شــرکت ها حاضر به حضور در نمایشگاه 
نشده اند و همین باعث می شود امسال ما با چهره جدیدی 
از بازار آی سی تی در نمایشگاه مواجه شویم. شرکت هایی را 
می بینیم که نسبت به آخرین دوره برگزاری الکامپ تفاوت 

جدی دارند؛ چراکه بازار هم تغییر پیدا کرده است.«
به باور او با توجه به مسائلی که در کشور داریم؛ مخصوصاً 
در زمینه تأمین ارز و موضوع تحریم و سختی ارتباط با دنیا، 
همه این موارد باعث تغییر در حضور شرکت ها و فعالیت 
آنهــا در بــازار و همچنیــن در ادامــه حضــور در نمایشــگاه 

الکامپ  شده است.
بر اساس توضیحات فرامرزی، امسال بالغ بر ۴7۰ شرکت 
و اســتارتاپ در ۱۲ ســالن، در یــک فضــای ۴۰ هــزار متــری 
غرفه سازی کرده اند و اســتقبال برای حضور در نمایشگاه 
بیش از چیزی بــوده که آنهــا انتظار داشــته اند. همچنین 
عــلاوه بــر شــرکت های داخلــی، الکامــپ بیست وششــم 
نزدیک به 7۰ مهمان خارجی دارد و ۴۰ شرکت بین المللی 
در آن از ۱۰ کشور دنیا یعنی روسیه، ازبکستان، پاکستان، 
بوســنی، چین، کنیــا، ســوریه، عــراق، ترکیــه و ارمنســتان 

حضور دارند.
طبق گفته های فرامــرزی، در ایــن دوره از برگــزاری الکامپ 
شــرکت های مختلفــی در حوزه هایــی ماننــد لجســتیک، 
آمــوزش، رمــزارز و دارایی دیجیتــال، رگولاتــوری، فین تک، 
هوش مصنوعی، گردشگری، سرمایه گذاری، بورس، فضای 
کار اشتراکی، VODها، صنعت بازی، تشکل های صنفی و 

اکوسیستم و... حضور دارند.

 بی رغبتی دولتی ها 
یکی دیگــر از عجایب الکامپ بیست وششــم، اســتقبال 
کم رونق دولتی ها از این دوره از نمایشــگاه است. در حالی 
که در دوره های گذشته یکی از سالن  های بزرگ نمایشگاه به 
صورت کامل در اختیار دستگاه های مختلف اجرایی بود تا 
دستاوردهایشان در زمینه دولت الکترونیک را به نمایش 
بگذارنــد، در ایــن دوره از نمایشــگاه خبری از ســالن دولت 

الکترونیک نیست.
صادق فرامرزی در مورد حضور کم رنگ دولتی ها در الکامپ 
بیست وششم توضیح داد: »ســالن دولت الکترونیک به 
شــکل قبل در این دوره از نمایشگاه نیست، ولی معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری ســالنی خواهد داشت 
که شرکت های دولتی هم در این سالن حاضر شده و در آن 

فعالیت خواهند کرد.«
او ادامه داد: »ما پیگیری ها و تعاملات برای شرکت  دولتی ها 
در نمایشگاه را انجام دادیم، ولی در نهایت تصمیم گرفتند 
که به این شکل در نمایشگاه حاضر شوند. در واقع درست 
نیســت که بگوییم دولتی ها در نمایشــگاه امســال غایب 
هستند، آنها در ســالن هایی که شــرکت های دانش بنیان 

حضور دارند حاضر شده اند.«
درهای بیست وششــمین نمایشــگاه بین المللی الکامپ 
از چهارم تــا هفتم تیرمــاه در محل دائمی نمایشــگاه های 
تهران و از ساعت 8:۳۰ تا ۱5:۳۰ به روی علاقه مندان حوزه 
الکترونیک و کامپیوتر باز خواهد بود. شــعار امســال این 

نمایشگاه آینده بهتر برای اقتصاد دیجیتال است.
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آینده بهتر  برای 
اقتصاد دیجیتال

صادقفرامرزیمیگوید
حلمشکلاتمهمتراز
برگزاریمسابقهاست

حذف بخش مورد 
علاقه استارتاپ ها

شــاید در چنــد دوره اخیــر برگــزاری 
الکامپ، یکی از بخش های مورد توجه 
آن بخش الکام اســتارز بود؛ بخشی که 
در آن اســتارتاپ های زیــادی شــرکت 
می کردنــد و بــه رقابــت بــا همدیگــر 
بخــش  ایــن  حتــی  می پرداختنــد. 
آن قــدر بــرای شــرکت های اســتارتاپی 
دوست داشتنی بود که در سال ۱۳۹۹ و 
در اوج همه گیری کرونا با اینکه الکامپ 
برگــزار نشــد، امــا ایــن بخــش جانبــی 
بــه صــورت مجــازی و حضوری توســط 

سازمان نصر برپا شد.
حــالا بــا اینکــه در ســال های گذشــته 
بخــش قابــل توجهــی از الکامــپ را 
استارتاپ ها اشغال کرده  بودند، امسال 
ســازمان نصــر دوره ششــم تصمیــم 
گرفته این بخش به صورت مجزا وجود 
نداشــته باشــد و اســتارتاپ ها ماننــد 
تمــام شــرکت ها به شــکل معمولــی در 

نمایشگاه حاضر شوند.
صــادق فرامــرزی، نایــب رئیــس نصــر 
تهران در مورد علت حذف الکام استارز 
با وجود اســتقبال اســتارتاپ ها گفت: 
»شــرکت ها و اســتارتاپ های زیادی در 
این دوره شرکت کرده  اند، اما همان طور 
کــه گفتــم امســال الکام پیــچ در بخش 
الکام استارز را به شــکل قبل که ارائه ها 
انجــام می شــد و مســابقه داشــت، 

نداریم.«
او ادامــه داد: »اعتقــاد داریم یکســری 
همایش ها و رویدادهــای تخصصی در 
طول برگزاری نمایشــگاه برای این گروه 
برگــزار می شــود و بــه همین دلیــل بعد 
از جمع بنــدی، وجــود الکام اســتارز بــه 
شــیوه قدیم را مفید ندانســتیم. اینکه 
یکســری بیایند و ارائه بدهنــد و جایزه 
بگیرنــد، مشــکلی از اســتارتاپ ها حل 
نمی کند. ما بایــد مســائل جدی تری را 
حل کنیم که اینها با تولید محتوا قابل 

حل است.« 
بــه اعتقــاد او آنهــا بــه گونــه ای بــرای 
اســتارتاپ ها برنامه ریــزی کرده انــد کــه 
توجه به مشــکلات و حل آنها بــا پایان 
الکامــپ تمــام نمی شــود و تــا الکامــپ 
بعدی در قالب همایش  های تخصصی 
به مسائل مربوط به استارتاپ ها توجه 

می شود.
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 یکشنبه
  کارگاه آموزشی

 مرادی محمد مهدی ،مبانی معامله در کریپتو
 کشاورز حسینامیر، معرفی پلتفرم یوبیتکس

 11تا  9ساعت  

 بازار سرمایه تحلیل کارگاه
 حسین زمانی

 13:30 تا 12 ساعت

 بررسی بازار کریپتوکارنسی در ایران
 آسترکیپوریا ، عبادیمهدی ، خانبانیمهرداد، طلوععلیرضا 

 15:30تا  14ساعت 

 دوشنبه
  کارگاه آموزشی

 مرادی محمد مهدی ،مبانی معامله در کریپتو
 کشاورز حسینامیر، معرفی پلتفرم یوبیتکس

 11تا  9  ساعت

آشنایی با  کارگاه
 رویافروشی
 مسعود نیلی

 13:30تا  12 ساعت

 چالش هافرصت ها و  تال؛یجیاقتصاد د ندهیآ
 انیفاطممحمدمهدی ، ایپو یاحمدسعید ، یعقوبیمحمد ، یانیآشتعباس 

 15:30تا  14ساعت 

 سه شنبه
 نشست خبری

 و کریپتو توسعه گفتمان اقتصاد دیجیتال
 12تا  10 ساعت

 تحلیلی کارگاه
 یمحب مریم

 13:30تا  12 ساعت

 پتویصنعت کر یازهاین کسب و کار؛ تیوضع یبررس
 حسان مهدیزادها ،فلاحفرهاد ، یعقوبیمحمد ، یعیشفشهریار 

 15:30تا  14ساعت 

 چهارشنبه
 در دنیا بازار رمزارزها آینده

 مازندرانیماهان ، نیکزادسهیل ، نعمتیهادی ، غضنفریحسین 
 12تا  10 ساعت

 تحلیلی کارگاه
 ماهان مازندرانی

 13:30تا  12 ساعت

  کارگاه آموزشی
 مرادی محمد مهدی ،مبانی معامله در کریپتو
 کشاورز حسینامیر، معرفی پلتفرم یوبیتکس

 15تا  13ساعت 




